
L’empresari del port detingut per
narcotràfic va ser inhabilitat el 1981 
José Mestre s’ha convertit en un home de negocis influent i multimilionari
El president de la Generalitat l’ha condecorat per la seva tasca al port barceloní
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Un grup d’activistes ocupa
la seu de Foment del Treball

La vocal del
CGPJ, Gabriela
Bravo, admet
“errors” en 
el tracte 
de menors 
immigrants
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La portaveu de l’òrgan de govern

del Poder Judicial afirma que la

“inseguretat jurídica” deixa el jovent

menor estranger no acompanyat en

situació de vulnerabilitat.

“Els sindicats
passen de
nosaltres”
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Un grup de manifestants mira l’avinguda de la Catedral de Barcelona des d’una de les finestres de l’edifici de la patronal Foment del Treball

ALBERT GARCIA

El moviment veïnal és
qui va destapar el cas
de l’hotel del Palau
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La presidenta de l’associació de

veïns i veïnes del Casc Antic

de Barcelona, Maria Mas, descriu

en una entrevista com va ser el

procés inicial de denúncia de la

corrupció que es movia al voltant

del Palau de la Música i, en con-

cret, de la figura totpoderosa de

Fèlix Millet. El temps els ha do-

nat la raó. 

Advocats combatius 
i obrers rebels
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Sant Vicenç
dels Horts pot
perdre terres
de conreu per
culpa d’un ARE
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El consistori de Sant Vicenç dels

Horts vol fer una àrea residencial

de més de 2.000 habitatges, cosa que

suposaria un nou cop contra la pagesia.

“Un sol acomiadament 
i tornem a la vaga total”

VAGA AL METRO DE MADRID · RODA EL MÓN • PÀGINA 15

Reformes estructurals del capitalisme

La protecció dels
interessos empresarials
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“La raó és l’eina per
defensar els drets”
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Jèssica Sánchez és treballadora de

Marsans. L’hem entrevistada i ha

destacat que la plantilla es troba

abandonada per part de l’empresa i

els sindicats majoritaris. 



BARCELONA • LA FAVB I EL MOVIMENT VEÏNAL S’HA PERSONAT EN TOTES LES CAUSES

La corrupció esquitxa el regidor
d’Urbanisme de l’Ajuntament de Barcelona
Millet i Montull tornen a ser lliures mentre l’acusació popular es declara “perplexa”
David Fernández

estirantdelfil@setmanaridirecta.info

T
otes les comissions parlamen-

tàries que es vulguin i que no

aclariran res –l’àgora pública

humiliada on la majoria de gent

imputada i implicada s’ha acollit a l’o-

mertà mafiosa de la llei del silenci–,

l’anunci d’una nova comissió munici-

pal en el cas Hotel Palau –a porta tan-

cada, això sí, malgrat la petició veïnal

que sigui de caràcter obert– i Fèlix

Millet i Jordi Montull –com Bartomeu

Muñoz i Luigi en el cas Pretòria– lliu-

res i al carrer un altre cop. És la real-

politik de la radiografia de com s’a-

fronta la corrupció a casa nostra.

A la cara oposada d’aquesta ma-

teixa moneda, però, quan s’escrigui

la crònica de la lluita contra la cor-

rupció en el cas del Palau de la

Música Catalana de Barcelona, s’ha-

urà de destacar que l’escàndol no-

més va esclatar com a conseqüència

d’una primera carta anònima i d’una

lluita veïnal silenciada. No pas per

l’existència d’algun tipus de control

públic sobre les altes esferes del po-

der polític i econòmic o perquè s’ha-

guessin detectat irregularitats en

els processos des d’instàncies ofi-

cials.

Impuls veïnal contra la corrupció

Cal recordar que l’origen de la trama

delictiva descoberta al voltant de l’a-

fer de l’hotel arrenca únicament amb

les denúncies precursores del movi-

ment veïnal, finalment dutes davant

la fiscalia per alertar de les irregulari-

tats detectades en la seva tramitació

administrativa. Per la seva banda, el

gruix de l’afer del Palau va arrencar

amb una carta anònima, procedent

d’algun àmbit proper al saquejador

confés i que va ser remesa a finals de

2008 a diferents estaments públics i

socials. Allà es denunciaven els graus

de corrupció i nepotisme als quals

s’estava arribant.

Ara per ara, malgrat les pressions

polítiques directes que rep la fiscalia,

les investigacions obertes ja han arri-

bat i han travessat les portes de l’A-

juntament, fins arribar a la imputació

del màxim responsable de l’àrea d’Ur-

banisme, Ramon García-Bragado, i

del gerent d’Urbanisme, Ramon Mas-

saguer. És més que probable que els

dos individus siguin imputats el dia

12 de juliol per un presumpte delicte

de falsedat documental i prevarica-

ció. És a dir, per haver afavorit els

interessos privats per sobre dels

públics, tal com va testificar la dimi-

tida exregidora de Ciutat Vella Itziar

González en relació a les pressions

rebudes per García-Bragado perquè

s’aprovés el projecte d’hotel impulsat

per Millet.

A la roda de premsa que va oferir

el dijous 1 de juliol l’Acusació Popular

per valorar els darrers esdeveni-

ments, Ada Colau va destacar que “si

L’escàndol ha esclatat
gràcies a una carta
anònima i a la lluita
veïnal silenciada. No
pas per l’existència de
control públic sobre
les altes esferes

D’esquerra a dreta: Fèlix Millet i el seu advocat, Pau Molins; Jordi Montull i el seu advocat, Jordi Pina.
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> La veu de Ciutat Vella es va fer sentir

L
a Xarxa Veïnal de Ciutat Vella

va convocar un acte públic el

6 de juliol per debatre sobre

altres formes de fer política a Ciu-

tat Vella. Amb una sala de l’Ateneu

Barcelonès a vessar i amb la parti-

cipació, entre d’altres, de l’exregi-

dor d’Urbanisme Jordi Borja, l’ar-

quitecte Josep Maria Montaner,

l’advocat de l’AVV Casc Antic Da-

niel Jiménez o l’activista pel dret de

l’habitatge Ada Colau, la taula

rodona va abordar les alternatives

socials existents al model marca

Barcelona, rebatejada oficialment

com a Barcelona World.

L’acte el va obrir Maria Mas

que, en nom de les entitats mem-

bres de la Xarxa Veïnal, va exigir

com a “urgent i prioritari” un canvi

de rumb en les polítiques urbanes

que respongui a les necessitats

socials i sigui “democràtic, obert i

inclusiu”. La xarxa demana que es

limiti la proliferació d’hotels, el

pes de la gentrificació, l’augment

especulatiu de preus i la pèrdua del

teixit comercial tradicional; que

s’eviti l’expulsió indirecta del veï-

nat o l’escamoteig d’equipaments

públics. La xarxa denuncia que tot

plegat s’ha fet “amb la complicitat

municipal, amb manca de transpa-

rència i tràfic d’influències” i que

“davant aquestes males pràctiques,

cal crear alternatives des del teixit

comunitari”. L’arquitecte Monta-

ner es va expressar en termes simi-

lars i va dir que el rovell de l’ou és

aturar “la pressió de la indústria

del turisme i de la indústria immo-

biliària”.

En aquest sentit, l’urbanista

Jordi Borja va destacar que “de par-

ticipació, n’hi ha o no n’hi ha, el que

no valen són els falsos aparadors

formals”. L’advocat del moviment

veïnal en el cas Hotel, Daniel Jimé-

nez, va reflexionar en veu alta, des

la filosofia del dret, sobre el nepo-

tisme, la fragilitat dels principis

igualitaris inspiradors del dret i

l’òpera bufa que significa que

Millet i Montull fossin, de facto,

“planificadors urbans a l’ombra”.

Jiménez va constatar que aquest

atac al bé públic “continua sent un

acte il·legal consumat, encara vi-

gent i no anul·lat”: els terrenys a-

fectats avui encara tenen la qualifi-

cació de sòl hoteler. En aquest

sentit, va recordar que l’AVV Casc

Antic encara té plantejats dos re-

cursos més davant el TSJC en rela-

ció al cas: per vulnerar la protecció

patrimonial d’un edifici arquitectò-

nic catalogat i la interposada per la

modificació del Pla General. Jimé-

nez també va denunciar durament

que l’Ajuntament presentés com a

qüestió “d’interès públic” la cons-

trucció d’un hotel sobre terrenys

destinats a equipaments educatius,

quan es tracta d’una operació amb

interessos purament especulatius

i, a més, “il·legal”.



BARCELONA • ENTREVISTEM MARIA MAS, PRESIDENTA DE L’AVV CASC ANTIC

“És lícit preguntar-se quants ‘hotels
Palau’ més hi ha a Barcelona”

David Fernández

estirantdelfil@setmanaridirecta.info

C
om valoreu les darreres reso-

lucions judicials des de l’AVV

Casc Antic?

La valoració que fem és positiva,

però molt preocupant a nivell polític

perquè, realment, l’afer ha arribat

molt lluny. Nosaltres ho prevèiem i

ho intuíem, per això vam tirar enda-

vant les denúncies. Però tot plegat és

massa preocupant per les implica-

cions polítiques que està compor-

tant.

Finalment, la justícia comença a

donar-vos la raó. Com heu viscut tot

el procés?

Han estat tres anys llarguíssims. El

principi, les primeres passes, va ser

molt fàcil: la recollida de signatures,

el treball d’informació i sensibilitza-

ció del veïnat i la part jurídica. Però

vam arribar a un punt de col·lapse i

bloqueig en què ja no sabíem que

més podíem fer. Aleshores, l’escàn-

dol Millet pel saqueig del Palau ho va

facilitar i tot va anar una mica més

rodat.

També es pot constatar que, sense

la vostra oposició, avui, l’hotel se-

ria una realitat.

És clar. Hagués continuat igual i

s’hauria consumat, perquè el tràfic

d’influències que hi havia pel mig

era evident i d’alta volada. L’esclat de

l’afer Millet ha tingut la virtut de

posar les coses al seu lloc.

I com definiries el cas de l’hotel?

Malauradament, com un cas més de

tot el que ha estat passant aquests

anys a Ciutat Vella, d’una pràctica

estesa d’afavorir tots els interessos

immobiliaris i especulatius en con-

tra dels interessos del barri, sobretot

en matèria d’equipaments socials.

Què espereu del sumari judicial?

Que avanci caigui qui caigui. Sobre-

tot qui hagi de caure, és clar. La

imputació de García-Bragado, Mas-

saguer i Diez és políticament relle-

vant. No és pas un qualsevol, és el

màxim responsable d’Urbanisme de

l’Ajuntament. I per les que tenim me-

mòria, cal recordar que Heliodoro

Lozano, responsable de llicències

d’apartaments turístics i cap dels

serveis tècnics de Ciutat Vella, avui

dia, està empresonat des del mes de

març per irregularitats urbanísti-

ques. Cal recordar-ho? Quan el van

imputar, l’Ajuntament només el va

traslladar a Nou Barris. Un cop

empresonat, l’ha suspès. Tot plegat

demostra que la qüestió de les llicèn-

cies d’urbanisme és clau en aquesta

mena d’afers.

García-Bragado no ha dimitit pas.

Em sembla una vergonya. Si està

imputat, se l’ha d’apartar de tota res-

ponsabilitat. L’Ajuntament no es pot

justificar adduint que no és membre

del partit i que, aleshores, com en el

cas Pretòria, no el poden apartar. És

fals. És un imputat per un presumpte

delicte en matèria urbanística espe-

culativa i això és incompatible amb

l’exercici de funcions públiques, no?

Qui ja es troba en llibertat és Fèlix

Millet...

La llibertat de Millet és una autèn-

tica vergonya. Nosaltres no tenim

cultura punitiva i estem en contra

dels empresonaments, però això

clama al cel. Hi ha xavals del barri

que es passen anys a la presó i aquest

senyor que és un lladre confés ha

estat reclòs tretze dies com a pres

preferent i amb tota mena de privile-

gis. És molt fort. A hores d’ara, deu

estar jugant a tennis.

D’altra banda, quina opinió us me-

reix l’actitud de l’exregidora Itziar

Gonzàlez?

Políticament, durant el seu mandat i

fins la seva dimissió, suposava una

altra manera de relacionar-se amb

l’administració: facilitava les coses i

sabia escoltar, tot i que escoltar no

significa que s’atenguessin les nos-

tres reivindicacions. Nosaltres ente-

nem la participació en el sentit de

poder debatre, consensuar i tenir

capacitat de modificar les coses, de

tenir incidència en les actuacions

mitjançant arguments gens arbitra-

ris. És a dir, tenir una interlocució

real amb capacitat de decisió. L’Ajun-

tament, per la seva banda, redueix la

participació a donar informació

sobre els seus projectes. Ara bé, res-

pecte el paper de la Itziar en el pro-

cés, penso que ha estat molt valenta

amb la seva testificació davant del

jutge.

Del sumari, però, també se’n desprèn

una confusió absoluta sobre qui va

finançar el procés participatiu, si

Olivia Hoteles o l’Ajuntament?

Ho vam preguntar en una audiència

pública. L’empresa immobiliària es-

tava obligada a fer-ho. Però ara

tothom diu que ha pagat. És un

embolic que caldrà aclarir. Si els dos

han pagat, potser caldria saber qui

ha cobrat…

De tot plegat, quines conclusions

en traieu?

Que el famós model marca Barce-

lona porta implícit tot això. I que

això és una mica el que pot haver-hi

darrere d’una forma d’entendre la

ciutat. És lícit –i cal fer-ho– pregun-

tar-se quants hotels Palau més hi ha

a Barcelona.

Pels passadissos de l’Ajuntament,

corre la veu que Barcelona és una de

les administracions públiques més

monitoritzades i fiscalitzades?

I en comparació amb d’altres munici-

pis, és possible que sigui així. Però

això no exclou que ha passat el que

ha passat. I que cal millorar la gestió

des de la transparència.

I ara, què?

Doncs a continuar lluitant. El dia 10

tenim la ruta turística veïnal d’ho-

tels imposats a Ciutat Vella: Palau,

Magdalenes, Vela, Barceló. Però es-

perem –i és el que pretenem– obrir el

debat sobre el model de ciutat.

Aquesta és l’única alternativa: obrir

el debat de veritat, perquè les pres-

sions dels lobbys hotelers i immobi-

liaris són fortíssimes... Nosaltres

vam participar al Pla Estratègic de

Turisme amb els operadors hoteleres

i tot van ser paraules, un llistat de

bones intencions, que van quedar en

res i mai més no en vam saber res.

Maria, què hagués passat sense la

lluita veïnal?

Uf... Doncs, vinga hotels, vinga cam-

balaches, vinga especulació. Penso

que en Maragall es quedava curt amb

el 3%. Però també crec que l’impor-

tant és que la gent prengui conscièn-

cia que lluitant es poden aconseguir

coses. El moviment veïnal ha sortir

reforçat d’aquesta procés social i

s’ha demostrat que la lluita dóna

fruits.

ELOI DE MATEO

“Heliodoro Lozano,
responsable
de llicències de
Ciutat Vella, està
empresonat des 
del mes de març.
Cal recordar-ho?”
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> AL CLAVEGUERAM DE CIUTAT VELLA: Entre el cas Pretòria i el cas Palau, l’oasi català i el buc insígnia de la marca Barcelona s’en-
sorren com un castell de cartes. Model sociovergent diferenciat, també, en allò referent a les tupinades, els delictes d’alta volada i el
cúmul d’irregularitats detectades. El cas Palau es va cobrar, la setmana passada, la imputació de Ramon García-Bragado, màxim res-
ponsable d’Urbanisme de l’Ajuntament de Barcelona. Benedetti va escriure que les modes sempre acaben passant factura i que
només n’acaben quedant les runes i les engrunes: en la contradicció palpable que el mateix totxo que ha enriquit tanta gent només
en durà una poca a la presó. Per ara, totes les persones que estan imputades hi eren; però falten les que també hi són.

Fa 30 anys que viu al Casc Antic i set que és presidenta de l’AVV
Casc Antic, l’espai comunitari precursor i pioner en les denúncies
de les tupinades especulatives de Fèlix Millet. Durant 23 anys, va
treballar a l’Escola d’Adults del Carmel, però, un cop jubilada, el
‘cas Hotel Palau’ no l’ha deixat descansar gaire durant els darrers
tres anys. Més encara quan, el 2008, van rebre –com la fiscalia–
una carta anònima que informava del saqueig del Palau de la
Música. Lluitadora social incansable, l’estiu passat va popularitzar
la frase “per anar a la presó cal robar melons, no milions”, en
relació al tracte privilegiat que rebia i rep Fèlix Millet.

“El fet que Millet
torni a estar en
llibertat i García-
Bragado no
dimiteixi és 
una vergonya”

Hereu està perplex per la imputació

de García-Bragado, nosaltres estem

10.000 vegades més perplexos pel fet

que no dimiteixi de tota funció de

forma total i immediata”. L’Acusació

Popular, exercida per la FAVB amb el

suport de 50 entitats socials i orga-

nismes populars, també s’ha mostrat

escandalitzada per la llibertat recupe-

rada de Millet i Montull. En paraules

de Jordi Giró, vicepresident de la

FAVB, “cal arribar fins al final i no

deixar-ne passar ni una”.

En aquest sentit i en un context de

crisi com l’actual, cal destacar que una

recopilació recent, elaborada a partir

de les dades de la Fiscalia Anticorrup-

ció, assenyala que, durant el 2010, més

de 300 persones seran jutjades per

corrupció. Les dades permeten inferir

el cost social de la corrupció, que els

darrers deu anys ha suposat un im-

pacte econòmic de 4.158 milions d’eu-

ros defraudats. La majoria de casos

–un 73% per blanqueig de capitals–

estan directament relacionats amb

l’urbanisme i el sector immobiliari. El

darrer s’ha produït aquesta mateixa

setmana amb la detenció del presi-

dent de la Diputació d’Alacant, José

Joaquin Ripoll, i tres regidors del PP

d’Oriola (Baix Segura), en relació a un

cas de corrupció vinculat a la licitació

de la recollida de la brossa.

La màfia de Ciutat Vella

Desapercebut en el marasme habitual

de la sobreinformació, poca gent re-

corda que Heliodoro Lozano Fernán-

dez de Pinedo, màxim responsable

dels Serveis Tècnics de Ciutat Vella

durant vint anys, és a la presó des del

mes de març. Imputat el novembre de

2009, l’Ajuntament no el va suspen-

dre i va optar per traslladar-lo al dis-

tricte de Nou Barris, on va ser cessat

quan la justícia va dictar el seu

empresonament per la trama de con-

cessió de llicències i suborns.

L’anècdota final, la cirereta, és

saber que Heliodoro Lozano Fernán-

dez de Pineda, Helio, va ser una de les

persones que es va negar insistent-

ment a mostrar al moviment veïnal el

conveni signat amb l’Ajuntament. A-

quell mateix conveni que, segons la

correspondència intervinguda, Mon-

tull i Garcia-Bragado havien pactat

que s’havia de fer “sense publicitat”.

Només ells sabran perquè. En la crò-

nica negra permanent que és Ciutat

Vella, també cal destacar que, molt

abans de dimitir, la regidora Itziar

Gonzàlez va patir un assalt i un roba-

tori a casa seva. Només es van endur el

disc dur del seu ordinador personal.

Aquell conveni 
que, segons la
correspondència
intervinguda, Montull
i Garcia-Bragado
havien pactat que
s’havia de fer “sense
publicitat”



M’
ofèn la unanimitat

monocorde, mediàtica i

bloguera respecte a la

imprudència de les persones que

durant la nit de Sant Joan van morir

en ser atropellades mentre creua-

ven les vies de tren a l’estació de

Platja de Castelldefels. Sembla que

imprudència sigui una paraula de

punt i final. Van ser imprudents,

doncs no hi ha res més a parlar,

diuen els mitjans. Els bloguers, en

el seu estil informal, són més

directes: van ser gilipolles (per tant

mereixien morir). M’ofèn la insen-

sibilitat d’aquest enfocament

perquè, ¿qui no té un amic o amiga

gilipolles a qui, no obstant això,

s’aprecia veritablement i ploraria la

seva mort si arribés el cas? I també

m’ofèn la seva esterilitat.

Sembla que imprudència és la

paraula idònia perquè fa recaure

sobre les víctimes la responsabili-

tat dels seus actes i perquè, al

mateix temps, té un aire de desqua-

lificació. El problema que tinc amb

aquesta paraula és que és massa

tancada i no transmet la més

mínima empatia. No hi ha res a

estimar en la imprudència d’a-

quests nois? Res a salvar?

Encara que admiro l’alpinisme,

considero que una persona que es

proposi pujar a l’Everest és, com a

mínim, imprudent. Malgrat això, la

nostra societat admira els valors

que animen aquesta imprudència

(esforç, superació, capacitat de

sofriment, resistència a la soli-

tud…), finança aquestes imprudèn-

cies i plora les pèrdues humanes

quan els dispositius de rescat no

poden evitar-les. Per tant, això

significa que és possible elaborar

un sentit a les imprudències,

encara que també és possible que el

sentit solament es vegi des de dins

(si ets alpinista, si ets tal, si ets

qual).

A Castelldefels, malgrat tot, la

moralitat sembla ser: qui la fa la

paga. Com si fos la única moralitat

possible, la més natural del món.

Però dic jo que això de qui la fa la

paga no ha de ser tan natural quan

en moltes ocasions no s’aplica.

Vegi’s, sense anar més lluny, la crisi

financera: qui la fa no la paga.

L’actual cultura empresarial sosté

el discurs que per a guanyar cal

arriscar-se. Entre córrer riscos i ser

imprudent no hi ha tanta diferència

no? Bé, hi ha una diferència prou

gran, perquè una cosa és córrer

riscos amb la teva pròpia vida i una

altra és córrer riscos amb els diners

dels altres i, a sobre, tenir la xarxa

de seguretat de tots els sistemes

politicoeconòmics que vindran a

rescatar-te si et vas arriscar massa.

No hi ha res de natural en

l’automatisme mental que s’ha

disparat després de l’accident de

Castelldefels (aquell que sigui

imprudent que s’atingui a les

conseqüències). Si es dispara

aquest automatisme és perquè no

s’ha elaborat un sentit a allò que ha

passat, un sentit col·lectiu, que ens

pertoqui a tots i a totes. I, mancant

aquest sentit, la qüestió queda com

meres decisions individuals de

conseqüències privades (cadascú

paga allò que li pertoca).

Per exemple, als nois i noies

que dintre d’una pastera pretenen

navegar per l’atlàntic i esquivar

tots els controls fronterers no els hi

diguem imprudents, ni tan sols

quan s’ofeguen. No són imprudents,

perquè d’alguna manera entenem el

sentit d’aquesta imprudència, i

llavors, ja que té sentit, té valor i ja

no és imprudència sinó una altra

cosa.

L’accident de Castelldefels ja és

prou trist, però encara m’entristeix

més, si tal cosa fos possible, no

trobar-hi cap intent de preguntar-

nos, més enllà de l’encreuament de

les vies, si per als nois té algun

tipus de valor la seva particular

manera de viure la seva joventut, la

seva precarietat i la seva no-segure-

tat. Preguntar-nos quins valors

s’estan elaborant des de dins per

poder entendre si alguna part

d’això té sentit.

El discurs de la seguretat

avança perquè se suposa que hi ha

moltes amenaces. Al meu barri totes

els carrers estan vigilats amb

càmeres, per a la meva seguretat,

clar. La por es fa cos en els trastorns

d’ansietat i en els atacs de pànic.

Des d’allò més gran a allò més petit,

el debat sobre la seguretat avança.

Però la seguretat no és un dret,

ningú pot garantir-la a ningú. La

seguretat és un ambient, una

percepció i, en el millor dels casos,

quelcom que ens donem tots a tots.

La realitat que habitem pre-

senta una doble cara paradoxal. Al

terra, en la base, precarietat gene-

ralitzada, material i existencial. I a

l’aire, en l’ambient, la seguretat és

allò més important. Com sobreviu

en aquesta realitat complexa i

cínica gent jove com la que va

creuar les vies? Potser hi hagi

quelcom en aquestes maneres joves

d’existir, en aquestes maneres de

suportar la precarietat, que tinguin

molt a dir-nos. Potser siguin les

úniques que puguin desarmar la

paranoia securitària. O potser no.

Potser solament hi hagi no-futur i

menyspreu a la vida pròpia i aliena.

Però molaria, com a mínim, parar-

se una estoneta a rumiar-hi, no?

Imprudència a Castelldefels
Margarita Padilla • Hacker i activista de la cultura lliure.
opinio@setmanaridirecta.info

GISELA BOMBILÀ

N
ormalment, tota versió

relatada sobre els fets,

vivències o presumptes

problemes que s’esdevenen en

l’interior d’una presó es transmet a

la societat sota el prisma mediàtic i

polític d’aquell que gestiona el poder.

O directament no es transmet, ja que

la presó, com la incomunicació, dóna

a ambdós costats del mur. No són

gaires les oportunitats que tenim per

explicar de primera mà allò que

ocorre rere els murs de la presó.

Mitjançant aquestes línies, d’una

manera directa, us traslladem una

sèrie de situacions que, malgrat ser

massivament denunciades als

carrers del nostre poble, continuen

sent moneda de xantatge cap a

l’independentisme basc.

Han passat sis mesos des que el

Col·lectiu de Presos i Preses Políti-

ques Basques iniciés una nova

dinàmica amb un objectiu clar:

reclamar el final de la dispersió,

ruleta russa en la qual les nostres

famílies es veuen embolicades setma-

nalment; la cessació dels escorcolls i

dels tractes humiliants a les nostres

famílies durant les visites; el final de

la cadena perpètua i l’excarceració,

tant dels presos i preses amb malal-

ties incurables com d’aquells i aque-

lles que tenen les tres quartes parts de

la condemna complerta. En definitiva,

acabar amb la política de fustigació

contra el Col·lectiu de Presos i Preses

Polítiques Basques; una política que,

en els darrers mesos, ha estat redis-

senyada amb noves mesures: l’aïlla-

ment dins de la presó amb un nombre

màxim de dos presos o preses basques

a cada mòdul (o en aïllament total) i la

prohibició de la realització d’activi-

tats (tallers, gimnàs, ús de l’ordina-

dor...). Una política que, després de

diverses dècades, i malgrat el sofri-

ment portat, no ha aconseguit fer

desaparèixer una realitat evident:

l’existència de gairebé 800 presos i

preses polítiques basques en presons

dels estats francès i espanyol, a

conseqüència d’un conflicte polític.

Un conflicte que té una lògica solució:

un marc democràtic on tots els

projectes polítics siguin realitzables,

entre ells el de la independència, si

així el decidís la majoria del nostre

poble.

En aquest context, els deu presos

bascos empresonats a la presó

d’Ocaña I (Toledo), junt amb els

d’unes altres disset presons espanyo-

les i onze franceses, estem realitzant

una sèrie de protestes al llarg del

mes de juny. En el nostre cas, el

txapeo a la cel·la durant dues setma-

nes o, per exemple, no recollir el

menjar lliurat pel Centre. Volem que

aquesta situació sigui coneguda, pel

que us animem a estendre-la i

denunciar-la.

Dins els murs de la presó
Jon Markel Ormazabal i setze presos més empresonats a Ocaña I.
opinio@setmanaridirecta.info

La seguretat no és
un dret, ningú pot
garantir-la a ningú.
La seguretat és un
ambient, una
percepció o quelcom
que ens donem
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No són gaires les
oportunitats que
tenim per explicar de
primera mà allò que
ocorre rere els murs
de la presó. Els relats
es fan sota el prisma
mediàtic o polític



L
es lleis antiburca són a

l’emancipació i dignitat de

la dona el que les guerres

de l’Iraq i l’Afganistan a la

democràcia i llibertat; una farsa

on l’últim que es discuteix és de

la situació dels subjectes

al·ludits. Ambdós casos juguen a

entaular un monòleg, que de

tant repetir-se acaba per calar

entre la població. Apel·len al que

el filósof Slavov Zizek entén com

la deformació del que, al prin-

cipi, en l’origen, s’expressa com

un sentiment oníric latent

legítim. És la massa de tota

ideologia; prendre prestats

trossos de relat humanament

defensables situats més enllà

del que és polític –com la digni-

tat de la dona–, per a després

universalitzar el seu significat

des de la postura que es consi-

deri oportuna.El sentit comú

d’època del que parlava Gramsci,

aquell que atorga una ubicació

general a les tendències d’un

temps històric concret, a dia

d’avui, a Europa, donen la raó a

la dreta. Precisament, el fona-

mentalisme islàmic actual neix

com a resultat del procés global

de l’economia de mercat. L’Afga-

nistan, inspiració de totes les

justificacions teòriques i pràcti-

ques del control, lluny de ser un

producte del passat, és més aviat

l’última creació del capitalisme

tardà. 50 anys empenyent-los a

abraçar el fonamentalisme amb

la condició de guanyar la guerra

freda van fer d’un país amb alts

índexs de laïcitat, la nova

màquina de generar consens

internacional.Els nous croats,

escudant-se en la lluita i digni-

tat de les dones legislen normes

que excedeixen aquest propòsit i

intenció, per a així justificar un

discurs que pren força en els

darrers 15 anys: la paranoia de la

seguretat i el xoc de civilitza-

cions com a protagonista de les

preocupacions mundanes. No és

casualitat que els mateixos

sectors que defensen a ultrança

el finançament de l’església

catòlica, a col·legis de l’Opus

Dei, que enarboren la bandera

d’Espanya a favor de la família,

contra l’avortament, o la LOE

–entre unes altres–, es convertei-

xin ara en els paladins del

feminisme i el laïcisme.Tampoc

és d’estranyar; la dreta mai ha

tingut problemes a adoptar

aquesta forma oportunista quan

la conjuntura política ho

demana; aquí està el feixisme de

entreguerres. El rellevant és que

la socialdemocràcia després de

30 anys soltant llast i acostant

–més aviat mimetitzant– postu-

res amb la deriva neoliberal,

oscil·la entre la promoció de les

mesures, o la resignació total i la

falta d’idees. Si la imaginació al

poder es troba en una publicitat

de sabatilles i la revolució en un

raspall de dents, tota la tradició

feminista i laica pot tenir com

banderera a la dreta postfran-

quista. Sona ridícul però real al

mateix temps. En aquest ball de

màscares on la ignorància juga

com titular i la memòria es

relega a l’oblit, qualsevol pot

presentar-se com a defensor de

les causes més nobles i apropiar-

se d’assoliments, als que en el

seu moment, van posar pedres

en el camí. Quantitativament,

les dones que a l’Estat espanyol

fan ús d’aquestes peces

–almenys a Barcelona–, és

anecdòtic, per no dir ridícul.

Llavors, per què tant d’enrenou?,

per què tant d’altruisme i caritat

amb les dones musulmanes?

Principalment perquè aprofita

l’estirada de la ideologia securi-

tària global, que acusa l’Islam

dels mals de la postmodernitat i

fa tot el possible perquè aquest

acabi sent com diuen represen-

tar-lo; i aquesta és una basa

política considerable; és la

profecia autocomplerta.Però

també ajuda la idea de gestionar

simbòlicament el malestar de la

crisi en clau de generar islamofò-

bia, atès que és més suportable

que fer-lo en termes socioeconò-

mics.Els promotors d’aquestes

mocions atenen a una agenda

molt distinta a la del feminisme

o el laïcisme, més aviat van a

rebuf del que ja és la croada del

segle XXI, contra tot el que és

musulmà, com també ho és

contra el binomi construït

immigrant-delinqüent o els

beneficiaris d’ajudes socials. El

futur va arribar fa estona.

Rere el burca
Jorge Moruno Danzi • Sociòleg
opinio@setmanaridirecta.info

Ajuda la idea 
de gestionar
simbòlicament
el malestar 
de la crisi en 
clau de generar
islamofòbia
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. CARTES
Envieu les vostres cartes a: cartes@setmanaridirecta.info 
o per correu postal a: Radas 27. 08004 Barcelona. 
L’extensió màxima de les cartes és de 1.000 caràcters 
(amb espais) i han de portar signatura, localitat i contacte.

David Bou

Quin va ser el grau d’accepta-

ció que vas trobar quan vas

venir a Catalunya?

La meva vida laboral, al principi, va

ser en un gremi –l’hostaleria– on la

majoria de gent que hi treballava

provenia d’arreu de l’Estat. Mai vam

tenir cap problema d’acceptació per

part de la gent nadiua, ni tampoc per

no saber el català, ja que en aquells

anys era menys habitual sentir

enraonar-lo.

Quines diferències substancials

creus que hi ha entre aquelles

onades migratòries i les que es

donen actualment?

En provenir majoritàriament de

països amb cultures més diferencia-

des es troben més desplaçats cultu-

ralment. En la meva època, amb

preparació o sense, trobaves feina.

Ara les coses han canviat i això

també aguditza les situacions

d’exclusió.

Creus que ha canviat la mentalitat

dels catalans respecte la immigra-

ció?

Crec que és una evidència que la

gent de la península érem més

acceptats, doncs la nostra gran

diferència no era racial, simple-

ment veníem del món rural a l’urbà

i això no es percebia a simple vista.

Ara és més complicat perquè de

vegades els costums dels nouvin-

guts xoquen amb les autòctones i

això produeix situacions de descon-

fiança mútua.

. EL CIGALÓ

“La nostra diferència no era
racial, simplement veníem
del món rural a l’urbà”
La Pepi va néixer fa 55 anys –en plena dictadura– a
Atienza, un poble fronterer entre les dues Castelles
situat en aquell territori que anomenaríem “l’Espanya
profunda”. Amb setze anys va emigrar a Barcelona i va
acompanyar la
seva germana
gran. Es va casar,
va tenir dos fills i
agraeix a aquesta
terra l’oportunitat
que li va donar
per desenvolupar
la seva vida amb
plenitud.

Armes a la butxaca
Lídia Puigdomènech

A
mb aquesta carta voldria advertir els

ciutadans de Barcelona i els seus visitants

de la poca seguretat dels seus carrers, ja

que persones perillosament fàcils d’exaltar i amb

un sentit moral més que qüestionable es passe-

gen per la ciutat amb una arma a la butxaca. No

estic parlant de delinqüents fitxats per la justí-

cia, ni de camells, ni d’immigrants il·legals, sinó

d’individus que afirmen pertànyer al cos policial.

La passada matinada del 9 de maig, tot

tornant cap a casa després d’una vetllada tran-

quil·la, uns amic i jo vam ser agredits, insultats i

intimidats en plenes Rambles pel fet d’haver-nos

aturat a observar com un home encaputxat que

semblava estar venent cerveses acabava dema-

nant la identificació al grup que se li havia

acostat per a comprar-ne. Pel que es veu, la

nostra observació era tan ofensiva que l’individu

va creure indicat dirigir-se a nosaltres a crits i

afanyar-se a mostrar la pistola que portava i que

suposadament l’acreditava com a policia. Davant

la nostra desaprovació pel fet que se’ns exhibís

un arma en plena via pública sense haver conco-

rregut en cap delicte, el suposat agent va respon-

dre pegant un cop de puny a un dels meus amics i

una forta empenta a mi. Considerant que, com a

ciutadans, tenim el dret d’assegurar-nos que

aquell que ens insulta i agredeix no és qualsevol

individu que es fa passar per agent de l’autoritat,

vam creure convenient demanar-li que s’identifi-

qués. També li vam comunicar que preteníem

cursar una denúncia en contra seu pel que

enteníem com un abús de poder, però l’única

identificació que vam rebre va ser, com he dit, la

seva arma. Tampoc els seus col·legues d’uni-

forme, que van arribar després, van considerar

que fos deure del primer identificar-se com a

agent de l’autoritat i ens van informar que

l’Ajuntament atendria les nostres queixes.

Paradoxalment, vam acabar sent el meu amic i jo

els identificats (al que no vam oposar cap resis-

tència tot i que ens semblés una evident des-

igualtat de condicions) i denunciats. En el judici,

la presumpció d’innocència ha brillat per la seva

absència davant la de veracitat de la Guàrdia

Urbana. I per si no n’hi hagués prou de sentir

com els agents posen en boca nostra paraules

mai no dites i descriuen fets produïts quan ells ni

tan sols eren presents, ara rebo una multa per

“consum de begudes alcohòliques en la via

pública”, inculpació que se suma al seguit de

mentides inventades sobre el cas. Pel que fa a

l’Ajuntament, es limita a anul·lar una a una les

meves reclamacions sense donar-me’n cap

explicació. Davant dels Mossos d’Esquadra no

tinc res a dir perquè ja s’ha obert una causa

judicial pels fets relatats. Finalment, pel que sé,

el cas també queda fora de l’abast del Síndic de

Greuges. 

Si com a ciutadans no som capaços de can-

viar aquestes situacions d’injustícia flagrant i

ens sotmetem a elles per a no tenir més “proble-

mes” ni complicar-nos la vida (al cap i a la fi,

pagar les multes surt més econòmic que contrac-

tar un advocat), només ens puc desitjar a tots

plegats que no ens trobem mai en un cas prou

seriós com per haver de necessitar de veritat dels

serveis d’aquestes autoritats que suposadament

ens defensen. I que després l’Ajuntament ens

vengui “stop a la inseguretat als carrers”!

JOAN SANZ
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A
les societats formalment

democràtiques, s’ha volgut

construir la idea institucional

que no hi ha lloc per la discriminació

per raons de raça, gènere o creença.

Tot el marc legislatiu s’ha creat a

partir d’aquesta idea i, també, perfec-

tament lligat al model de societat

capitalista. El capitalisme, en el fons,

és el referent que ha delimitat com es

pot discriminar. Als nostres carrers i

les nostres places, sí que és legal la

discriminació per raons econòmiques.

Les ordenances cíviques expulsen la

gent pobra dels carrers, la indigència

és perseguida per la Guàrdia Urbana i

escombrada literalment pels serveis

de neteja. Els policies d’immigració

persegueixen les persones nouvingu-

des pobres, no pas les que arriben

amb avió, s’allotgen a hotels de luxe i

tanquen negocis milionaris, ja sigui

amb Nigèria o amb Suècia. Als centres

d’internament, s’hi apilen les perso-

nes amb un poder adquisitiu baix. La

xenofòbia més estesa socialment es

percep a les cues dels hospitals i de les

oficines de l’OTG, però, en canvi, no es

viu d’igual manera respecte als

jugadors estrangers del Barça. La

discriminació capitalista esdevé

racisme econòmic i és el reflex més

clar d’una societat que no ha interio-

ritzat valors com la solidaritat o l’ajut

mutu. La història del segle XX ens

mostra clarament que, en situacions

de crisi econòmica, les classes treba-

lladores han optat, en alguns casos,

per la resposta unitària i desacomple-

xada en format de revoltes o revolu-

cions i, en d’altres, per la fragmenta-

ció i la competència, per l’aflorament

de les discriminacions i la submissió

a règims populistes. Josep Anglada

sembla que ja ha decidit agafar el

timó del règim populista. La revolta

anticapitalista tindrà el seu espai? I

per cert, les revoltes en poques

ocasions han estat espontànies, més

aviat han estat ben organitzades i, en

alguns casos, fins i tot horitzontals i

prou assembleàries. 

. EDITORIAL

Populisme racista o revolta anticapitalista

. PENSEM, DONCS EXISTIM

Laia Alsina Garrido

directa@setmanaridirecta.info

P
rimera: Pilar. Tinc la sensació

de recordar-ne l’olor (dolça),

els ulls (verds) i el somriure

(sempre). No sé si és possible. Era

molt petita i suposo que he cons-

truït els records amb anècdotes

sentides i el que em diuen les

fotografies. Sobretot em ve al cap

un plat gegant de macarrons. La

imatge que sé que és meva, és la de

l’hospital: jo, disfressada, ella al

llit. I els fluorescents dels passadis-

sos. I res més. Però el tacte de la

llana me la fa tenir ben present.

Segon: Antonio. La va perdre

quan encara era jove. Però sempre

el recordo feliç. Em picava la galta

mentre emmagatzemava el dinar

com un rosegador. Ell es va escapar

per lluitar pel que creia. Va haver de

marxar de casa. I no va voler tornar.

Podria formar part de qualsevol

fotografia amb maletes de cartró.

Gelats, pernil i polvorons. Ah, i

l’arròs amb llet més magnífic que es

pugui imaginar. No va permetre que

mai faltés de res. Costés el que

costés. La terra me’l fa tenir ben

present.

Tercer: Salvador. Va ser l’última

cosa que em va dir: “Mai deixis de

ser dels meus”. I fins ara, he inten-

tat complir-ho. El roig i el negre.

Una història només començada.

Amb escoles diferents, amb fàbri-

ques col·lectivitzades, amb una

fugida per anar a la guerra, amb la

ferma convicció que la terra ha de

ser lliure. Sempre conseqüent.

Sense alçar la veu, disposat a

escoltar. Vestit d’indi i esmorzant

pa amb llet o un croissant sense

pintar, com ha de ser. Les idees me’l

fan tenir ben present.

Quarta: Paquita. L’última i

potser la més diferent. Creences

distants, oposades. Idees poc

coincidents. I un paper que no em

convencia. Però el meu llom mai no

tenia greix. I va veure fins a set

vegades una pel·lícula que no

suportava només perquè una nena

li ho va demanar molts dissabtes al

matí. I aquella foto on portàvem el

mateix pentinat.  Les fotografies de

color sèpia me la fan tenir ben

present.

Quatre pilars que ja no hi són,

però que, tot i així, fan mantenir

dempeus l’edifici.

Orígens

. COM S’HA FET . EL RACÓ IL·LUSTRAT

A
questa setmana ens fa molt contentes poder anunciar que aviat farem un

canvi en el sistema d’enviament de les subscripcions a casa vostra. Quan

poguem, eliminarem el sobre i enviarem la DIRECTA només amb una

etiqueta on posarà la direcció i el remitent. Es tracta d’un canvi que té dos tipus

de beneficis. D’una banda, un benefici mediambiental amb la reducció de l’ús de

paper i, de l’altra, un benefici econòmic per l’estalvi del preu del sobre. Esperem

que el canvi us agradi i que ens serveixi per minimitzar el dèficit que tenim cada

any en acabar el curs. Fins la propera setmana, camineu per l’0mbra. Salut!

Fe d’errades:

— El reportatge de festivals musicals independents d’estiu que va sortir la

setmana passada a Expressions no l’havia escrit l’Estel Barbé, tal com apareix

signat, sinó la Salut Colomer.

— A la carta publicada la setmana passada sobre l’accident de Castelldefels, hi

havia un petit error amb l’edat de la Rosa Maria. Tenia 19 anys i no 17 com deia

el text.
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Quatre pilars 
que ja no hi 
són, però que,
tot i així,
fan mantenir 
dempeus l’edifici
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Meritxell Guàrdia

manresa@setmanaridirecta.info

L
a plataforma Prou Sal! de

Sallent (Bages) ha presentat

al·legacions al programa de

mesures presentat per l’Agència

Catalana de l’Aigua (ACA) dins el pla

de gestió del districte de la conca

fluvial de Catalunya. Aquest pla, que

estarà en exposició pública fins el

23 de juliol, respon a les demandes

de la Directiva Marc de l’Aigua i

marcarà la futura planificació, ges-

tió i control de les masses d’aigua i

els recursos hídrics de Catalunya

fins l’any 2015.

Un dels punts del paquet de mesu-

res proposat per l’ACA fa referència

exclusivament a la contaminació sa-

lina de la mineria del Bages. Les

mesures citades per aquest ens no-

més atenyen les actuacions correcto-

res de la contaminació, que van ascen-

dir a més de 300 milions d’euros

(DIRECTA 186), i a la futura planificació

de gestió amb una inversió prevista

de 182,5 milions d’euros. En aquest

sentit, Prou Sal!, tot i aportar propos-

tes pel conjunt de reunions dels fu-

turs consells de conca, ha presentat

unes al·legacions que insten a valorar

l’arrel del problema. Segons s’extreu

de les al·legacions, les mesures propo-

sades ignoren que l’empresa explota-

dora de les mines, Iberpotash SA,

“continua abocant aproximadament

unes 5.000 Tm diàries de residus

(bàsicament clorur potàssic) al costat

del Llobregat”. Prou Sal! també sen-

yala que “no es pot dir que es vol

reduir la contaminació salina” i “al

mateix temps permetre el creixement

dels runams salins”. En aquest sentit,

la plataforma exigeix més concreció a

la proposta de “disminució progres-

siva dels runams salins” i la valoració

de mesures correctores més efectives

que tractin l’origen del problema. A

les al·legacions, Prou Sal! recorda que

hi ha un estudi elaborat per la Univer-

sitat Politècnica de Catalunya que

afirma que seria possible reintroduir

a les mines el 75% del que actualment

s’extreu.

La plataforma també demana “la

invalidesa de les mesures” i que se’n

redactin unes altres on hi intervin-

guin tots els departaments de la

Generalitat implicats.

Conques internes, Ebre i Xúquer

Aquest projecte es divideix en el pla

de gestió del districte de la conca flu-

vial de Catalunya (conques internes,

competència exclusiva de la Generali-

tat) i les propostes reservades a les

conques dins els àmbits de l’Ebre i el

Xúquer (competències dividies entre

l’Estat i la Generalitat). El conjunt

d’ambdues configuren el pla de gestió

de Catalunya, que ha de regir la gestió

de l’aigua fins l’any 2015. Segons el

document de síntesi, la finalitat del

pla és adequar la gestió hidrològica a

la directiva europea, encaminada a

buscar “el control de la demanda, ra-

cionalitzar l’ús del recurs, trobar un

equilibri entre gestió i inversió o

assolir una bona qualitat dels siste-

mes aqüífers”, entre altres coses.

El programa de mesures del pla

de gestió inclou un total de 4.000

actuacions i una inversió de 9.405

milions d’euros, que serà assumida

per l’ACA (43,5%), per Aigües Ter-Llo-

bregat (15,2%) i per les administra-

cions públiques (Generalitat, adminis-

tració estatal i ajuntaments) i les

usuàries finals. No hi haurà cap part

d’inversió, però, que sigui coberta per

les empreses privades de gestió de l’ai-

gua–que són qui en treu rendiment–

com el holding Agbar, que l’any 2009

va obtenir uns ingressos per explota-

ció de 1.851 milions d’euros i uns bene-

ficis de més de 166 milions d’euros.

Crítiques, al·legacions i competències

Prou Sal! no és l’únic grup ecologista

que s’ha oposat a algunes de les mesu-

res del pla. Segons dades del consorci

Alba-Ter, la Plataforma del Ter (inte-

grada per grups ecologistes, consorci

Alba-Ter, comunitats de regants i al-

tres entitats) està redactant unes

al·legacions al pla de gestió de la

conca fluvial de Catalunya encamina-

des a demanar que aquest reculli una

periodització per al retorn del cabal

del riu Ter i un canvi en l’enfocament

de la planificació, ja que critica el

canvi de planificació de conques flu-

vials a sistemes fluvials.

La Plataforma en Defensa de l’E-

bre (PDE) també ha criticat les pro-

postes del pla hidrològic de conca per-

què no perioditza ni estableix un

cabal mediambiental pel tram final

del Delta i d’altres afluents impor-

tants de l’Ebre. La PDE també ha criti-

cat les actuacions de “transvasa-

ments de l’Ebre a través dels afluents

o de canals” i ha citat com a exemples

els futurs canals Segarra-Garrigues i

Xerta-Sénia. Tot i aquestes crítiques,

el pla de gestió es defineix com un

model que “no contempla nous trans-

vasaments” i “advoca per disminuir la

pressió de les transferències d’aigua

entre conques”. Aquests motius apa-

rentment “no transvasistes” i altres

relacionats amb les competències

administratives i de titularitat de les

conques han fet que organismes com

la Confederació Hidrogràfica de l’E-

bre o el govern d’Aragó, entre altres,

hagin presentat al·legacions al pla.

Prou Sal! recorda
que hi ha un estudi
de la UPC que sosté
la possibilitat de
reintroduir el 75%
del que actualment
s’extreu de les mines

Runam salí del Cogulló de Sallent, a la comarca del Bages

PROU SAL

BAGES • IBERPOTASH SA “CONTINUA ABOCANT UNES 5.000 TM DIÀRIES DE RESIDUS AL COSTAT DEL RIU LLOBREGAT”

Prou Sal! presenta al·legacions al 
pla de gestió de l’aigua de Catalunya
El pla estarà en vigor fins el 2015 i no defineix mesures contundents contra la contaminació salina
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Vilassar ven la Festa Major a
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Ferrocarrils | PÀG. 11

Poden desaparèixer més terres
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PEIX

La PDE critica les
propostes del pla
hidrològic perquè
no fixa un cabal
mediambiental pel
tram final del Delta



Carlos Yatero

redaccio@setmanaridirecta.info

E
n menys de dos mesos, han cai-

gut, sota l’acusació de robatori

i narcotràfic respectivament,

dues de les figures amb més pes i

importància al port de Barcelona:

Santiago Viana Herrera –cap de la

Policia Judicial a la zona portuària

des del desembre de 2009– i José Mes-

tre Fernández, propietari del Grup

Mestre i TERCAT. És difícil d’imagi-

nar qui pot representar millor que

aquests dos individus l’organigrama

del poder de la geografia portuària.

Per això els processos judicials en

què estan implicats sembren un inte-

rrogant gegantí, no pas sobre ells,

sinó sobre l’activitat del port en la

seva totalitat. És possible que, per

això mateix, l’Autoritat Portuària de

Barcelona (APB), després de la deten-

ció de Mestre, s’apressés a negar que

aquest fos directiu de l’organisme que

administra la vida del port. Això sí, un

dels homes de confiança de José Mes-

tre, Xavier María Vidal Niebla, que és

gerent de TERCAT i president de la

patronal estibadora ANESCO, és

membre del Consell d’Administració

de l’APB.

El més sorprenent és que la prò-

pia Autoritat Portuària havia inhabi-

litat Mestre “a perpetuïtat per desen-

volupar qualsevol càrrec directiu en

empreses estibadores (…) perquè s’ha-

via comprovat que la seva actuació va

estar relacionada amb sostraccions

de mercaderies en l’àmbit de la seva

empresa”. Això passava el 28 d’octu-

bre de 1981 i aquesta inhabilitació es

va produir després que, l’any 1980,

Mestre i el seu pare, entre d’altres,

fossin acusats del robatori de 80

tones de llautó d’un carregament de

300 tones que anava destinat a l’Iran.

Les fonts de l’APB no han pogut con-

firmar si aquesta inhabilitació ha

estat revocada en algun moment des

d’aleshores, ja que –segons han mani-

festat– no disposen d’una “base de

dades digitalitzada de totes les actes i

documents interns”. En conclusió, no

han pogut confirmar ni desmentir si

l’empresari ha continuat exercint la

seva tasca fins ara tot i haver estat

inhabilitat.

Condecorat per Montilla

Paradoxalment, la seva detenció es va

produir un mes després que fos con-

decorat en qualitat d’empresari exem-

plar pel president  de la Generalitat

José Montilla, en el marc del Saló In-

ternacional de Logística. D’altra ban-

da, la credibilitat de l’empresa més

important del port de Barcelona, TER-

CAT-Hutchison Port Holdings (de ca-

pital xinès), queda tocada. Aquesta

entitat, més enllà de les concessions

del moll Príncep d’Espanya i el moll

del Prat –a més de les delegacions que

manté a Vilanova i la Geltrú, Castelló,

València, Algesires, Madrid, Bilbao i

Vigo–, vol ser l’empresa europea cap-

davantera en la gestió de terminals

marítimes. Però ho té complicat per

contrarestar el descrèdit que suposa

la detenció per implicació en assump-

tes de drogues de l’ànima impulsora

del Grup Mestre i del promotor de la

fusió entre el seu holding i els xine-

sos de Hutchinson.

En aquest sentit, la detenció de

Mestre afecta el cor d’una de les prin-

cipals línies estratègiques del port de

Barcelona com a enclavament global

del transport de mercaderies: el co-

merç marítim amb la Xina. A la seva

memòria de l’any 2008, l’APB parlava

de la Xina com “el principal soci co-

mercial del port, ja que el 23,3% dels

contenidors que passen per les termi-

nals barcelonines procedeixen del

gegant asiàtic o van dirigides allà”.

Una situació a la qual, òbviament,

Mestre ha contribuït de manera

important a partir de la seva aliança

amb Hutchinson.

Una saga d’intocables

La pròpia figura social de la família

Mestre i del seu patriarca, si bé no

perdrà el pes específic que manté, sí

que ha perdut el seu aire d’intocable.

Tot i que Mestre ha estat duent a

terme la seva activitat empresarial

des de principis dels anys 80, no és

fins el 1996 que aconsegueix una

posició de privilegi en detriment de

l’empresa TCB, que fins aleshores

tenia el monopoli. Segons afirmava El

Periódico (30/06/2010) un dia des-

prés de la seva detenció: “Quan el nou

president del port, Joaquim Tossas –el

seu conseller era Artur Mas–, va a-

frontar una amenaça de vaga d’esti-

badors amb el rerefons de la ruptura

del monopoli del moviment de conte-

nidors del moll Príncep d’Espanya, en

mans de la companyia TCB, Mestre

–amb el suport de l’home fort dels sin-

dicats, Julián García– va aconseguir

una altra concessió per la seva em-

presa TERCAT”.

Un dels homes de
Mestre, X. M. Vidal
Niebla, és membre
del Consell
d’Administració de
l’Autoritat Portuària

ARXIU

Bruno Monse i Quique Badia

maresme@setmanaridirecta.info

E
l dia 25 de juny i per tercer any

consecutiu es va celebrar una

nova edició del Summer Festi-

val, organitzat per la discoteca SHE

de Vilassar de Mar (Maresme). Es

tracta d’un macroesdeveniment mu-

sical de pagament controvertit que

es du a terme a la coneguda com a

platja del Palomares de la mateixa

localitat i que s’inscriu en la Festa

Major del municipi. Una convocatò-

ria que, tot i la seva curta trajectò-

ria, ja compta amb milers d’assis-

tents fidels, adeptes a la música

house i disco. Aquest festival, però,

ha estat blanc de crítiques per part

del veïnat de la vila per diversos mo-

tius. Durant la primera edició del

Summer Festival de 2008, nombro-

ses assistents van destrossar les

tanques del recinte i mobiliari urbà

de la població costanera, fet que va

motivar la intervenció de les briga-

des ARRO (Àrees Regionals de

Recursos Operatius) dels Mossos

d’Esquadra.

Aquests incidents han propiciat

que, els anys següents, aquestes bri-

gades policials tinguin assignada

una presència permanent als voltants

del recinte on es fa el macrofestival.

Les veïnes afectades per aquestes

destrosses afirmen que no entenen

“perquè no es prohibeix l’esdeveni-

ment” davant els greus problemes de

seguretat que, des del seu punt de vis-

ta, provoca.

Sentència judicial en contra

A aquests incidents, cal afegir-hi el

fet que, malgrat que l’autorització del

Servei de Costes de la Generalitat

deia que es cedien 6.000 m2 de platja

a l’Ajuntament de Vilassar de Mar per

l’edició del Summer Festival de 2009,

el límit establert per la institució de

govern va ser sobrepassat uns 2.000

m2 per la discoteca, que va acabar em-

prant un total de 8.000 m2 de platja

amb finalitats lucratives i de forma

il·legal. Si més no, així ho ha dictami-

nat el Ministeri de Medi Ambient a

través d’una resolució judicial a la

qual ha pogut accedir aquest setma-

nari, que condemna l’equip de govern

de CiU a una sanció econòmica de

30.000 euros. A dia d’avui, però,

aquesta xifra ha estat reduïda a 7.000

euros arran de la resolució favorable

al SHE d’un recurs interposat per l’ad-

ministració local. No obstant això,

actualment, la sentència es troba en

suspens per la tramitació d’un nou

recurs.

Cal dir que, l’any 2008, el Summer

Festival ja havia ocupat fins a 10.000

m2 de platja sense que això tingués

cap conseqüència legal per les seves

organitzadores.

Tot i l’obertura d’aquest expedi-

ent sancionador i el descontent reite-

rat expressat pel veïnat de Cabrera i

Vilassar de Mar, enguany s’ha tornat

a celebrar l’esdeveniment al domini

públic de la costa vilassarenca.

L’associacionisme crític 

aposta per alternatives

A les veus crítiques del veïnat, cal afe-

gir-hi les de les associacions que par-

ticipen de la vida associativa del

poble i que aposten per un model d’oci

diferent al de l’oferta privada de les

discoteques i bars del municipi.

L’Associació Cultural Bullangues

o l’Assemblea de Joves de Vilassar de

Mar (AJVdM) són alguns dels grups

que treballen propostes alternatives a

les del Summer Festival, que, pel que

sembla, les properes setmanes haurà

de fer front a una oposició cada cop

més organitzada.

BARCELONA • JOSÉ MESTRE, PROPIETARI DEL GRUP MESTRE I TERCAT, VA SER PROCESSAT FA 30 ANYS PEL ROBATORI DE CONTENIDORS

L’empresari del port detingut havia estat
inhabilitat “a perpetuïtat” des de 1981

MARESME • EL SUMMER FESTIVAL HA ESTAT BLANC DE CRÍTIQUES PER PART DEL VEÏNAT DE CABRERA I VILASSAR PER DIVERSOS MOTIUS

L’Ajuntament de Vilassar de Mar ven 
la Festa Major a una macrodiscoteca
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Nota informativa sobre la inhabilitació de José Mestre publicada a ‘La Vanguardia’ el 1981

Moll del Port de Barcelona que control·lava José Mestre



David Bou
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L
a portaveu del Consell General

del Poder Judicial (CGPJ) –òrgan

de govern del poder judicial de

l’Estat espanyol– Gabriela Bravo, en el

marc de la conferència inaugural de

les jornades sobre menors i discapaci-

tats que va organitzar el poder judi-

cial a un poble de la Corunya, va

denunciar a finals de juny la “insegu-

retat jurídica” que predomina en el

tractament de les persones menors

immigrants que arriben a territori de

l’Estat espanyol en situació de desem-

para.

Bravo va remarcar com a element

negatiu el fet que l’infant tingui una

probabilitat major o menor de ser

repatriat en funció de la comunitat

autònoma on hagi arribat, fet que

suposa obviar les “circumstàncies

personals i sociològiques que haurien

de determinar qualsevol decisió al

respecte”. També va reconèixer que

“el sistema d’atenció als menors im-

migrants és deficitari i susceptible de

provocar una doble exclusió social: al

país d’origen i al propi destí”.

Després de reclamar un estudi

exhaustiu que classifiqui les perso-

nes menors que arriben a l’Estat en

situació vulnerable per “mitigar les

disfuncions i millorar la seva aten-

ció”, va reivindicar més coordinació

entre les administracions i va afirmar

que les mesures de protecció d’aques-

tes menors passen per “garantir el

retorn als seus països d’origen amb

les mesures necessàries perquè

puguin desenvolupar la seva vida d’a-

cord amb els drets que els reconeixen

els tractats internacionals”. Bravo, a

més, va qualificar com a element clau

“la potenciació de la col·laboració

amb els països d’origen per reduir els

fluxos migratoris”.

És destacable el fet que Gabriela

Bravo –que té una trajectòria d’una

dècada a la fiscalia de menors–

esmentés la falta de fiabilitat que sus-

cita el tracte rebut per les adolescents

en alguns centres de protecció i con-

clogués que calia apostar per “recon-

siderar la política de repatriació i evi-

tar equiparar els menors immigrants

amb delinqüència”.

Les declaracions sorprenen per la

manca sistemàtica d’autocrítica que

abanderen els organismes judicials i

pel fet que la conferenciant tingui un

càrrec d’importància cabdal dins la

institució encarregada de “garantir la

independència de jutges i magistrats

davant els altres poders de l’Estat”.

Persones menors no acompanyades

Un dels vessants més crus de la immi-

gració és el que implica canalla o joves

menors de divuit anys, que arriben al

seu destí sense cap familiar o adult

responsable de la seva custòdia o que

es queden sols després d’entrar.

Durant el últims anys els menors

estrangers no acompanyats (MENA)

s’han constituït com un subjecte

migratori a nivell europeu i la seva

arribada constant, provinent princi-

palment de països de l’Àfrica subsaha-

riana i l’Europa de l’Est, acompanyada

d’un nivell elevat de nomadisme –per

manca de mitjans de subsistència–,

l’han convertit en un fenomen espe-

cialment difícil de gestionar. En fun-

ció de la seva minoria d’edat, aquestes

persones no poden ser expulsades di-

rectament i només poden ser objecte

d’un expedient de repatriació amb la

finalitat de reagrupar la menor amb el

seu nucli familiar. Tot i que el Comitè

de Drets dels Infants de l’ONU contem-

pla que, si no és possible la repatriació

familiar, el retorn al país d’origen s’ha

d’efectuar “assegurant prèviament

l’atenció i la custòdia del menor”,

aquesta solució esdevé ineficaç per-

què els convenis i les relacions diplo-

màtiques no són capaces de garantir-

la. Tenint en compte que les directives

europees d’immigració potencien les

polítiques destinades a l’assetjament

i la repatriació de la gent nouvinguda,

durant els darrers tres anys s’han de-

tectat nombrosos casos –denunciats

per institucions i organitzacions de

Drets Humans com Human Rigthts

Watch– que s’han resolt a favor d’im-

pedir repatriacions per la manca de

garanties i les irregularitats comeses

per les administracions en aquests

processos.

Preocupa especialment el fet que

la portaveu del CGPJ reconegui pú-

blicament errors i, alhora, posi l’e-

xemple del conveni establert amb el

Marroc –principal país d’origen dels

MENA– per qualificar-lo com “una

eina que no garanteix el ple compli-

ment dels drets dels individus afec-

tats”. Si tenim en compte que fins i

tot una de les institucions més im-

portants del poder judicial no des-

menteix sinó que reafirma les denún-

cies de Human Righths Watch, els

informes anuals elaborats per SOS

Racisme i les crítiques rebudes per

un ventall ampli de col·lectius so-

cials, ja ens podem imaginar com

deu ser de crua la realitat per les

menors que pateixen la que potser

és la cara més fosca de la immigra-

ció a casa nostra.

Bravo diu que
“l’atenció als 
menors immigrants
és deficitària i
susceptible de
provocar una doble
exclusió social: al lloc
d’origen i al destí”

La protesta celebrada a Barcelona el 27 de febrer d’enguany va cridar pels drets de les immigrants

ARXIU

Jesús Rodríguez

redaccio@setmanaridirecta.info

L’
alcalde de Barcelona, Jordi He-

reu, va protagonitzar l’acte

d’entrega de les claus dels 30

primers pisos de reallotjament del pla

urbanístic de la Colònia Castells el

dia 2 de juliol. Els dos grans absents a

la cita van ser el regidor d’urbanisme

Ramon García-Bragado i el gerent

d’urbanisme Ramon Massaguer, amb-

dós imputats per prevaricació i falsi-

ficació documental en el cas de l’hotel

del Palau de la Música. La seva i-

matge, però, sí que va aparèixer als

cartells que duien les integrants de

l’Assemblea Salvem la Colònia, que

mitjançant xiulets i crits van boicote-

jar l’arribada de l’alcalde als soterra-

nis de l’edifici de nova construcció del

carrer Morales, on es va fer l’entrega

dels clauers a les primeres famílies

ubicades als nous habitatges –més

petits i sense terrassa– on hauran de

viure a partir d’ara. La majoria de la

gent reallotjada va manifestar la seva

satisfacció pel trasllat, ja que, des-

prés de més de vint anys de promeses,

finalment, han deixat de viure en una

situació d’incertesa pel que fa al seu

habitatge. L’alcalde Hereu anava

acompanyat de la responsable d’habi-

tatge de la Generalitat, Carme Trilla.

La cerimònia, però, es va fer enmig

d’un ampli cordó policial, perquè es

va voler evitar que la xiulada de les

persones contràries a la remodelació

urbanística i l’enderroc de les històri-

ques cases interferissin les paraules

del batlle barceloní. Entre la gent que

s’oposa als plans del consistori, hi ha

les famílies que no tindran dret de

reallotjament pel fet de viure a les

cases des de fa menys de deu anys,

però també algunes propietàries que

defensen la conservació dels habitat-

ges i el patrimoni històric, urbanístic,

cultural i social que encara es manté

dempeus. Cal dir, però, que el gruix de

manifestants estava format pel veï-

nat nou, gent que ha ocupat algunes

de les cases buides durant els últims

anys, tant per usar-les com a habi-

tatge com per fer-hi activitats reivin-

dicatives, com és el cas del Casal de

Joves de les Corts-Colònia Castells.

En aquest sentit, des de fa me-

sos, s’han desenvolupat jornades de

rehabilitació de façanes, recupera-

ció d’horts i parterres i millora de teu-

lades. És el que s’ha anomenat popu-

larment com a Pla R, en referència a

la rehabilitació i la resistència.

Durant els tres propers mesos, les

famílies reallotjades faran efectiva la

seva mudança i les cases, un cop bui-

des, seran tapiades. Una empresa

d’enderrocs contractada per REURSA

i l’Incasol pretén fer efectiu l’esfon-

drament de totes les finques de la pri-

mera fase del pla (passatge Castells i

passatge Barnola) a partir del mes

d’octubre.

ESTAT ESPANYOL • BRAVO DIU QUE CAL “RECONSIDERAR LA POLÍTICA DE REPATRIACIÓ I NO EQUIPARAR IMMIGRACIÓ AMB DELINQÜÈNCIA”

La portaveu del CGPJ reconeix “errors”
en el tracte de menors immigrants
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BARCELONA • L’ASSEMBLEA SALVEM LA COLÒNIA VOL ATURAR ELS ENDERROCS DEL PATRIMONI HISTÒRIC, URBANÍSTIC, CULTURAL I SOCIAL

Jordi Hereu rep una xiulada durant
l’entrega de claus de la Colònia Castells

Hi ha qui no tindrà
dret de reallotjament
pel fet de viure a les
cases des de fa
menys de deu anys



VALLIRANA • LLUITA

Més Natural no
vol complir el
preacord que
eliminaria els
contractes
temporals de 
les treballadores
Xavi Martí

baixllobregat@setmanaridirecta.info

L
a plantilla de la Unió Temporal

d'Empreses Més Natural (for-

mada per URBASER i ECOSEN-

DA) es va declarar en vaga els dies 21,

22 i 23 de juny per defensar el prea-

cord de pacte col·lectiu que va signar

amb l’empresa. Més Natural, que és

l’empresa que gestiona la recollida de

residus, la recollida selectiva i la

neteja diària i la retirada de volumi-

nosos a Vallirana (Baix Llobregat), es

nega a aplicar el preacord perquè diu

que l’Ajuntament no l’acceptarà.

El preacord signat entre l’em-

presa i la plantilla regula els incre-

ments salarials dels anys 2009, 2010 i

2011 (el darrer any, s’ha acordat un

augment de l’IPC més un 0,5%), dota

la plantilla d’una paga de 700 euros

que premia l’assistència a la feina i

fixa cinc dies de reducció de jornada

pel 2009, set pel 2010 i tretze pel 2011.

Segons el preacord, a més, l’empresa

s’ha compromès ha fer que totes les

persones de la plantilla que tenen

contractes eventuals (obra i servei)

passin a tenir-ne d’indefinits.

No es poden manifestar

La vaga del mes de juny de les disset

treballadores de Més Natural no és la

primera que organitzen per defensar

el preacord; ja van fer aturades du-

rant el mes de maig. El 22 de juny, a

més, la plantilla es va voler manifes-

tar pel poble, però, segons el repre-

sentant sindical, Miguel Navarro

(CCOO), “la Guàrdia Urbana ens ho va

impedir”.

La plantilla ha sol·licitat una reu-

nió amb l’Ajuntament per desblocar la

situació, però el consistori s’hi ha

negat i al·lega que es tracta d’un pro-

blema entre l’empresa i la plantilla. Si

no es posa remei a aquesta situació

aviat, les treballadores de Més Natu-

ral es plantegen la convocatòria de

noves protestes laborals després de

les vacances d’estiu.

Si aviat no es posa
remei a la situació,
les treballadores de
la UTE Més Natural
es plantegen la
convocatòria de
noves protestes
després de les
vacances dels
mesos d’estiu
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Jesús Rodríguez

redaccio@setmanaridirecta.info

U
na visita llampec a Barcelona,

el 6 de juliol, del sots-secretari

d’Estat del Ministeri de Tre-

ball espanyol, Leandro González, ha

aclarit –sembla que de manera defini-

tiva– el conflicte sobre l’edifici sindi-

cal de la Via Laietana que avui dia

comparteixen la CGT i CCOO. Durant

una reunió a la delegació del govern

espanyol a Barcelona, on també hi

van assistir representants de la CGT i

CCOO, va quedar clar que els accessos

del número 18 de l’edifici són de la

CGT i que mai no han estat cedits a

CCOO, tal com aquest sindicat havia

assegurat. La cessió només és d’unes

habitacions interiors amb uns lava-

bos i una habitació, on hi ha les ins-

tal·lacions d’aigua i llum. No només

això, sinó que, a més, Leandro Gonzá-

lez va assegurar que els accessos i els

serveis comuns de tot l’edifici de la

Via Laietana havien de ser compar-

tits. Això obre la porta a la possibilitat

que els aparcaments i els ascensors

muntacàrregues també puguin ser

utilitzats per la CGT, tal com reclama-

ven des de feia anys. 

La CGT va mostrar la seva satis-

facció després de conèixer els detalls

aportats pel ministeri. Durant la pro-

pera setmana, els tècnics de patri-

moni de l’Estat hauran d’aportar els

plànols de l’edifici que especifiquen

quins sóns els espais i les infraes-

tructures comunes per detallar el

repartiment d’usos. 

Després de dies de tensió

Aquesta resolució arriba després

d’una setmana de tensió a la Via Lai-

etana. La CGT es va veure forçada a

fer torns de guàrdia a la nit i a convo-

car concentracions a la porta de l’e-

difici per evitar que la gent de CCOO

ocupés el rebedor de la planta baixa i

pengés el seu cartell a la façana. Les

membres de la CGT van haver de des-

penjar-lo dues vegadestot i la presèn-

cia dels Mossos. Finalment, han

guanyat la batalla. 

ALBERT GARCIAManu Simarro

redaccio@setmanaridirecta.info

U
na quarantena d'activistes

anticapitalistes van ocupar,

el dia 30 de juny, l'edifici de

Foment del Treball, coincidint amb

la manifestació per protestar contra

la reforma laboral convocada per

CCOO i la UGT. L'ocupació, que al

principi es volia que fos indefinida,

va esdevenir una ocupació simbò-

lica, que va acabar amb la sortida

voluntària i sense identificacions de

les ocupants, que havien dut a terme

l'acció per protestar contra “les reta-

llades socials, l'atur, la precarietat i

l'exclusió social creixents”.

Poc abans de l'inici de la mani-

festació, convocada a plaça Urqui-

naona, el grup d'activistes va en-

trar a l'edifici situat al número 32

de la Via Laietana, davant la mi-

rada del conserge. A través de les

escales centrals, van accedir a la

primera planta de Foment del Tre-

ball i es van apropar a les finestres

per penjar-hi pancartes, mentre

alguna persona dialogava amb el

personal treballador de Foment, tot

i la reacció violenta d'algun d'ells,

que pretenia fotografiar els activis-

tes. En aquest primer pis, es van

penjar dues pancartes on es podia

llegir: “Lluitant aturarem les reta-

llades” i “Visca la vaga del Metro de

Madrid. Aquest és el camí”. Una

mica més amunt, al recinte neo-

clàssic amb què culmina l'edifici,

van penjar-ne una altra amb el

lema “Que la crisi la pagui Foment”.

Quan la manifestació va passar per

davant de l'ocupació, les reaccions

van ser diverses. Mentre el grup

d'activistes que es trobava a l'exte-

rior demanava la solidaritat de les

manifestants amb l'ocupació,  al-

tres reaccionaven amb passivitat i

seguien el recorregut establert i

d'altres s'apropaven tot aplaudint i

cridant proclames com Contra

foment i la patronal, vaga general.

Sorprenentment, la primera

aparició d'agents policials a l'edi-

fici va ser la de tres delegats del

sindicat majoritari als Mossos

d'Esquadra, SAP-UGT (entre ells

Valentín Anadón, portaveu del sin-

dicat). Van mostrar la placa al grup

que es trobava a l'exterior i van de-

manar l'entrada, cosa que no van

aconseguir. Posteriorment, un ser-

gent de la Brigada Mòbil d'aquest

mateix cos es va apropar a la porta

i va comunicar al conserge que,

quan la manifestació passés de

llarg, procedirien al desallotjament

de les ocupants. I efectivament,

quan la manifestació va girar pel

passeig de Colom, diversos efectius

van procedir a barrar l'entrada a

qualsevol persona que volgués en-

trar a l'edifici. En aquest punt, va

haver-hi alguns moments d'empen-

tes amb la gent concentrada a l'ex-

terior. Tanmateix, després d'una

negociació amb el Departament

d'Interior, les ocupants van aban-

donar l'indret voluntàriament, ja

que Foment no va mostrar la volun-

tat de presentar cap denúncia.

ALBERT GARCIA

BARCELONA • L’ACCIÓ S’HA FET MENTRE UNA MARXA DE CCOO I UGT PASSAVA PER DAVANT L’EDIFICI

Ocupen la seu de Foment per denunciar les
retallades socials i per exigir la vaga general

BARCELONA • CONFLICTE PEL PATRIMONI SINDICAL

La CGT guanya la
batalla a CCOO

Les escales que pugen a la novena planta han quedat a les fosques

ALBERT GARCIA

CCOO col·loca un cartell a la porta de la CGT que després va ser arrencat

Interior d’una de les oficines ocupades a la seu de la patronal Foment del Treball de la Via Laietana de Barcelona



CATALUNYA • LLUITA

La plantilla 
de Ferrocarrils 
fixa noves
mobilitzacions
davant la retallada
imposada

Nicolás Lupo Sonnabend

redaccio@setmanaridirecta.info

E
ls quatre sindicats que repre-

senten el personal de Ferroca-

rrils de la Generalitat de Cata-

lunya (FGC) van acordar un nou

calendari de mobilitzacions el dilluns

5 de juny. Semaf, CCOO, UGT i CGT

van anunciar una vaga parcial pels

dies 7, 14 i 21 de setembre, unes dates

que substitueixen les dels dies 20 i 21

de setembre arran de la retallada del

5% del salari.

La rebaixa del 5% del sou de la

plantilla de Ferrocarrils a partir del

mes de juny i el trencament d’un con-

veni col·lectiu vigent fins el 31 de des-

embre de 2010 són les raons que han

portat a convocar mobilitzacions. Ja

es va produir una primera vaga par-

cial els dies 29 i 30 de juny, entre les 7

i les 9 del matí i entre les 6 de la tarda

i les 8 del vespre. Daniel Montesinos,

del sindicat CGT, denuncia que són

“l’única empresa del transport que ha

sofert una retallada del sou”.

A partir del decret-llei, la Genera-

litat va imposar a FGC una retallada

del 5% del salari de la seva plantilla i,

d’aquesta manera, va trencar el con-

veni signat ara fa sis anys, que esta-

blia que calia fer una negociació entre

representants de l’empresa i de les

treballadores per fer qualsevol re-

forma que afectés el personal. “Saben

que, si redueixen el sou dels treballa-

dors d’AENA o de RENFE, els paralit-

zen el país. Ens l’apliquen només a

nosaltres perquè portem 30 anys

sense grans conflictes laborals”.

La plantilla també es va manifes-

tar el mateix dia que va acordar el nou

calendari de mobilitzacions. Més de

300 persones treballadores i algunes

familiars van recórrer sorollosament

la Via Augusta de Barcelona fins arri-

bar a la seu de FGC, al barri de Sarrià,

sota el lema FGC, única empresa de

transport amb retallada salarial. NO

al 5%. Gran part del personal es mos-

trava indignat pel trencament del

conveni, que considerava “una presa

de pèl” per part de les conselleries

d’Obres Públiques i d’Economia i Fi-

nances. “Nosaltres estem disposats a

acceptar que ens apliquin els matei-

xos retalls que als altres. Però, ara,

com negociarem el nou conveni? Qui

serà el nostre futur interlocutor?”,

demana Carles, acompanyat d’un

familiar. Mentrestant, ja davant la

seu de FGC, una pintada demanava

Que pagui Millet i un treballador

expressava un pensament comú:

“Que comencin les retallades amb la

direcció i veuràs com tot s’arregla!”.

La Generalitat ha
trencat el conveni
signat ara fa sis anys
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Jèssica Sánchez Martín treballa
en una agència de viatges
Marsans a la ciutat de Barcelo-
na. Concretament, ella és
l’única treballadora que queda
a l’oficina del carrer Constitu-
ció. Marsans –que era l’empre-
sa del president de la patronal
espanyola Gerardo Díaz Ferran–
ha abandonat la plantilla a la
seva sort i manté les treballa-
dores a les oficines sense cap
feina per fer, en unes condi-
cions laborals lamentables
–amb oficines on no es neteja o
no hi ha aigua ni llum perquè
Marsans ha decidit no conti-
nuar pagant les despeses– i
sense donar-los cap mena
informació sobre la situació que
viu l’empresa. “Almenys jo
encara tinc llum per poder llegir
i mirar Internet”, diu la Jèssica,
“perquè d’altres oficines no
tenen ni això”.

Manel Ros

laboral@setmanaridirecta.info

Quina és la situació a l’em-

presa?

Fa gairebé dos mesos que es-

tem inactius perquè no podem ven-

dre absolutament res. I com que no

podem vendre, que és la nostra feina,

estem a les oficines perdent el

temps. Passem vuit hores allà sense

poder exercir la nostra feina. Ens

van treure la llicència aèria –llicèn-

cia que necessita tota companyia de

viatges per poder vendre vols– el dia

19 d’abril. Però això no ens ho va

comunicar l’empresa, sinó que ens

en vam assabentar a través del diari.

El dia següent, quan vam arribar la

feina, l’empresa ens va dir que això

s’arreglaria en 24 hores. Però no es

va arreglar res. A partir d’aquell

moment, la resta d’empreses del sec-

tor ja no van voler vendre res a Mar-

sans. En qüestió de dues setmanes,

ja no podíem fer cap mena de re-

serva. Després, vam descobrir que

Marsans tenia molts deutes amb

tothom. El pitjor de tot és la falta

absoluta d’informació. No només per

part de l’empresa, sinó també per

part del Comitè d’Empresa. Estem

totalment desinformades per part de

la UGT, que és el sindicat del comitè.

La nostra font d’informació és el que

diu la premsa a través d’Internet.

L’última informació que tenim, que

no és oficial, és que Ivan Losada –que

és el que ha comprat l’empresa– vol

presentar un Expedient de Regula-

ció d’Ocupació que afectaria el 70%

de la plantilla. A mitjans d’abril,

érem 4.000 empleats; en dos mesos,

vam passar a 2.179 i, d’aquests, ara

en volen fer fora el 70%.

Heu denunciat l’empresa per a-

questa situació?

Sí, dinou companys i jo hem denun-

ciat l’empresa per inactivitat, per

poder rescindir els nostres contrac-

tes el mes aviat possible, poder

cobrar l’atur i la indemnització i

poder tornar a treballar amb norma-

litat.

Per què creus que Díaz Ferran es va

vendre l’empresa si deia que era

una empresa solvent?

Jo crec que va ser perquè ell, com a

president de la patronal, no volia fer

la feina bruta d’haver d’acomiadar

tota la plantilla. Aquest home, quan

va vendre l’empresa, va sortir a la

televisió dient que ho havia fet pen-

sant en els empleats i els clients.

Però no van passar ni 24 hores i ja

s’estava parlant de reduir el 70% de

la plantilla. Se suposa que l’empresa

era viable, però la realitat és que hi

havia un deute molt gran de diners.

Es diu que Ferran va anar passant

molts d’aquests diners de Marsans a

Air Comet, que finalment també va

haver de tancar. Se suposa que tots

aquest diners han desaparegut amb

Air Comet; es parla d’entre 300 i 400

milions d’euros.

Quines accions col·lectives vau fer?

Al principi, les treballadores volíem

fer alguna cosa i buscàvem el suport

de la UGT, però ens vam trobar que

estaven en contra de fer vaga i de fer

manifestacions, en contra que de-

nunciéssim l’empresa... Jo els deia,

però, si vosaltres sou el sindicat,

esteu segurs que mireu pels nostres

interessos? Finalment, vam presen-

tar la denúncia a esquenes dels sin-

dicats. I ara mateix, estem a les ofici-

nes sense fer res, els sindicats

passen de nosaltres i estem esperant

que es resolgui la denúncia que hem

posat contra l’empresa.

MIRTA

Directa Girona

girona@setmanaridirecta.info

E
l personal del sector sanitari

veurà reduïdes les seves nòmi-

nes un 5% a partir d’aquest

mes de juliol. Així ho ha establert de

manera unilateral la patronal del

sector ACEA. D’aquesta manera,

l’empresariat del transport sanitari

s’adhereix a la doctrina de les reta-

llades salarials. En aquest cas,

també els toca el rebre a les persones

treballadores, que hauran de pagar i

sufragar la crisi totpoderosa. En

aquest cas, però, tant les formes com

el fons suposen una volta de rosca

més en el clima d’impunitat que

s’està instaurant amb aquest tipus

de mesures implementades per les

patronals. Per part de les treballado-

res del sector, ja han començat les

protestes i les mobilitzacions per

plantar cara a una situació que, al

seu entendre, esdevé “un abús més” i

“un pas enrere important en la lluita

pels drets laborals”. La fotografia del

conflicte seria la següent: l’adminis-

tració (Catsalut i SEM) informa les

empreses adjudicatàries del servei

de transport sanitari, que aplicaran

el decret que contempla retallar les

partides pressupostàries destinades

a les empreses que ofereixen serveis

públics.

Els sindicats i el personal es

queixen que ells no són funcionariat

i que el decret és “molt diàfan” en

aquest aspecte. El text apunta molt

clarament que “els conflictes admi-

nistració-empresa mai no han de

repercutir sobre la plantilla”, ja que

aquesta té uns convenis propis i no

és funcionariat. D’altra banda, un

altre fet que ha aixecat les ires de les

treballadores ha estat que, mentre

l’administració baixa la partida un

3,21%, l’empresariat del sector ha

decidit que la retallada de les seves

plantilles serà d’un 5%. Així, sota

aquest escenari, els sindicats lamen-

ten el fet que “la patronal incrementi

els beneficis gràcies a la crisi” i

denuncien que aquesta “s’està con-

vertint en una eina miserable per fer

diners a costa de la classe treballa-

dora”.

Un altre detall que agreuja la

sensació d’estafa entre el personal

treballador és el fet que la retallada

es fa del total de la nòmina, és a dir,

tant de les hores destinades a serveis

per la salut pública com de les hores

invertides en serveis per entitats pri-

vades, que –recordem– no estan sub-

jectes a la retallada prevista per l’ad-

ministració. De moment, la patronal

no s’avé a reconsiderar aquesta me-

sura tan dràstica i ha començat a

aplicar-la a les nòmines d’aquest

mes de juny. També es veuran afecta-

des les pagues extres d’estiu, tot i

que són pagues anteriors al decret.

Per fer front a aquesta situació,

s’han preparat tres dies de vaga –els

dies 18, 19 i 20 de juliol–, on es con-

voca la totalitat dels treballadors i

treballadores de les ambulàncies de

Catalunya. D’altra banda, el dime-

cres 30 de juny, un grup de persones

del Consorci del Transport Sanitari

de Catalunya va participar de la

manifestació que es va celebrar a la

ciutat de Girona contra la reforma

laboral impulsada pel govern. A-

quest grup va formar un bloc per fer

sentir la seva veu i difondre el con-

flicte que viu el sector.

GIRONA • LES TREBALLADORES SANITÀRIES ANIRAN A LA VAGA DURANT TRES DIES EL MES DE JULIOL

La patronal del transport sanitari 
també reduirà els salaris un 5%

CATALUNYA • PARLEM AMB JÈSSICA SÁNCHEZ, TREBALLADORA D’UNA AGÈNCIA DE VIATGES DE MARSANS 

“Els sindicats passen de nosaltres”



Marc Font

redaccio@setmanaridirecta.info

T
ot i ser una de les zones més fèr-

tils de Catalunya, el Baix Llobre-

gat cada cop té menys superfí-

cie dedicada al cultiu. La urbanització

imparable d’una de les comarques

amb més densitat de població del país

explica, en gran part, aquesta pèrdua

progressiva d’àrees agrícoles, que ha

transformat completament la feso-

mia del territori en poques dècades.

Sant Vicenç dels Horts, un municipi

de gairebé 30.000 habitants ubicat al

centre de la comarca i a la riba dreta

del riu Llobregat, no s’escapa d’aques-

ta tendència. El poble, com indica el

seu nom, es dedicava a l’agricultura

fins no fa massa generacions, però, a

dia d’avui, els camps només són els

darrers testimonis d’un passat que

pot quedar reduït als llibres d’histò-

ria si tira endavant l’últim projecte

urbanístic aprovat pel consistori,

governat per una coalició entre el PSC

i el PP.

El març de l’any passat, el govern

de la Generalitat va donar el vistiplau a

68 àrees residencials estratègiques

(ARE), amb les quals pretén construir

gairebé 70.000 pisos en una seixan-

tena de municipis que serveixin, d’una

banda, per respondre al dèficit d’habi-

tatge públic i, de l’altra, per reactivar el

sector de la construcció, molt tocat per

la crisi econòmica. Un d’aquests eixam-

ples urbans s’ubica a una de les darre-

res zones agrícoles de Sant Vicenç dels

Horts i, si el projecte acaba tirant enda-

vant, implicarà la construcció de més

de 2.000 habitatges. El terreny escollit

per aixecar el nou barri té 37 hectàrees,

ocupades bàsicament per una àrea

agrícola amb conreus de regadiu.

Més enllà de les discrepàncies

entre el govern municipal –que comp-

ta amb el suport de l’opositor PIPV i

amb el rebuig d’ERC, ICV-EUiA i CiU

en aquest tema– i el Departament de

Política Territorial i Obres Públiques

(DPTOP) pel que fa al nombre d’habi-

tatges que s’han de fer a l’ARE, també

ha sorgit una oposició ciutadana

forta contra un projecte que no es veu

ni necessari ni sostenible ni viable

econòmicament. Davant la negativa

del ple municipal –presidit per la

socialista Amparo Piqueras– de pre-

guntar a la població sobre un as-

sumpte tan delicat com aquest, diver-

ses entitats del poble s’han unit per

impulsar una consulta popular que

culminarà el dia 24 de juliol, coinci-

dint amb la festa major d’estiu de

Sant Vicenç.

Una batalla molt llarga

La idea de celebrar una consulta, que

no serà vinculant, no sorgeix d’un dia

per l’altre. Fa prop de dos anys, va néi-

xer el Col·lectiu No a l’ARE - La Façana

(el nom del projecte) que, juntament

amb la Federació d’Associacions de

Veïns de Sant Vicenç dels Horts

(FAVSVH), el juliol de 2009, va entre-

gar al consistori 1.130 signatures que

demanaven la retirada del projecte i

l’esmentada consulta. La negativa del

govern municipal de preguntar l’opi-

nió sobre l’ARE a les vilatanes –mal-

grat que el Síndic de Greuges el va

instar a fomentar la participació en el

procés– és el que ha portat els dos

col·lectius citats, juntament amb la

Plataforma Cívica per Sant Vicenç

dels Horts, a impulsar la iniciativa,

que s’allargarà des del diumenge 17 de

juliol, amb la primera jornada de vot

anticipat a la plaça Narcís Lunes, fins

el dia 24, amb diverses urnes reparti-

des pel poble.

“Estem en contra de l’ARE - La Fa-

çana perquè creiem que és insosteni-

ble, empitjorarà el col·lapse dels car-

rers de Sant Vicenç, no dinamitza

l’activitat econòmica del nostre poble

i no contempla la protecció de l’espai

agrícola”, explica Maite Aymerich,

membre del Col·lectiu No a l’ARE i de

la Plataforma Cívica. Aymerich deta-

lla que el projecte urbanístic està divi-

dit en tres peces. A les 37 hectàrees

situades a la zona agrícola esmenta-

des, s’hi afegeixen dues peces d’unes

2,5 hectàrees cadascuna ubicades

prop de l’IES Frederic Mompou, que

estan previstes com a zones verdes. A

banda del fet que actualment ja són

zones verdes, ambdues peces es tro-

ben a més d’un quilòmetre del nou

barri, fet que posa en dubte la seva

sostenibilitat ambiental.

L’Ajuntament vol 2.600 pisos

El projecte, que té el vistiplau del

DPTOP, contempla la construcció de

2.145 habitatges –la meitat dels quals

de protecció oficial– i diversos equi-

paments públics: una escola bressol,

un espai cultural, un poliesportiu

cobert, un camp de futbol i un altre de

futbol 7 i diverses pistes de tennis,

entre d’altres. A més, preveu la cons-

trucció d’una variant viària –la nova

BV-2002– amb dos carrils per banda

que hauria d’alliberar el trànsit de la

carretera actual, que es transforma-

ria en un bulevard. Precisament, les

principals discrepàncies entre l’admi-

nistració autonòmica i la local sorgei-

xen al voltant de la nova variant, fins

al punt que l’Ajuntament ha presentat

un recurs de reposició.

El consistori pretén reduir l’am-

plada de la nova variant amb l’objec-

tiu d’augmentar de 2.145 fins a 2.600

el nombre de pisos de l’ARE. Els

col·lectius opositors tenen clar que

l’únic argument per demanar el canvi

és l’econòmic, ja que amb l’actual pro-

jecte “els números no surten”, en

paraules de Maite Aymerich. De fet, la

intenció inicial de l’Ajuntament era

fer 2.700 habitatges, xifra que va que-

dar reduïda posteriorment. No a

l’ARE defensa que Sant Vicenç té al-

ternatives d’habitatge social que no

passen per aquest projecte, sobretot

si es té en compte que, segons l’Ides-

cat, el municipi compta amb més de

mil pisos buits. A tot plegat, s’hi han

d’afegir els problemes amb els propie-

taris dels terrenys de La Façana, que

no estan d’acord a assumir els costos

d’urbanitzar l’àrea i ser recompen-

sats amb pisos posteriorment. La fe-

bre del totxo s’ha acabat.

Una de les àrees
residencials
estratègiques
impulsades per la
Generalitat s’ubica a
una de les darreres
zones agrícoles de
Sant Vicenç, on es
podrien fer més de
2.000 habitatges

Terrenys agrícoles de Sant Vicenç dels Horts afectats pel projecte urbanístic que pretén edificar més de 2.000 habitatges

ALBERT JORNET

El veïnat de la
ciutat ha entregat al
consistori un total
de 1.130 signatures
que demanen la
retirada del projecte
i l’organització
d’una consulta 
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La consulta de la persistència
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> Quan es pregunta la població 

Inicialment, el govern de la Generalitat volia utilitzar les ARE per cons-

truir 90.000 pisos nous, la meitat dels quals de protecció oficial. L’oposi-

ció de la ciutadania de diversos municipis i el rebuig d’alguns ajuntaments,

que no els veien necessaris o assumibles en plena crisi econòmica, ha fet

rebaixar la xifra a poc menys de 70.000 i res no fa pensar que, finalment,

els pisos que es facin quedin per sota d’aquests números. La consulta de

Sant Vicenç dels Horts no és la primera que es fa sobre un projecte urbanís-

tic d’aquest tipus. Tordera (Maresme), Sant Celoni (Vallès Oriental) i Ripoll

(Ripollès) són els tres precedents. En tots els casos va triomfar el rebuig a

l’ARE, fet que va portar els respectius ajuntaments a fer marxa enrere.

Aquestes consultes es van celebrar durant el primer trimestre de 2009 i la

més concorreguda va ser la de Sant Celoni, ja que el 30% de la ciutadania hi

va participar, amb un triomf rotund (69%) del no al nou barri. Un avís del

que pot passar quan es pregunta la població.

No a l’ARE diu 
que Sant Vicenç 
té alternatives
d’habitatge social,
ja que a la ciutat hi
ha més de 1.000
pisos buits



Ivan Gordillo i Elena Idoate
(Seminari d’Economia Crítica Taifa)
afons@setmanaridirecta.info

La reforma laboral i les mesures d’ajusta-
ment adoptades recentment per pal·liar el
dèficit són una continuació lògica de la
política econòmica portada a terme no
només des del reconeixement de la crisi
per part del govern espanyol, sinó també
durant els darrers anys de creixement
econòmic. Les polítiques anticrisi han
acabat traslladant les pèrdues ocasionades
per l’esclat de la bombolla immobiliària i
la davallada del sector financer a la pobla-
ció, en un primer moment, a través del
rescat pagat pel contribuent i, actual-
ment, amb la retallada de drets socials i
serveis públics bàsics. El marcat accent
neoliberal d’aquestes mesures té molta
relació amb l’acció o la inacció de l’admi-
nistració durant l’època de creixement
econòmic, en què es van promoure un
seguit de mesures legals i fiscals que van
incentivar l’auge de la construcció i de
l’endeutament privat.

La situació econòmica actual es carac-
teritza pels més de 4,5 milions de perso-
nes aturades a l’Estat espanyol –el gran
drama social de la crisi– i per una estruc-
tura productiva col·lapsada. La incapaci-
tat de vendre la sobreproducció dels
temps de bonança es va agreujar després
de la congelació del crèdit fruit de la crisi
financera. L’esclat de la bombolla immo-
biliària va deixar un milió d’habitatges
buits que, ara per ara, són invendibles i el
gruix del personal del sector sense feina.
El sector financer va passar a ocupar una
posició privilegiada en l’àmbit de les polí-
tiques públiques, ja que les administra-

cions es van llançar al rescat de les entitats
financeres, tot brindant-los un xec en
blanc per afrontar les pèrdues –que van
ser fruit dels negocis arriscats i fallits que
van emprendre aquestes entitats durant
els anys anteriors– i satisfer els terminis
dels deutes contrets amb els mercats fi-
nancers internacionals. Actualment, el
nivell de deute privat és impagable i molt
superior al deute públic que genera tantes
alarmes.

La segona fase de la crisi va afectar el
teixit productiu. La manca de crèdit, la
davallada de la demanda i l’arrossega-
ment de la caiguda de la construcció van
provocar una forta destrucció de l’activi-
tat; i la frenada de la inversió i l’augment
de l’atur semblen no tocar fons. Ara ma-
teix, no s’entreveu un sector capaç de
generar, a curt termini, un creixement
econòmic més enllà de les finances espe-
culatives. Davant d’aquesta situació, ens
hem vist perjudicades per una classe polí-
tica inoperant. Després d’un primer
moment de negació de la crisi, que es va
prolongar uns quants mesos, les mesures
de política econòmica s’han caracteritzat
per ser erràtiques i, en molts casos, con-
tradictòries; tot un seguit de pedaços que

Com els
governants
prolonguen 
el rescat dels
poderosos 
Per tal de satisfer les exigències dels mercats i evitar
sancions de la Unió Europea, el govern espanyol ha
imposat un pla d’ajust que permeti reduir el dèficit
públic provocat per la crisi econòmica. En comptes
d’optar per una reforma fiscal progressiva, s’han reta-
llat les despeses, cosa que ha fet recaure el pes de les
restriccions sobre la població treballadora. No prou
satisfetes, les institucions internacionals i els mercats
financers han instat a adoptar reformes estructurals i el
govern espanyol ha respost per mitjà d’una reforma
laboral que representa un nou afebliment dels drets
laborals. Ben lluny de proporcionar-nos una sortida a la
crisi, aquestes mesures només serviran per empitjorar
les condicions de vida de la població, mentre l’empresa-
riat veu salvaguardats els seus interessos.

A FONS | LA REFORMA LABORAL I EL PLA D’AJUST

-
El nivell actual de deute
privat és impagable i
molt superior al deute
públic que genera tantes
alarmes
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Martí Olivella
“És més coherent defensar
els drets amb la força de
la raó”
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BON VIURE
Parlem amb una família
que ha educat la seva 
mainada a casa
pàg. 7
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servien per ajudar determinats sectors
(finances, construcció, automòbil) a me-
sura que anaven caient.

El pla d’ajust
La tercera fase de la crisi és la que estem
patint durant aquestes últimes setmanes.
El deute públic (que es troba per sota del
60% del PIB, xifra molt inferior a la de
països com Bèlgica o la Gran Bretanya) i
el dèficit (que ronda el 12%) han servit de
pretext per aplicar mesures d’ajustament
fiscal que pretenen reduir 15.000 milions
d’euros de despesa pública per any. Les
dificultats d’obtenir finançament pel
dèficit públic en un context de restricció
del crèdit i la penalització del deute pú-
blic espanyol per part de les agències de
qualificació reforcen el poder dels mer-
cats financers per imposar polítiques d’a-
just. A aquestes pressions, s’hi afegeix el
constrenyiment de la política econòmica
en les pautes de la Unió Europea i del
Banc Central Europeu (que pressionen
per l’aplicació de retallades i reformes
estructurals), així com l’aterratge al sud
d’Europa del Fons Monetari Internacio-
nal, que vol imposar les mateixes receptes
neoliberals que ha anat sembrant a l’A-
mèrica Llatina i a l’Àfrica durant dues
dècades.

El pla d’ajust representa un dels epi-
sodis més lamentables de la història eco-
nòmica de l’Estat, tant per la manera com
s’ha decidit dur-lo a terme com –sobre-
tot– per les conseqüències que tindrà
sobre la població. Com a eixos bàsics de
la mesura, el govern s’ha vist forçat a
reduir el dèficit dràsticament per conti-
nuar obtenint el finançament dels mer-
cats i evitar sancions de la UE i ha priorit-

zat l’ajust de les despeses congelant les
pensions i retallant el salari del funciona-
riat públic i de les inversions en infraes-
tructures. El problema del dèficit públic
està emmarcat dins d’un context de crisi
més ampli. La retallada proposada no
reduirà el deute a mitjà termini perquè
deteriorarà la capacitat de reactivar l’acti-
vitat econòmica i de generar ingressos.
Limitar la inversió en infraestructures té
un impacte negatiu immediat perquè
retalla l’activitat de la construcció i dels
sectors que aquesta arrossega i, a la llarga,
debilita el sistema productiu, que neces-
sita d’unes bones infraestructures per
poder desenvolupar-se. Reduir els salaris
i les pensions retallarà la demanda, ja
força afeblida. El pla d’ajustament, doncs,
accentuarà la crisi, fet que probablement
agreujarà el dèficit per la caiguda dels
ingressos públics.

El govern podria haver optat per aug-
mentar els ingressos públics a través d’una
reforma fiscal. Es podria augmentar el
gravamen de les rendes més altes passant
–per exemple– els trams de l’IRPF del 40
i 43% al 45 i 50%. Alhora, caldria incre-
mentar l’impost a les rendes del capital
augmentant en dos o tres punts l’impost

de societats, que grava els beneficis de les
empreses amb diferents trams segons les
seves dimensions. Es podria recuperar
l’impost sobre el patrimoni i exigir un
major esforç recaptador, tot augmentant-
lo lleugerament respecte als barems ante-
riors. Un altre element on hi hauria mar-
ge d’actuació són les SICAV, societats
d’inversió que tenen un gravamen de
l’1%, que fàcilment podria ascendir al 3%,
o taxar els fons d’inversió. En definitiva,
recuperar tots aquells gravàmens que
s’han anat reduint des de fa anys i aug-
mentar els impostos a les rendes altes i del
capital. És sorprenent veure com el lobby
financer surt indemne de la crisi de la qual
és responsable. Se li podria exigir una
mena de taxa a les seves transaccions, o la
dotació d’un fons per fer front a futures
crisis, com ja s’està fent a altres països.
Això contribuiria a reduir progressiva-
ment el dèficit, sense treure uns estímuls
que l’economia necessita per reactivar-se i
tornar a generar llocs de treball. Però no
s’ha dut a terme res d’això: el pla d’ajust és
una política de classe en la línia neoliberal
per fer que la crisi la paguem els treballa-
dors i les treballadores.

La reforma laboral
Les mesures d’ajustament en el terreny
fiscal no semblen suficients per defensar
la solvència de l’economia davant dels
mercats financers i les institucions inter-
nacionals del capital, que reclamen les
anomenades reformes estructurals, entre
elles, la reforma laboral. Els arguments
neoliberals, que diuen que el mercat
laboral espanyol pateix unes rigideses
(cost d’acomiadament, convenis poc fle-
xibles i salaris massa elevats) que no per-

meten que s’adapti a les necessitats de la
competitivitat, ressonen com a mentides
repetides sense descans que s’acaben
convertint en veritats necessàries. El go-
vern ha hagut d’abandonar el diàleg so-
cial, del qual tant havia fet gala, per llan-
çar una reforma laboral al gust de les
pressions internacionals. El resultat és un
indubtable apropament a les demandes
del món empresarial, el Banc d’Espanya,
la Unió Europea i els sectors experts més
reaccionaris del món acadèmic, a més
dels grups polítics que intervinguin du-
rant la tramitació de la llei: tota una
autèntica aliança de classe. La reforma
laboral només es pot entendre com un
atac contra els drets laborals. Es pot inci-
dir ben poc des de l’àmbit laboral per
crear ocupació quan l’estructura econò-
mica encara pateix les dinàmiques de
fons causants de la crisi. Al contrari: un
major retrocés dels drets de les treballa-
dores (que és el que impliquen les refor-
mes laborals dels darrers temps) tan sols
pot suposar una sortida dubtosa de la
crisi, basada en la devaluació de la força
laboral.

Les successives reformes dels darrers
anys han anat desmantellant la regulació
laboral general per desvirtuar una gran
part dels drets de les treballadores i les
relacions individuals empresariat-treba-
lladores han anat guanyant pes. La libera-
lització de l’acomiadament, la pèrdua del
caràcter excepcional dels contractes tem-
porals i la possibilitat de modificar les
condicions de treball per part de l’empre-
sariat han permès que les empreses dis-
posin de formes de contractació precàries
(de les quals fan un ús fraudulent genera-
litzat) i de més poder per determinar les

IL·LUSTRACIONS:
Edmundo Browne

-
El pla d’ajust del govern espanyol no
reduirà el deute a mitjà termini perquè
deteriorarà la capacitat de reactivar
l’activitat econòmica i de generar
ingressos
-
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condicions laborals i imposar retallades
salarials. Amb la crisi, això ha comportat
acomiadaments massius, el bloqueig de la
negociació col·lectiva i la caiguda dels
salaris. És obvi que, si es manté aquest
marc laboral, és impossible incidir en les
pràctiques empresarials per aturar la des-
trucció dels llocs de feina, objectiu que
pretén el ministre de Treball espanyol
(que ja no aspira a crear ocupació). Però
la reforma encara va més enllà.

Es tracta d’una reforma àmplia, molt
imprecisa i embolicada en les formes,
però alhora molt clara i dura quant a
continguts. En l’àmbit de la contractació,
es dóna un nou impuls a la liberalització
de l’acomiadament, ja que es rebaixen les
causes que justifiquen l’acomiadament
objectiu i el col·lectiu, així com les seves
exigències, cosa que facilita el tràmit
judicial a l’empresariat; d’altra banda,
també es disminueix el cost de la con-
tractació, amb la generalització del con-
tracte de foment de l’ocupació –amb
menys indemnitzacions–, l’impuls de
l’acomiadament objectiu –també més
econòmic– i la subvenció de part de l’a-
comiadament. En contrapartida, tan sols
s’introdueixen uns requisits gairebé
innocus a l’ús de la contractació tempo-
ral. La complexitat de les fórmules no
aconsegueix amagar la pretensió de fer
l’acomiadament més lliure i més econò-
mic, tot i que són aspectes que ja estan
àmpliament desenvolupats en la norma-
tiva reguladora vigent.

Però les qüestions més perilloses són
les que es refereixen a la flexibilitat in-
terna. S’amplien les possibilitats de la
modificació substancial de les condicions
de treball i de les clàusules de despenja-
ment. Es debilita la negociació col·lectiva
i es reforça la capacitat dels empresaris
d’incomplir els acords del conveni
col·lectiu i modificar unilateralment les
condicions de treball i, especialment, el
règim salarial. És sota aquest planteja-
ment que s’introdueix la distribució irre-
gular de la jornada (i es possibilita que
l’empresariat imposi les reduccions de
jornada i dels torns de treball) com a
alternativa als acomiadaments. També es
facilita el contracte a temps parcial a costa
de compensar el descens d’ingressos sala-
rials amb les prestacions d’atur.

El cinisme s’extrema amb les rebaixes
a les cotitzacions en alguns contractes
precaris i amb la creació del fons de capi-
talització, amb el qual les cotitzacions
socials –que són un complement als sala-
ris de les treballadores– financen els aco-
miadaments. Finalment, el govern espan-
yol s’ha atrevit a fer el gran salt en la
mercantilització de la intermediació la-
boral, amb l’eliminació de la prohibició
de les agències de col·locació amb finali-

tats lucratives i permetent que les ETT
operin en el sector públic, la construcció
i els sectors de risc.

L’aspecte més destacat d’aquesta re-
forma laboral, però, és la tergiversació
d’idees. Es proposa normalitzar la preca-
rietat amb noves fórmules de contracta-
ció i treball a temps parcial, culpar els
drets laborals vigents de la manca de llocs
de feina i acostumar-nos que la força de
treball hagi de ser un cost variable, que les
condicions laborals depenguin de la
situació econòmica i les decisions de
l’empresa. També és una reforma laboral
que se sosté en un gran nombre de men-
tides, ja que se’ns diu que equilibra els
interessos de les treballadores i l’empre-
sariat i que pretén combatre la precarie-
tat, que no empitjora el cost de l’acomia-
dament, que frenarà la pèrdua de llocs de
feina i en crearà de nous, però justament
aconseguirà tot el contrari.

Les polítiques dutes a terme recent-
ment per la classe governant posen de
manifest que estan aprofitant la crisi per
rescatar els sectors més poderosos i ga-
rantir que les taxes de benefici de les em-
preses es deteriorin el menys possible
(això quan no es cobreixen les seves des-
peses directament amb els diners de les
contribuents, tot fent valdre la màxima
de privatitzar els beneficis i socialitzar les
pèrdues). La classe governant ha servit de
garant dels interessos del capital mentre,
cada dia, més i més persones se n’anaven
al carrer. Una economia que no pot ofe-
rir el mitjà per aconseguir les condicions
materials de reproducció social –és a dir,
tots aquells elements que qualsevol per-
sona necessita per sobreviure i realitzar-
se mínimament– és una economia malal-
ta. Per totes aquelles persones que l’únic
que tenen és la seva força de treball i la
possibilitat de vendre-la a canvi d’un
salari, el capitalisme no pot ser una alter-
nativa viable. Cal denunciar que és la
pròpia dinàmica del capitalisme la que
genera les crisis com a mecanisme per
regenerar-se i permetre al capital iniciar
un nou cicle d’acumulació.

Els darrers esdeveniments són d’una
gravetat alarmant: sembla que la propera
tasca del govern serà emprendre la
reforma de les pensions –avantsala de la
seva privatització– i la venda de serveis
públics al capital privat. Ens trobem
davant del desmantellament de l’estat de
benestar i de la pèrdua dels drets socials
aconseguits després de moltes dècades de
lluites obreres.

-
El ‘lobby’ financer ha sortit indemne de la crisi de la
qual és responsable
-
La classe governant ha servit de garant dels interessos
del capital mentre cada dia més i més treballadores se
n’anaven al carrer
-
És la pròpia dinàmica del capitalisme la que genera
les crisis com a mecanisme per regenerar-se i permetre
al capital iniciar un nou cicle d’acumulació
- Pau Casanellas

1984
La primera reforma de l’Estatut dels Tre-
balladors aprovat el 1980 es va dur a
terme el 1984, en un context econòmic
en què el 21% de la població activa de
l’Estat espanyol (2,7 milions de persones)
estava a l’atur. La reforma duta a terme
pel govern del PSOE va impulsar els con-
tractes temporals per mitjà, sobretot, del
contracte de foment de l’ocupació.
També es van reformar altres tipus de
contracte: l’eventual per circumstàncies
de producció, el de treball en pràctiques,
el de formació, el contracte a temps par-
cial i el de llançament de nova activitat.
Tot plegat va fer disparar els índexs de
temporalitat.

1994
La segona reforma laboral a l’Estat espan-
yol es va dur a terme quan el nivell d’atur
havia arribat al 24% de la població activa
(3,7 milions de persones) i la temporali-
tat arribava al 31% del conjunt dels con-
tractes laborals. La reforma va limitar l’ús
del contracte de foment de l’ocupació,
però va impulsar els contracte de pràcti-
ques i d’aprenentatge. Alhora, es va flexi-
bilitzar l’acomiadament individual i
col·lectiu i es van legalitzar les empreses
de treball temporal (ETT).

1997
Ja sota el govern del PP i en una situació
econòmica relativament millor (21% d’a-
tur, 3,4 milions de persones), però amb
més temporalitat (37%), es va crear el
contracte de foment de la contractació

indefinida. Aquest nou contracte, pensat
per a uns col·lectius específics (principal-
ment, persones aturades de llarga duració
o bé aturades entre els 18 i els 29 anys o
més grans de 45 anys), contemplava una
indemnització de 33 dies per any treballat
(en comptes dels 45 habituals) per als
acomiadaments improcedents de moti-
vació econòmica.

2001
Malgrat un notable descens de l’atur
(10,5%, 1,9 milions de persones), la
temporalitat (36%) es continuava man-
tenint a nivells molt allunyats dels parà-
metres dels països de l’OCDE. En
aquest context, el segon govern d’Aznar
va modificar el procediment dels aco-
miadaments: es va eximir la patronal del
pagament dels salaris de tramitació en
els acomiadaments improcedents (és a
dir: l’empresariat ja no s’havia de fer
càrrec dels salaris des del moment de
l’acomiadament fins que la persona aco-
miadada era indemnitzada o readmesa).
També es va introduir una nova modali-
tat de contracte temporal a les adminis-
tracions públiques.

2006
De nou sota el govern del PSOE, amb un
atur del 8,5% (1,76 milions de persones)
i una temporalitat pràcticament estabilit-
zada (34%), es va limitar la utilització
successiva dels contractes temporals, a la
vegada que s’introduïen uns nous con-
tractes indefinits i es posaven facilitats a la
conversió dels temporals en fixos (però
només per un període de temps limitat
de set mesos).

Vidriera de la
Borsa de Barcelona
la passada jornada
de vaga del 8 de
juny mentre
passava pel davant
la manifestació
contra la reforma
laboral
-
Albert Garcia

Les últimes reformes
laborals

informes.seminaritaifa.org/informe-07
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Martí Olivella fa quaranta anys que cerca
alternatives... i les practica. Primer van
ser al servei militar, la violència i el mili-
tarisme; després van venir les alternati-
ves econòmiques –amb la difusió de la
proposta de moneda telemàtica– i políti-
ques, a través de la promoció dels pro-
cessos de democràcia deliberativa. A
finals dels 70, en Martí era un dels ani-
madors del Casal de la Pau de Barcelona;
després ho va ser d’Ecoconcern i ara ho
és de Nova-Centre per la Innovació Social
i Delibera-Serveis de Participació Inter-
activa. En aquests moments, està ficat de
ple en l’anomenat Consens de Barcelona,
un procés per generar alternatives inter-
culturals a la globalització neoliberal.

Jordi Garcia Jané
entrevista@setmanaridirecta.info

Vas formar part del primer grup d’objectors de consciència
el 1975. 25 anys més tard, el moviment d’insubmisos i anti-
militarista va aconseguir el final de l’esclavitud de la mili.
Quines lliçons d’aquella lluita penses que ens poden ser
útils avui?
L’estratègia noviolenta pel reconeixement del dret d’objecció de
consciència i per posar fi al servei militar obligatori va ser un
èxit. En 30 anys, un milió d’objectors i 60.000 insubmisos van
aconseguir els dos objectius. Per a mi és un bon model personal
i social per adaptar-lo als nous reptes. L’èxit d’aquesta estratègia

noviolenta, el resumeixo en quatre factors aplicables a molts
conflictes: concretar un objectiu que es pugui assolir (és dife-
rent voler posar fi a l’exèrcit que obtenir el dret de no partici-
par-hi o que no sigui obligatori); estar disposat a arriscar-se per-
sonalment i en grup (esmerçar temps, diners, comoditats...
segons l’objectiu a atènyer i les circumstàncies); tenir un pro-
jecte constructiu alternatiu, que permeti mostrar allò que volem
(els serveis civils permetien mostrar l’afany de servei i no d’es-
capolir-se); aprofitar les oportunitats que ofereixen les crisis
perquè, si no estàs preparat, les oportunitats passen (si hagués-
sim fet l’objecció abans o després de la transició potser hauria
estat molt més difícil).

Acostumes a dir que la noviolència és una força més pode-
rosa que la violència i has estat impulsor de les Forces de
Pau Noviolentes; d’on surt aquesta força de la noviolència?
Vivim en un món estructuralment molt violent: els poderosos de
torn s’imposen a la majoria de la població i la fan malviure, amb
una explotació que la manté en la misèria. Aquesta és la violència
principal que cal combatre. La violència armada és l’eina dels
poderosos per mantenir o estendre els seus privilegis i l’arma dels
desesperats que intenten defensar els seus drets i protegir-se dels
exèrcits dels poderosos. La noviolència és una força més poderosa
que la violència si hi creiem i si l’exercim, és l’arma dels audaços i
dels valents. Qui és més valent, qui s’enfronta a una arma armat o
qui ho fa desarmat? Podem defensar els drets o els ideals amb la
raó de la força armada? No és més coherent fer-ho amb la força de
la raó i la dignitat? A principis de 2003, ens vam assabentar que, a
l’Índia, s’havien constituït les Forces de Pau Noviolentes, que
aplegaven 80 organitzacions de tots els continents amb l’objectiu

de fer realitat el somni de Gandhi, el Shanti Sena: un exèrcit novio-
lent de pau. Amb l’objecció, havíem contribuït a desmuntar una
mica la cultura militarista i el suport social de l’exèrcit, però
sabíem que calia tenir una resposta per prevenir i aturar els esclats
de violència sense haver de recórrer a exèrcits pacificadors. I es va
presentar l’oportunitat amb la constitució de les Forces de Pau
Noviolentes. Durant aquests set anys, hi ha hagut equips intercul-
turals permanents en diversos conflictes, especialment a Sri Lanka
i Mindanao. És un altre petit pas, encara discret, de la lenta huma-
nització de les relacions socials.
Què és Nova?
Nova - Centre per a la Innovació Social és una associació nascuda
fa deu anys que aplega una colla de gent de totes les edats que,
durant els darrers 35 anys, hem indagat camins noviolents de
transformació social en diferents àmbits: l’objecció de conscièn-
cia; elaborar nous models econòmics, monetaris i socials; millorar
la participació deliberativa; el suport públic a la cultura de pau; la
transparència; una educació transformadora... I ara, recentment,
construir de manera participativa el Consens de Barcelona sobre
alternatives interculturals a la globalització neoliberal. Som gent
que compartim coneixement, experiència, empenta, recursos,
entusiasme, etc., per assajar camins socialment innovadors de
transformació social.
Des de Nova-CIS col·laboreu amb activistes àrabs per la
resolució dels conflictes de la zona. Ens podries explicar en
què consisteix aquesta col·laboració? Què és la Xarxa Àrab
de Noviolència?
El 2005, al Fòrum Social Mundial de Porto Alegre, vam presentar
diferents lluites noviolentes d’arreu del món. En acabar, uns joves
iraquians ens van demanar com podien fer conèixer la noviolèn-
cia a l’Iraq perquè estaven farts de tanta violència! En pocs mesos
i gràcies a la primera convocatòria sobre construcció de pau de l’A-
gència Catalana de Cooperació, vam començar a promoure xarxes
entre moviments noviolents de Palestina, el Líban i Síria perquè
s’ajudessin entre ells: formació, intercanvi de documentació i
d’experiències, suport a la coordinació a cada país i a lluites con-
cretes, com pot ser la lluita contra el mur a Bil’in. Després s’ha
constituït la xarxa LaOnf (NoViolència) a l’Iraq, que aplega més
d’un centenar d’organitzacions de tot tipus i procedències; la

-
“Podem defensar els drets o els ideals
amb la raó de la força armada? No és
més coherent fer-ho amb la força de la
raó i la dignitat?”
-

Martí Olivella:
“La noviolència
és l’arma dels
audaços”
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coordinadora dels Comitès Populars de Palestina i la Xarxa de
Noviolència dels Països Àrabs.
La impunitat amb què Israel va abordar els vaixells de la
Flota de la Llibertat i va assassinar nou cooperants no
demostraria els límits de l’acció noviolenta quan s’en-
fronta a estats que no respecten el dret humà més elemen-
tal, el dret de la vida?
Precisament, que Israel arribi a aquest assassinat de gent desar-
mada que arrisca la seva vida per trencar el setge il·legal i criminal
contra Gaza demostra que la força de l’estratègia noviolenta és
imparable: o continuen segrestant vaixells i matant gent o hauran
d’obrir el port. La noviolència no vol dir no córrer riscos. Com en
qualsevol lluita, el risc hi és. Es tracta de córrer riscos per mostrar
la injustícia d’una llei o d’una situació, sense donar arguments vio-
lents a la repressió de l’adversari. Aquesta lluita la va iniciar fa tres
anys el moviment Free Gaza quan va aconseguir, l’estiu de 2008,
fer arribar dos vaixells al port de Gaza després de 41 dies de blo-
queig! La perseverança en un objectiu clar és el que ha fet que ho
hagin intentat set vegades, algunes han entrat i d’altres no. I ara es
preparen molts més vaixells, fins i tot amb jueus alemanys.
Què podem fer des d’aquí perquè la política d’Israel
canviï?
Primer, intentar comprendre la complexitat del drama dels jueus
i dels palestins. Segon, exigir als nostres governs que apliquin el
Dret Internacional i combatin amb fets –trencant acords, dictant
embargaments d’armes...–  la impunitat del govern d’Israel per
saltar-se resolucions i condemnes. Tercer, donar suports a les per-
sones i els moviments de Palestina i d’Israel que cerquen la
defensa del Dret Internacional i que lluiten contra la corrupció i la
violència dels seus governs. Quart, identificar qui són els princi-
pals beneficiaris del conflicte (a Israel, als Estats Units, a Europa,
al món àrab...) i concretar accions per tocar aquests interessos:
governs, bancs, fabricants d’armes, exportadors de diamants,
companyies... Cinquè, per qui no s’acabi de creure qui té la raó,
que visiti uns quants dies la zona i en tregui les seves conclusions.

L’any 1991 vas rebre el premi d’assaig Joaquim Xirau pel lli-
bre El poder del diner. L’obra divulgava la proposta d’Agustí
Chalaux per substituir la moneda actual per una moneda
telemàtica transparent. Pot ser una solució per evitar l’es-
peculació financera que estem patint actualment?
Crec que la crisi global que estem vivint ha reforçat un sentiment
generalitzat d’estar en mans dels qui remenen els diners. Chalaux
ja ho denunciava clarament: no vivim en una democràcia sinó en
una plutocràcia, el poder dels diners. La seva proposta és més
vigent i comprensible que fa vint anys: mentre deixem la creació i
la manipulació del diner en mans d’unes minories d’experts al ser-
vei d’unes minories de poderosos, no hi haurà cap canvi possible
orientat a la cobertura de les necessitats sostenibles de tota la
població. Ens cal experimentar i reivindicar un diner transparent
que eviti estructuralment la corrupció i que només estigui lligat a
la inversió, producció i distribució de béns i serveis socialment i
ambientalment sostenibles. Continuo pensant que aquesta és la
clau de volta, el desllorigador de qualsevol transformació pro-
funda que ens permeti sortir del cicle infernal de les crisis.
Sovint sentim contraposar l’economia financera a l’ano-
menada economia real. Segons aquest discurs, la primera,
que és dolenta, ofegaria la segona, la bona. Però, de fet, una
part considerable de l’economia real també ofega l’ésser
humà i la biosfera. L’economia real també són armes, cot-
xes pertot arreu, electrodomèstics amb obsolescència pro-
gramada, un milió de pisos buits... Quina economia neces-
sitem, doncs?
Hem de reacordar el sentit de les paraules més enllà de la seva per-
versió. Un dels principals objectius de l’activitat humana és pro-
veir-nos d’allò que necessitem per viure dignament en un món

limitat. La saviesa de limitar les nostres necessitats ens fa més lliu-
res: la cobertura de les necessitats ha de ser sostenible i universa-
litzable en un món limitat, és a dir, que tothom pugui gaudir-ne.
Així, l’economia només ha de ser el procés pel qual les societats
humanes triem la forma de cobrir necessitats sostenibles: pro-
duint, consumint, intercanviant, estalviant i invertint. El diner és
una ajuda comptable que facilita l’intercanvi. Fer diners no és l’ob-
jectiu de l’economia, és un mitjà i no un fi en ell mateix. Per tant,
hem de declarar moralment i legalment com a delicte tota opera-
ció financera especulativa perquè no facilita ni la inversió ni l’in-
tercanvi de béns i serveis sostenibles i hem de revisar les nostres
necessitats.
Una altra preocupació teva ha estat sempre la de millorar
la participació democràtica. Assessores les dinàmiques
participatives d’entitats i institucions i acostumes a utilit-
zar el terme de democràcia deliberativa, en comptes del de
democràcia participativa, que podríem dir que està més de
moda, per què?
Votar és una forma de participar molt elemental perquè produeix
guanyadors i perdedors. La democràcia participativa vol anar més
enllà del vot cada quatre anys propi de la democràcia representa-
tiva, que acaba fàcilment en plutocràcia, en una societat amb diner
anònim. Deliberar és deixar-nos transformar per les raons a favor
o en contra per poder tenir clar el grau de consens que el col·lec-
tiu és capaç de construir sobre cada tema. Deliberar és un proce-
diment molt adequat per fer front a les societats complexes on
hem de concertar transicions necessàries. Estem experimentant
mitjans de deliberació que permetin resoldre l’equació aparent-
ment impossible de la participació, quan som molta gent, tenim
poc temps i hem de tractar molts temes.

FOTOGRAFIES: Mirta

El consens
de Barcelona

-
“Hem d’exigir als nostres governs que
apliquin el Dret Internacional i
combatin amb fets la impunitat del
govern d’Israel per saltar-se resolucions
i condemnes”
-

“Des d’abans de l’esclat de la crisi finan-
cera, la primavera de 2008, vam intuir que
calia construir un procés participatiu per
generar un consens, alternatiu al Consens
de Washington, sobre alternatives intercul-
turals a la globalització neoliberal, que ano-
menem Consens de Barcelona.

Vivim en un desconcert total sobre què
cal fer davant la crisi global. Hi ha alterna-
tives emergents com la Democràcia Eco-
nòmica i com les Ecoxarxes, però que par-
teixen de la dificultat de canviar les regles
de joc per la via institucional. Al Fòrum
Social Mundial, durant deu anys, s’ha anat
generant una esperança –un altre mon és
possible– i un marc que afavoreix articula-
cions entre moviments, però el seu ritme
biennal i el seu format de pocs dies amb
molta gent i activitats no sembla que li per-
meti construir les bases d’un nou consens
que ofereixi resposta a les derives conti-
nuistes del G-20 i dels seus experts i lobbies.

Amb la col·laboració d’una quinzena
d’organitzacions catalanes –entre elles Illa-
crua– i d’arreu del món, hem pogut identi-
ficar centenars de persones a les quals
estem convidant perquè facin les seves
propostes i mostrin el grau d’acord sobre
cinc grans temes: visions i valors, ecologia
i població, política i seguretat, economia i
finances i comunicació i cultura. Amb les
aportacions més ben valorades, s’està ela-
borant una declaració que s’aprovarà a Bar-
celona a finals de gener de 2011, abans de
presentar-la al Fòrum Social Mundial de
Dakar. Els criteris de selecció dels 300 par-
ticipants cerquen l’equilibri de gènere, l’e-
quilibri geocultural –proporcional a la
població de les regions del món– i l’equili-
bri de sectors –moviments socials, ONG,
universitats... Necessitem un nou consens
que defineixi nous objectius –un món
habitable per a tothom: no un món per als
accionistes de les transnacionals– i nous
mitjans polítics, econòmics i comunicatius
en un món finit”.

www.nova.cat
www.delibera.info 
www.nonviolentpeaceforce.org
www.bilin-village.org  
Xarxa LaOnf d’Iraq www.laonf.net  
Comitès Populars de Palestina www.popularstruggle.org 
Xarxa de Noviolència dels Països Àrabs www.acnv.net.

PER SABER-NE MÉS:
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pàg. 6 PETJADES

Àlex Romaguera
petjades@setmanaridirecta.info

Llevant és una comarca situada a l’est de
Mallorca. Per bé que no és reconeguda a
efectes administratius, des de l’àmbit de
la geografia, se la identifica per les mun-
tanyes amb garballons que delimiten els
municipis d’Artà, Capdepera, Manacor,
Sant Llorenç des Cardassar, Son Servera i
Felanitx.

Tot i ser declarada Parc Natural el
2001, aquesta península natural, on hi
conviu una varietat extraordinària de
flora i de fauna, es troba amenaçada pel
tren elèctric que es preveu construir
entre Manacor i la urbanització de Cala
Ratjada. El projecte, aprovat l’any 2007
pel Consell Insular, obligarà a asfaltar l’e-
quivalent a 40 quilòmetres de camins
nous en sòl rústic, amb el consegüent
impacte ecològic i la segregació física dels
nuclis de població.

A més d’això, els darrers estudis par-
len de possibles despreniments, de la
destrucció d’aqüífers, de la mort de
molts animals, de l’increment dels ni-
vells de contaminació acústica i me-
diambiental, així com de la pèrdua
d’una àrea important de viticultura,
l’activitat econòmica més reconeguda
de la regió.

Si ens basem en aquests informes, la
xarxa ferroviària també desplaçaria part
de la població, incrementaria el tràfic dels
vehicles motors i avortaria camins i vies
connectades de forma natural, ja que, de
Manacor a Artà, a 100 metres del tren i en
paral·lel, s’hi vol afegir una llarga autovia.

Aquesta alteració morfològica ja comença
a afectar l’equilibri d’hàbitats on es des-
envolupen desenes d’amfibis, mamífers i
altres espècies com el falcó pelegrí o les
tortugues de terra.

L’illa de la cobdícia
Protegir aquest patrimoni i garantir l’ac-
cés de tota la població a un transport
públic, competitiu i ecològic centra el
treball de la Xarxa de Mobilitat de Lle-
vant. Des d’aquesta plataforma, impul-
sada fa quatre anys per diverses entitats de
la comarca, es vehiculen les principals
accions de protesta, centrades en la
defensa de la zona afectada i la presenta-
ció d’al·legacions que insisteixen en el
caràcter predador de la futura infraes-
tructura.

La Xarxa de Mobilitat manté la tesi
que s’ha d’establir una moratòria per evi-
tar obres com el tren elèctric, que a banda
de tenir un cost inassumible (190 milions
d’euros), consumirà 480.000 metres qua-
drats de territori. Sense oblidar la migra-
ció demogràfica que provocaria i l’espe-
culació urbanística de què poden ser
víctimes els terrenys pròxims a les diver-
ses estacions.

Pel mateix motiu, recentment, la
Xarxa s’ha manifestat en contra de l’auto-
via de Manacor a Sant Llorenç, contem-
plada al pla de carreteres del Consell Insu-
lar, amb l’argument que pot “ocasionar un
impacte ambiental greu” i pot “perjudicar
l’explotació de les finques agràries”.

En contrapartida, el col·lectiu plan-
teja transformar els camins aplanats i
reconvertir les antigues estacions en
parades d’un circuit de vies verdes que
“afavoreixi la permeabilitat de la població
a peu i en bicicleta”. De la mateixa ma-
nera, també insta les institucions i els
organismes públics a apostar per un mo-
del de mobilitat eficient, socialment just i

basat en l’ús sostenible de les infraestruc-
tures existents.

Gràcies als seus plantejaments, la
Unió de Pagesos, Greenpeace i el Grup
d’Ornitologia Balear s’han afegit a aquesta
crida ciutadana que, més enllà de Llevant,
ha aconseguit obrir el debat sobre el
model de transport al conjunt de l’illa.

A hores d’ara, Mallorca reviu una dis-
cussió que posa de manifest els interessos
immobiliaris subjacents en la majoria de
les infraestructures vials. En aquest sen-
tit, des de la Xarxa afirmen: “Podem fer
una xarxa de transport que arribi a tots els
racons i a tota la població sense asfaltar ni
un centímetre”.

Acte de protesta
contra Francina
Armengol,
presidenta del
Consell Insular
-
GOB

Llevant: lluita pel territori 
a velocitat de creuer

-
La Xarxa de Mobilitat
advoca per una mobilitat
eficient, socialment justa i
basada en l’ús sostenible
de les vies existents
-
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-
El projecte del tren
elèctric posa de manifest
els interessos immobiliaris
subjacents en la majoria
de les infraestructures
radials
-

El projecte de construcció
d’un tram ferroviari entre
les poblacions mallorqui-
nes de Manacor i Artà ha
revoltat Llevant. Arran d’a-
questa agressió ecològica,
la comarca situada a l’est
de l’illa busca alternatives
per garantir un model de
transport públic respec-
tuós amb la idiosincràsia
ambiental i social de la
zona.

Mobilització dels
joves del GOB en

defensa del
patrimoni natural

-
GOB



BON VIURE pàg. 7

Ester Galeote
bonviure@setmanaridirecta.info

Fa sis anys, vam decidir fer educació en
família després de dubtes, de recerca
d’informació i també de discussions més
o menys acalorades entre jo i el pare dels
meus fills. Ara mateix, educar en família
forma part indissoluble de la nostra dinà-
mica familiar, principalment perquè ens
permet assumir de manera integral l’edu-
cació dels nostres fills i compartir en
família moments i experiències que,
d’una altra manera, no podríem compar-
tir.

Quan vam decidir educar en família,
vivíem en una gran ciutat i teníem dos
fills d’1 i 3 anys. Al llarg d’aquest temps,
ha nascut un nou membre de la família,
hem viscut a llocs molt diferents (un petit
poble, una masia aïllada i, ara, de nou, en
una gran ciutat) i, a més, les necessitats
dels nostres fills han anat canviant. Al
llarg d’aquest temps, no solament hem
pogut trobar diverses estratègies per
adaptar les metodologies educatives a les
diferents circumstàncies, sinó que el fet
d’educar en família ens ha ajudat a retro-

bar més fàcilment l’equilibri darrere de
cadascun dels canvis que hem viscut.

Els aspectes de l’educació en família
que ho han fet possible són diversos. La
possibilitat de gestionar el nostre temps
triant en quins moments fem les dife-
rents activitats; poder adaptar les meto-
dologies a la necessitat d’haver d’atendre
els meus fills grans –mentre, per exem-
ple, el petit està mamant o mentre li can-
vio el bolquer–, o el fet d’haver mantin-
gut les mateixes amistats i contactes
independentment del lloc on vivíem han
estat fonamentals per integrar, en la nos-
tra vida i en la nostra rutina diària i setma-
nal, cadascun dels canvis pels quals hem
passat.

Independentment dels canvis que
s’han produït, hem procurat mantenir
sempre tres eixos al voltant dels quals han
girat totes les altres coses: primer de tot,
l’amor i el desig de compartir en família
(fills, pares, avis, oncles, cosins...) el crei-
xement personal de tots nosaltres; des-
prés, la voluntat d’ajudar els nostres fills a
desenvolupar-se com a éssers creatius i
lliures, conscients i amorosos; finalment,
la presència d’unes amistats que sempre

han estat un referent independentment
del lloc on hem viscut, així com la parti-
cipació (més o menys intensa) en el teixit
associatiu i cultural de l’indret on hem
residit. Aquests tres eixos ens ha permès
sentir una continuïtat dins del canvi.

És clar que hi ha hagut (i hi haurà)
moments difícils, fins i tot moments
molt difícils, de conflictes i tensions, que
semblaven complicats de resoldre. No
pretenc insinuar que fer escola a casa
sigui l’única estratègia que té una família
per aconseguir l’equilibri familiar o per-
sonal dels seus membres, però en el con-
text particular de la nostra família és l’es-
tratègia més coherent amb les nostres
necessitats, la que ens permet créixer i
desenvolupar-nos millor en la direcció
que ens hem proposat.

-
Educar en família ens permet créixer i
desenvolupar-nos en la direcció que ens
hem proposat
-

FOTOGRAFIA: 
Esther Galeote

Educar en família (i II)
Us oferim el relat, en primera persona, d’una família que ha
educat la seva mainada a casa. Es tracta d’un text vivencial que
il·lustra bé aquesta opció educativa basada en la comunitat i

en la qual la família s’encarrega de la transmissió dels valors i
coneixements als infants, perquè aquests esdevinguin perso-
nes lliures, crítiques i responsables.

Sortir de
l’al·legalitat
Anna Ferrer

Cap als anys 70, a l’Estat espanyol,
comencen a sorgir famílies aïllades que
prenen la decisió de dur personalment
les regnes de l’educació dels seus fills.
Nosaltres pertanyem a aquell grup de
famílies. No ens coneixíem, tot i que
potser vivíem a l’edifici del costat, per-
què aleshores procuràvem que ningú
no sabés que educàvem a casa. Teníem
por que ens vinguessin a buscar els ser-
veis socials i ens retiressin la custòdia
dels fills.

Algunes famílies van decidir posar
fil a l’agulla i sortir de l’anonimat: així es
va crear la primera associació espanyola
de homeschooling, l’Asociación para la
Libre Educación (ALE). En aquesta
associació, vam fer un esforç important
perquè educar a casa fos una opció
coneguda per la ciutadania, reconeguda
per l’administració i, finalment, regla-
mentada. Aleshores, l’administració va
recomanar que cada comunitat autò-
noma ho regulés i aquesta va ser la lla-
vor d’Educar en Família, Coordinadora
Catalana pel Reconeixement i la Regu-
lació de l’Educació en Família, que és
l’entitat que fa d’interlocutora amb la
Generalitat de Catalunya.

El 2009 va ser un any intens de visi-
tes al Parlament per col·locar la nostra
opció dins la LEC i s’ha aconseguit. Ara
cal que el Departament d’Educació
decideixi seure a la taula de negocia-
cions amb la Coordinadora per redactar
de la millor manera possible els articles
de la llei. Els pares i les mares que edu-
quem a casa sabem que negociar sem-
pre és cedir en certs punts, però també
tenim molt clar que, si l’administració
ens vol retallar massa les nostres lliber-
tats, tornarem a la clandestinitat.

Educar en família no és una decisió
lleugera. Al darrere, hi ha molt d’esforç,
molta abnegació i moltes hores. Els
pares i les mares que eduquem a casa,
en el fons, el que busquem només és
l’equilibri a la nostra llar i afavorir les
aptituds personals de cada nen o nena,
tot respectant els seus ritmes. No dur-
los a l’escola vol dir que sabem molt bé
què volem ensenyar a la nostra mainada
i què és el que volem evitar: la violència,
el consumisme, la deixadesa, la irres-
ponsabilitat, la sobreprotecció... La nos-
tra il·lusió és fer persones crítiques amb
elles mateixes i amb els altres. I cada
família treballa els valors i els continguts
que més la representen.
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E
l 19 de gener d’aquest 2010, a les Cotxeres de Sants, es
va donar per acabada una de les darreres lluites laborals
radicals que hem tingut a la ciutat
de Barcelona. Aquell dia, en dues

assemblees, una al matí i una altra a la tarda,
centenars de treballadors i treballadores dels
autobusos de TMB van votar –a mà alçada i
en absència de representants sindicals alli-
berats (a qui es va negar l’entrada)– la trans-
formació del preacord al qual havien arribat
el Comitè de Conveni i l’empresa pel con-
veni que regeix els llocs de treball i les seves
condicions de l’any 2009 al 2012. Els crits de
“Dos dies, dos dies” se sentien per darrera
vegada –almenys fins el 2012– en boca dels i
les treballadores: una de les clàusules del
conveni atorga els dos dies de descans, la
consigna més repetida al llarg dels més de dos anys de conflicte.

Dos anys de mobilitzacions, de lluita al carrer, de reunions
eternes, d’assemblees llargues i complicades, de negociacions
trencades i represes, de vagues contundents, de sabotatges i
piquets salvatges, càrregues policials, denúncies per agressions

creuades i, també, de retrobament entre sectors dels moviments
socials amb els conflictes laborals radicals. Una lluita que ens va

mostrar amb tota la seva cruesa el paper que
estan jugant des de fa ja massa temps les
grans centrals sindicals, la baixesa de què
són capaços els representants d’aquesta
empresa pública i la potència de l’horitzonta-
litat i de la solidaritat, així com la constància
en una lluita.

Algunes podíem pensar que seria la pri-
mera de moltes lluites similars on es es po-
drien trobar activistes i treballadores orga-
nitzades i en rebel·lia –sobretot en aquest
context de tancaments, acomiadaments i
precarització–, però de moment no ha estat
així. Potser cal recordar victòries com la dels
Dos dies per tornar a explotar la potencialitat

de l’autonomia en les lluites i de la solidaritat. No ens cal anar
tan lluny com als 70 o als 80 per constatar allò que “l’única lluita
que es perd és la que s’abandona”.

Hernan Córdoba-Mendiola (La Ciutat Invisible)

MÉS QUE MIL PARAULES

-
Potser cal recordar
victòries com la dels
‘Dos Dies’ per tornar
a explotar la
potencialitat de
l’autonomia en les
lluites i la solidaritat
-
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FOTOGRAFIA: Anuar

Dos dies 
pels dies que vindran
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FREQÜÈNCIES LLIURES I POPULARS [RÀDIO I TELEVISIÓ]
Ràdio Bronka 104.5FM (també 96.6FM de 00h. a 14h.) Àrea metropolitana de Barcelona www.radiobronka.info | Contrabanda 91.4FM Àrea metropolitana de Barcelona www.contra-

banda.org | Ràdio Línea IV (només web) Barcelona www.radiolinea4.net | Ràdio Pica 96.6FM Barcelona www.radiopica.net | Ràdio RSK (només per internet) Barcelona www.rsk.cat |

Ràdio Trama 91.41FM Sabadell www.radiotrama.net | Ràdio Kaos 90.1FM Terrassa www.canangladajove.terrassa.net | Postscriptum Radio (només per internet) Terrassa www.pos-

tscriptumradio.org | Ràdio Pinsania 90.6FM Berguedà www.radiopinsania.net | Ràdio 90 101.4FM Olot www.r90.org | Ràdio Klara 104.4FM València www.radioklara.org | Radio Mal-

va 105FM València www.radiomalva.wordpress.com | Radio Aktiva 107.6FM Alcoi www.radioaktivafm.blogspot.com | Radio Mistelera 100.8FM Dènia - La Xara www.lamistelera.org |

La Tele 52UHF Gràcia (Barcelona) www.okupemlesones.org  | Coettv Nou Barris (Barcelona) coettv@gmail.com | Gramenettv Gramenet del Besós www.tvgramenet.org

‘Espejo Público’ d’Antena3 
estrena el ‘bloc legionari’

El contertulià i reporter del magazine matinal d’Antena3

Espejo Público, Miguel Temprano, va encetar, el dia 21 de

juny, el bloc legionari. Temprano, que és Alferes d’Infanteria

de l’Escala de Complement i Cavaller Legionari d’Honor, va

crear el bloc –amb el vistiplau d’Antena 3– per “seguir l’esforç

i la dedicació de la família legionària i les seves missions de

pau”. Entre vives a Espanya, l’alferes, convertit en periodista,

relata els encontres entre els generals de l’exèrcit i els sol-

dats ferits i mostra vídeos corporatius per defensar les

actuacions de la legión i criticar les institucions per la falta

de reconeixement. El bloc també serveix per penjar notícies

d’altres diaris, com La Razón, que segueixen la tasca d’a-

quest cos d’elit de les forces armades espanyoles. A un post,

fins i tot, afirma que “és gràcies als soldats que existeix la lli-

bertat de premsa, d’expressió, d’ensenyament o de vot”. M. S.

TELEVISIÓ

Una nova forma de publicitar 
un bufet d’advocats

PREMSA ESCRITA

El diari Regió 7 va publicar, el 4 de juliol, a la pàgina 32, un text que

podríem qualificar de publicitat encoberta. Es tracta de l’escrit titu-

lat “Cinc generacions dedicades al dret”, que fa un petit esbós de la his-

tòria d’Arderiu Abogados de Manresa, la mateixa ciutat on es troba la seu

del rotatiu. La peça apareix a la secció d’economia i a cap lloc de la

pàgina no es diu que es tracti de publicitat. El reportatge no ofereix cap

informació d’estricta actualitat i el text només se centra en les genera-

cions dels Arderiu que s’han dedicat a l’ofici d’advocat i en les rutines de

treball antigues i actuals. El reportatge destaca que Arderiu Abogados

“gestiona tot tipus de temes legals relacionats amb el dret privat” i

recorda la recent incorporació al despatx de la filla del propietari. Regió

7 ja va fer una notícia de la incorporació de Lucía Arderiu al bufet el 2 de

maig d’enguany. XAVI MARTÍ

Tints masclistes a l’hora de parlar del Mundial

A
lguns mitjans de comunicació van difondre valors masclistes aprofitant

la celebració del Mundial de Futbol de Sud-àfrica. És el cas del programa

España Directo de TVE1, que, coincidint amb el debut de la selecció espan-

yola al mundial, es va inventar el Dia Nacional de trobar-se amb les Amigues.

Durant el reportatge, España Directo va entrevistar diverses dones que assegu-

raven que havien sortit amb les amigues mentre els marits miraven el futbol. De

passeig, de compres o assegudes a una cafeteria, arriben a afirmar que “l’home

ha d’estar al gimnàs o mirant el futbol”, mentre que les dones han de fer el cafè

amb les amigues (una de les entrevistades va arribar a dir que és “com ha de ser”).

També es va sumar al carro masclista el late night de Cuatro, UAU!, presentat per

Santi Millán. Els repassos del mundial, conduïts per Nico Abad, van mostrar un

partit de dones despullades a la sorra enmig dels xiulets del públic, les dones dels

futbolistes seminues, imatges capturades als estadis de dones menjant gelats a

càmera lenta o un equip de dones d’esquenes en tanga fent veure que són la selecció argentina. MANU SIMARRO

‘MASS-MEDIA’

El diari ‘X tantos’ amaga la situació real del finançament de l’Església
ANÀLISI

Xavi Martí

L
a Conferencia Episcopal Espan-

yola va publicar, el mes de maig

d’enguany, el diari X tantos, que

s’ha repartit per les esglésies per acon-

seguir que les persones facin declara-

cions d’hisenda favorables a l’Església

catòlica. El diari diu que, els darrers dos

anys, durant els quals l’IRPF s’ha con-

vertit en “la nostra única font de finan-

çament”, les declaracions favorables a

l’Església “han augmentat en 712.000”.

X tantos s’encarrega de lloar la tasca

social que fa l’Església catòlica, un ar-

gument que s’utilitza per dir que “l’Es-

tat hauria de contribuir de forma di-

recta al sosteniment de l’Església en la

seva justa reciprocitat, ja que l’Església

també contribueix al sosteniment de

l’Estat”. La publicació defineix el fet de

fer declaracions favorables a l’Església

com un “signe de la llibertat i de la

corresponsabilitat dels ciutadans en la

gestió dels assumptes públics” i com

“un vertader exercici de democràcia,

que només poden atacar aquells que en

el fons no són demòcrates”. X tantos no

només afirma que mostrar-se en contra

de les donacions a l’Església és un exer-

cici antidemocràtic, sinó que, a través

d’un article signat pel periodista d’An-

tena 3 Televisión i de la Cadena COPE

Antonio Pelayo, passa directament als

insults: “Cada cop que escolto o lle-

geixo algun dels nostres laïcistes des-

cerebrats (també n’hi ha amb cervell,

però en són menys) que afirma que

s’han de suprimir totes les subvencions

a l’Església, em pregunto en quin món

viuen i quins arguments seriosos po-

den invocar per rebutjar un sistema de

finançament (…) que existeix a tots els

països comparables al nostre”. X tan-

tos, per tant, construeix un discurs

demagògic que amaga moltes dades, ja

que cal recordar que la tasca social de

l’Església ja està finançada per l’Estat

al marge de l’aportació de l’IRPF. El dia-

ri, en canvi, no diu que durant el 2009

les diferents administracions –per

posar tres exemples– van invertir 5.057

milions d’euros en el finançament de

les seves activitats, 3.500 milions als

centres educatius catòlics i 2.048 mi-

lions a les seves activitats hospitalà-

ries. I és que... ningú no dóna duros a

quatre pessetes, tot i que l’Església des-

taqui a bombo i plateret el seu altru-

isme.

El jovent apareix com 
a víctima als informatius

Segons un informe recent del Consell Audiovisual de Catalunya (CAC),

el tractament que donen els informatius de TV3, 3/24, TVE a Cata-

lunya, 8tv i Barcelona Televisió mostra una presència del jovent inferior

a la realitat social i el presenta com a víctima. L’informe, que fa una anà-

lisi quantitativa acurada, afirma que aquests informatius “ajuden a

difondre rols amb poc prestigi i poder”, ja que tendeixen a “reforçar imat-

ges homogeneïtzadores i representacions estereotipades”. A més, re-

marca que es presenta la joventut com a “víctima” o “problemàtica” i posa

exemples com les bandes juvenils, les repatriacions, els accidents de tràn-

sit, l’abandonament escolar o la comissió de delictes lleus. Per acabar, con-

clou que la gent jove és “més subjecte de la notícia que no pas protago-

nista”, ja que els agents que hi intervenen “són majoritàriament no joves”.

També destaca el paternalisme en el tractament d’algunes notícies, com

demostra el fet que, en textos relatius a la interrupció voluntària de l’em-

baràs en noies, “no es compti amb el seu punt de vista”. M. S.

TELEVISIÓ

El CAC s’allunya de 
la despartidització

MITJANS PÚBLICS

El Consell Audiovisual de Catalunya (CAC) s’allunya de la

despartidització, segons va informar el Sindicat de

Periodistes, amb la tria dels seus nous membres. Tot i que

la llei que el regula afirma que les persones integrants d’a-

quest organisme han de ser “persones de prestigi recone-

gut i contrastat, amb experiència professional en el sector

audiovisual i que ofereixin garanties de plena independèn-

cia”, la gent que substitueix les persones del CAC que ces-

sen del seu càrrec serien polítics en exercici, antics polítics

o bé persones relacionades amb els òrgans dels partits, que

són els encarregats de triar-les. El Sindicat de Periodistes

“va lamentar el retrocés en el camí cap a uns mitjans

públics”, ja que –segons afirmen– mentre es continuïn

donant aquestes situacions “els mitjans seran l’escenari de

l’enfrontament polític i no la garantia d’una informació

veraç i rigorosa i d’una programació de qualitat”. M. S.
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BARCELONA. LES CORTS: Copisteria Facul-

tat de Biologia UB | Copisteria Facultat de

Física i Química UB | Llibreria l’Economis-

ta Facultat d’Economia UB. GRÀCIA: Llibrè-

ria Aldarull • Martínez de la Rosa, 57 | Cap i

Cua • Torrent de l’Olla, 99 | Infoespai • Plaça

del Sol, 19 | Taifa • Verdi, 12 | Distrivinyes •
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merç | Quiosc Rambla • Fabra i Puig, 10 | Trè-
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Ciutat Invisible • Riego, 35 | Terra d’Escude-
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BELLATERRA: Quiosc de Ciències de la Co-
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Ateneu Llibertari Paquita • Pg Marimón As-
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GAT: Llibreria el Llapis • Sant Antoni, 20 |

Llibreria Corbera • Pg dels Arbres, 4. CORNE-
LLÀ DE LLOBREGAT: CSO Banka Rota • Rubió
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Llibreria 22 • Hortes, 22 | Llibreria Les Vol-

tes • Plaça del Vi, 2 | La Màquia • Vern, 15.

GRANOLLERS: Llibreria La Gralla • Plaça

dels Cabrits, 5 | Anònims • Miquel Ricomà,

57 | El Racó Ecològic • Roger de Flor, 85. LA
PALMA DE CERVELLÓ: Estanc La Palma • Av.

Catalunya, 31. L’HOSPITALET DE LLOBREGAT:
Quiosc Montserrat • Pl. Mare de Déu de

Montserrat | Quiosc • Plaça del Repartidor |
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neu Sanfeliuenc • Vidal i Ribas, 23. SANT JO-
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SEU D’URGELL: Llibreria La Llibreria • Sant

Ot, 1. SOLSONA: Llibreria Cal Dach • Sant Mi-

quel, 5.  TARRAGONA: CGT Tarragona • Ram-

bla Nova, 97-99, 2n pis. TERRASSA: L’Estape-

ra • de Baix, 14. VALÈNCIA: Café Tendur •

Historiadora Sílvia Romeu, 6 | Llibreria Sa-

hiri • Danzas, 5 | Bar Terra • Baró de Sant Pe-

trillo, 9 | Sodepau • Carnissers 8. VALLS: La

Maria de Valls • Forn nou, 26. VIC: Llibreria

La Tralla • Riera, 5. VILADECANS: CSO Els

Timbres • Av. de la Generalitat, 27 | Llibreria

Els Nou Rals • Sant Joan, 19. VILAFRANCA DEL
PENEDÈS: La Fornal • Sant Julià, 20.
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Directa a les biblioteques!
Al setembre les biblioteques escullen a quines publicacions es subscriuen.
Si la Directa encara no és a la biblioteca del teu barri o poble demana-la!

Badalona Biblioteca Can Casacuberta

Badia del Vallès Biblioteca Vicente Aleixandre

Barcelona Biblioteca Barceloneta-La Fraternitat

Barcelona Biblioteca El Carmel-Juan Marsé

Barcelona Biblioteca Ignasi Iglésias-Can Fabra

Barcelona Biblioteca La Sagrera-Marina Clotet

Barcelona Biblioteca Les Corts-Miquel Llongueras

Barcelona Biblioteca Sagrada Família

Barcelona Biblioteca Sant Pau i Santa Creu

Barcelona Biblioteca Vila de Gràcia

Cardedeu Biblioteca Marc de Vilalba

Castellar del Vallès Biblioteca Antoni Tort

Cornellà de Llobregat Biblioteca Central de Cornellà de Llobregat

Cornellà de Llobregat Biblioteca Marta Mata

Esplugues de Llobregat Biblioteca Central Pare Miquel d'Esplugues

Gavà Biblioteca Josep Soler Vidal

Hospitalet de Llobregat, l' Biblioteca La Bòbila

Masnou, el Biblioteca Joan Coromines

Mataró Biblioteca Pompeu Fabra

Mollet del Vallès Biblioteca Can Mulà

Parets del Vallès Biblioteca Infantil i Juvenil Can Butjosa

Prat de Llobregat, el Biblioteca Antoni Martín

Sabadell Biblioteca del Nord

Sallent Biblioteca Sant Antoni M. Claret

Sant Cugat del Vallès Biblioteca del Mil·lenari

Santa Coloma de Gramenet Biblioteca Central de Santa Coloma de Gramenet

Santa Perpètua de Mogoda Biblioteca Josep Jardí

Tiana Biblioteca Can Baratau

Vilafranca del Penedès Biblioteca Torras i Bages

Vilanova i la Geltrú Biblioteca Armand Cardona Torrandell

Bibliobús El Castellot

Blanes Biblioteca Comarcal de Blanes

Cassà de la Selva Biblioteca Pública de Cassà de la Selva

Escala, l' Biblioteca Víctor Català

Figueres Biblioteca Fages de Climent

Girona Biblioteca Pública de Girona

Olot Biblioteca Marià Vayreda

Salt Biblioteca d'en Massagran

Salt Biblioteca Pública de Salt

Sant Feliu de Guíxols Biblioteca Pública Octavi Viader i Margarit

Sant Hilari Sacalm Biblioteca Municipal Sant Hilari Sacalm

Balaguer Biblioteca Margarida de Montferrat

Lleida Biblioteca Pública de Lleida

Mollerussa Biblioteca Comarcal Jaume Vila

Tàrrega Biblioteca Central Comarcal de Tàrrega

Calafell Biblioteca Ventura Gassol

Cambrils Biblioteca Municipal de Cambrils

Falset Biblioteca Municipal i Comarcal Salvador 

Estrem i Fa

Reus Biblioteca Central Xavier Amorós

Tarragona Biblioteca Pública de Tarragona

Vila-seca Biblioteca Pública de Vila-seca

Amposta Biblioteca Sebastià Juan i Arbó

Flix Biblioteca Artur Bladé i Desumvila

Perelló, el Biblioteca Cabra-Feixet

Tortosa Biblioteca Marcel·lí Domingo

BIBLIOTEQUES SUBSCRITES:



ESTAT ESPANYOL • LA PLANTILLA DEL METRO DE MADRID ASSEGURA QUE AMB LA LLUITA “ES PODEN COMBATRE LES RETALLADES SOCIALS”

“Un sol acomiadament 
i tornarem a la vaga total”
Enric Rodrigo

Madrid

L
a vaga de metro que s’ha viscut a

la ciutat de Madrid ha mostrat,

aquests darrers dies, que va més

enllà d’un conflicte laboral particular.

El personal del metro assegura, que a

través de la lluita, “es poden combatre

les reformes i retallades socials decre-

tades per les diferents administracions

durant l’últim any”. El dia 24 de juny,

centenars de treballadors i treballado-

res del metro van protestar a les portes

de l’assemblea de Madrid per rebutjar

la retallada del 5% dels salaris del per-

sonal públic proposada per l’adminis-

tració d’Esperanza Aguirre. Si bé, prè-

viament, el govern de Zapatero havia

decretat una retallada semblant pel

funcionariat, la Comunitat de Madrid

governada pel PP ha volgut anar més

enllà i estendre la retallada, també, a

les treballadores públiques, fet que

trenca amb els convenis vigents.

Durant la concentració, tot i la pre-

sència de nombrosos efectius d’antidis-

turbis, un grup considerable de treba-

lladores va tallar la circulació i va

intentar accedir a l’interior de l’edifici.

Amb aquesta protesta, es va iniciar un

procés de lluita que el personal del

metro vol conduir cap a la victòria a tra-

vés de la unitat i la mobilització.

Les treballadores no pagaran la crisi

La retallada decretada s’emmarca dins

els plans d’ajust contra la crisi i, segons

el govern autonòmic del PP, “permetrà

reduir el dèficit” de la Comunitat de

Madrid i “estalviar prop de vuit milions

d’euros”. Mentrestant, la plantilla i els

sindicats denuncien que es tracta d’un

atac directe contra els drets laborals i

que Metro de Madrid malgasta diners

mitjançant la “creació de nous càrrecs

directius per amiguisme i obres faraò-

niques innecessàries”, que se sumen a

l’existència d’”estacions en descam-

pats per endegar possibles operacions

immobiliàries” o de publicitat supèr-

flua a la qual “es destinen fins a deu

milions d’euros”.

Davant d’aquest atac, els sindicats

del metro van convocar una vaga, ini-

cialment els dies 28, 29 i 30 de juny,

amb l’argument que no són part del

funcionariat i, per tant, l’aplicació del

decret és il·legal, ja que la plantilla del

metro té un conveni col·lectiu propi. El

comitè de vaga, format per CCOO, la

UGT, el Sindicato de Conductores, Soli-

daridad Obrera i el Sindicato Libre, té

molt clara la resposta, tal com va decla-

rar un dels seus portaveus, Teodoro

Piñuelas: “Que tapin els forats amb els

diners dels especuladors i els banquers

(...) els treballadors no han de pagar la

crisi”. La vaga ha esclatat un any des-

prés que els sindicats i la patronal sig-

nessin el conveni col·lectiu al qual s’a-

cullen les més de 7.600 treballadores

de l’empresa pública Metro de Madrid.

Amb la retallada de salaris que ha

decretat Aguirre i el PP, segons asse-

gura Manuel Fernández, membre de

Solidaridad Obrera i del comitè de vaga,

“ens rebenten el conveni... i no ho per-

metrem”.

Així doncs, el dilluns 28 de juny,

dos fets van marcar l’agenda del perso-

nal treballador del metro. Per un costat,

el primer dia de vaga va arrencar amb el

compliment d’uns serveis mínims abu-

sius, fixats en el 50% del servei habi-

tual. Per altra banda, ben lluny de les

andanes, l’Assemblea de Madrid deba-

tia i, finalment, aprovava l’aplicació del

decret que retallaria els seus salaris.

Aquell mateix dia, el secretari

general de CCOO del metro va assegu-

rar que, si l’Assemblea de Madrid “ens

rebenta la legalitat (el conveni), és una

tonteria respectar la legalitat el 29 i el

30”. Un cop finalitzada la primera jor-

nada de vaga i sabent que el decret ha-

via estat aprovat, prop de 4.000 treba-

lladores –segons fonts sindicals– van

votar a mà alçada i gairebé per unani-

mitat a favor de l’incompliment dels

serveis mínims. Un fet que, a Madrid,

no succeïa des de l’any 1991, quan es

negociava un nou conveni col·lectiu pel

transport suburbà.

Des de primera hora de la matinada

del dimarts 29 de juny, els piquets van

impedir que cap tren es posés en marxa

i van bloquejar totes les cotxeres. La

majoria d’estacions ni tan sols van

alçar les persianes. D’altres, les esta-

cions principals, només restaven ober-

tes per informar de la vaga total. A mig

matí, el 100% de les estacions estaven

tancades i el mateix 29 de juny els tre-

balladors van votar ampliar la vaga fins

el 2 de juliol, però reprenent els serveis

mínims durant l’1 i el 2 de juliol.

Davant l’incompliment dels serveis

mínims, Metro de Madrid ha anunciat

que obrirà prop de 2.800 expedients

per faltes molt greus i que es podrien

fixar sancions “molt fortes” contra la

plantilla. Un cop més, però, la resposta

sindical ha estat contundent. Cons-

cients que, fins ara, la unitat ha estat el

motor de les mobilitzacions, des del co-

mitè de vaga asseguren que continuarà

sent així: “Aquesta pinya no la trenca

cap polític, no ho aconseguiran ni amb

amenaces ni amb expedients ni amb

sancions”. El comitè de vaga deixa clar

que, si hi ha un sol expedient, un sol

acomiadament, “tornarem a la vaga

total”. Han estat cinc dies de vaga i

mobilització que no han deixat ningú

indiferent. No obstant això, la lluita

encara no ha acabat. L’assemblea de

treballadores va aprovar, el dilluns 5 de

juliol, fer una treva fins el dia 12 de

juliol per poder negociar.

Una resposta que estableix precedents

La resposta unitària del personal del

metro pot suposar un punt d’inflexió

pel que fa a les lluites laborals contra la

crisi. Segons el treballador del metro

Oscar Hidalgo: “És la resposta més con-

tundent que s’han trobat per fer front a

totes les reformes i retallades imposa-

des aquest any”. Hidalgo preveu que “si

aconseguim una victòria, hi haurà més

mobilitzacions i vagues a d’altres sec-

tors de la producció i altres empreses”.

Aquest és el temor del govern auto-

nòmic del PP i dels grans grups medià-

tics, que no han dubtat a l’hora de qua-

lificar la vaga de “salvatge” des del

primer moment que no s’han respectat

els serveis mínims. Segons la patronal

madrilenya, les pèrdues econòmiques

“ronden els tres milions d’euros diaris

durant la vaga”.

Per altra banda, tal com també va

succeir dos anys enrere amb la vaga

indefinida del personal de neteja del

metro, s’està estenent una onada de

solidaritat amb la lluita de la plantilla

del metro. 

Els missatges i comunicats de su-

port arriben massivament, de part d’u-

suàries solidàries, associacions veï-

nals i tota mena de seccions sindicals.

“Donem suport a aquesta vaga legitima

i manifestem tota la nostra simpatia i

solidaritat vers els treballadors i treba-

lladores del metro”, es llegeix a diver-

sos dels comunicats. “Si els treballa-

dors de metro guanyen, guanyem tots

els treballadors”.

Els sindicats
denuncien que Metro
de Madrid malgasta
diners amb la
“creació de nous
càrrecs directius 
per ‘amiguisme’”

Manifestació celebrada durant la jornada de vaga convocada per la plantilla del metro de Madrid 

OLMO CALVO

DIRECTA 191    •    7 de juliol de 2010 r0da el món • 15

, roda el món internacional@setmanaridirecta.info

Des de primera 
hora de la matinada
del 29 de juny, els
piquets van impedir
que cap tren es
posés en marxa



Cathy Kathungu Furaha és
advocada i defensora dels Drets
Humans a la ciutat de Butembo,
a la província del Nord Kivu,
situada a l’est de la República
Democràtica del Congo. És
directora de l’Associació de
Dones Juristes pels Drets de la
Dona i de l’Infant i presidenta de
la plataforma Grup d’Associa-
cions de defensa dels Drets
Humans i de la pau (Gadhop),
una xarxa formada per 22 enti-
tats de la zona. Ha vingut a
Barcelona amb motiu de la
celebració del Primer Seminari
Internacional sobre la República
Democràtica del Congo, 50 anys
després de la independència,
organitzat per la Lliga dels Drets
dels Pobles.

Iris Boadella

Campanya Congo, perill de riqueses

Barcelona

Quin treball desenvolupa la

seva associació?

L’associació té com a objectiu

treballar per la protecció i la promo-

ció dels drets de les dones i els in-

fants, que sovint són els més vulnera-

bles. Com a advocades i juristes, ens

encarreguem del suport i l’acompan-

yament judicial de les víctimes de

diverses violacions, sobretot de les

dones i dels infants. Però, també sen-

sibilitzem sobre els instruments jurí-

dics nacionals i internacionals.

Quines dificultats us trobeu?

Tenim moltes dificultats. Som allà

per fer de contrapès del poder i això fa

que nosaltres estiguem sempre expo-

sades a la inseguretat i rebem amena-

ces, a més de la dificultat de treballar

sense mitjans suficients a nivell eco-

nòmic ni prou recursos materials o

humans. Sense oblidar el nostre propi

context i els problemes de la comuni-

cació, d’accés als aliments o a l’aigua.

Però, el treball hi és i nosaltres fem

tot el que podem. També hi ha la qües-

tió dels assassinats de defensors dels

Drets Humans. El cas més recent és el

de Floribert Chebeya, un gran defen-

sor dels Drets Humans i director de

l’ONG La Veu dels Sense Veu.  Ens tro-

bem en condicions difícils per treba-

llar, però hem de tenir voluntat i

saber què volem; hem fet una elecció.

Realment, cal que hi hagi persones

que contribueixin a aquest contrapès,

a l’equilibri de la societat. Les activis-

tes o les periodistes no sempre són

benvingudes per la gent que té el

poder. La societat civil té molt a fer i

no s’ha de deixar corrompre. Som allà

per buscar canvis positius a tots els

nivells; volem un canvi positiu perquè

el nostre poble es pugui beneficiar de

tots els avantatges reconeguts a

nivell internacional i es pugui sentir

com un poble amb el mateix títol que

els altres.

Com a jurista, què ens pot dir del sis-

tema jurídic congolès?

Tot el sistema jurídic necessita una

reestructuració, necessita un canvi.

Només cal pensar en els textos jurí-

dics penals existents que no s’apli-

quen. Si partim de l’estimació del Ob-

servatori Nacional de Drets Humans,

l’any 2004 l’aplicació de la llei se

situava al 6%. Ens trobem amb molta

corrupció. Les persones que tenen

diners tenen tota la justícia a la seva

disposició i les persones que no tenen

mitjans no poden accedir-hi. Entre els

casos de les víctimes de violència

sexual, hi ha dones que han trencat el

silenci, malgrat la dicotomia entre el

dret escrit i el dret tradicional. Aques-

tes dones ho han denunciat i ens han

demanat el nostre acompanyament.

Hem arribat a obtenir judicis, però,

malauradament, són pocs els autors

que executen les seves penes i no hi

ha execució d’aquests judicis en ter-

mes de reparació a les víctimes. Per

exemple, des de 2006, hem acompan-

yat més de 350 casos de violència

sexual a la justícia. Però, només una

de les víctimes ha obtingut la repara-

ció. Per què? Perquè els autors són

pobres o bé militars i agents de l’estat

que han estat condemnats i el mateix

estat ha de pagar la reparació a les

víctimes, però no ho fa. Llavors, ens

trobem amb molts casos d’acords a-

mistosos, tot i que la llei prohibeix

aquests acords per determinades ma-

tèries penals, com la violència sexual.

Encara tenim molta feina per fer i no

hem de victimitzar més la víctima,

sinó que li hem de donar suport per-

què pugui continuar amb la seva prò-

pia vida. Actualment, s’ha classificat

la República Democràtica del Congo

com la capital mundial de la violència

sexual i les víctimes d’aquestes vio-

lència tenen dret a la reparació, tenen

dret a la dignitat.

I la impunitat?

La impunitat és un fet. No es podrà

acabar amb la impunitat fins que la

llei no sigui aplicada amb rigor. Si la

llei s’aplica, podrem condemnar les

persones que nosaltres anomenem

els grans, les persones que tenen

molts mitjans, que tenen la cobertura

política, que tenen influència. S’ha

condemnat alguns autors culpables

de crims de guerra i contra la humani-

tat, però hi ha una solidaritat que fa

que aquestes persones es protegeixin

mútuament i això és perillós. No po-

dem parlar de pau sense la condemna

d’aquests autors.

Què ha de canviar en l’àmbit polític,

social o econòmic?

A nivell polític, s’ha de treballar la

consciència de la voluntat dels polí-

tics. Perquè no hi ha voluntat política

de canviar les coses. S’ha d’ajudar el

país perquè es beneficiï equitable-

ment dels tractats econòmics. Hi ha

acords econòmics signats i cal fer un

seguiment d’aquests acords. Per e-

xemple, a les zones on s’extreuen els

minerals, es construeixen escoles? Hi

ha hospitals? Hi ha carreteres? I les

condicions de vida i dels treballadors?

No només es tracta de signar els trac-

tats, cal fer-ne un seguiment per ve-

ure els resultats i el seu impacte. A

nivell social, hem de veure els aspec-

tes de la feina, dels salaris. Cal que hi

hagi salaris decents i hem de donar

seguretat als treballadors. Hem de

reforçar la justícia i instal·lar tribu-

nals perquè la distància no faci que

les persones abandonin la justícia.

També ens trobem amb la fugida de

competències. Si prenem el cas dels

universitaris, els professors que no

estan ben pagats i ben tractats mar-

xen cap a l’estranger. I el nivell d’edu-

cació a casa nostra, ja sigui universi-

tari, secundari o primari, ha baixat.

Tenim molts problemes amb l’exèrcit,

necessita una reestructuració perquè

les persones busquen el seu propi

posicionament, busquen els seus in-

teressos particulars. No hi ha segu-

retat i les fronteres són impermea-

bles. És el món al revés... hem de

reforçar les fronteres, necessitem

un exèrcit que realment protegeixi

la població i un govern digne d’a-

quest nom que busqui el benestar de

la seva gent.

“Al 2004 l’aplicació
de la llei se situava al
6%. Ens trobem amb
molta corrupció.
Les persones que 
no tenen mitjans 
no poden accedir 
a la justícia”

ALBERT GARCIA

“S’ha condemnat
alguns autors per
crims contra la
humanitat, però hi ha
una solidaritat que fa
que es protegeixin
mútuament”

EL CONGO • PARLEM AMB CATHY KATHUNGU, QUE ÉS ADVOCADA I DEFENSORA DELS DRETS HUMANS A LA CIUTAT DE BUTEMBO

“El Congo és la capital de 
la violència sexual del món”
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“És el món al revés...
necessitem un
exèrcit que realment
protegeixi la població
i un govern que
busqui el benestar
de la seva gent”



Òscar Romero

San Salvador Atenco, Mèxic

“N
o s’ha fet justícia, hem atu-

rat la injustícia”. Amb a-

questes paraules, el Comi-

té Libertad y Justícia para Atenco ha

qualificat la decisió de la Suprema

Corte de Justicia de la Nación (SCJN)

d’alliberar els dotze presos condem-

nats pels fets d’Atenco de l’any 2006.

El dimecres 30 de juny, la màxima ins-

tància judicial mexicana va resoldre

alliberar els dotze camperols, mem-

bres del Frente de Pueblos en Defensa

de la Tierra (FPDT), perquè va conside-

rar que el procés pel qual se’ls va con-

demnar a penes d’entre 31 i 112 anys de

presó per un delicte de segrest equipa-

rat es va basar en unes proves “il·líci-

tes” presentades per la Procuraduría

General de Justícia del Estado de

México.

El seu cas va començar el 3 de

maig de 2006, quan un grup d’habi-

tants de San Salvador Atenco es va

solidaritzar amb unes floristes que

havien estat desallotjades per les

autoritats a la població veïna de Tex-

coco, cosa que va causar diversos en-

frontaments amb la policia. El dia

següent, els governs municipal, esta-

tal i federal hi enviar prop de 3.000

policies a la zona, que van entrar a

San Salvador Atenco casa per casa i

van agredir i colpejar de forma indis-

criminada la població. El resultat d’a-

questa actuació va ser de dos nois

morts, més de 200 persones detingu-

des i nombroses dones violades.

Els fets van donar la volta al món

com un exemple de la criminalització

que pateixen els moviments socials

per part del govern mexicà. Durant

aquests quatre anys, diverses organit-

zacions socials i de defensa dels Drets

Humans, advocades i familiars, entre

d’altres, han denunciat públicament

les greus vulneracions dels Drets

Humans que es van produir aquell dia i

les irregularitats que van patir els pre-

sos en els processos judicials. Aques-

tes irregularitats han quedat paleses

fins a l’últim instant, fin i tot a l’hora

d’aplicar la sentència de la SCJN. En un

comunicat insòlit, la Secretaria de

Seguridad Pública Federal va manifes-

tar que no alliberaria Héctor Galindo,

Ignacio del Valle i Felipe Álvarez Her-

nández perquè tenien “altres causes

pendents”. L’advocat Leonel Rivero va

negar l’existència de les causes i va

afirmar que es tractava d’una “jugada

política” del govern federal. Membres

del FPDT van qualificar la maniobra de

“provocació” i des de la SCJN es va

ordenar una investigació per aclarir si

les autoritats penitenciàries havien

desacatat la sentència. Finalment, tots

els presos van ser alliberats, 30 hores

més tard que arribés el telegrama que

ordenava la seva posada en llibertat.

Celebració a Atenco

La llibertat d’aquests ciutadans es va

celebrar el diumenge 4 de juliol a l’audi-

tori Emiliano Zapata de San Salvador

Atenco. Veïnes, activistes i periodistes

es van barrejar en una jornada marato-

niana on hi va haver menjar, música,

ball i parlaments. Membres del FPDT

van agrair el suport ofert per totes les

persones que havien ajudat a alliberar

als presos: “Aquesta és una victòria de

tots i totes”. El FPDT va dirigir un agraï-

ment especial a les organitzacions que

formen part del Comité Libertad y Jus-

tícia para Atenco, que va anunciar que

continuarà treballant per “la retirada

dels càrrecs contra Amèrica del Valle”

–pròfuga des de l’any 2006– i perquè “es

castiguin els funcionaris i policies res-

ponsables de les violacions, tortures i

assassinats ocorreguts els dies 3 i 4 de

maig de 2006”. També van intervenir a

l’acte la mare d’un dels quatre mexi-

cans assassinats el 2008 a Sucumbios

(l’Equador) per un bombardeig de l’e-

xèrcit colombià i portaveus del muni-

cipi autònom de San Juan Copala

(Oaxaca), que van denunciar que “el

poble triqui continua sota el setge para-

militar”. El moment més emotiu va ser

l’aparició dels expresos polítics a l’es-

cenari. No hi eren tots, però van parlar

un per un: Inés Rodolfo Cuellar, Edgar

Eduardo Morales, Hector Galindo, A-

dán Espinoza, Ignacio del Valle i Felipe

Álvarez. Les persones expreses van ex-

plicar la seva experiència a la presó i

van fer un recordatori per totes les per-

sones preses que encara resten priva-

des de llibertat. La intervenció d’Igna-

cio del Valle –a qui tothom anomena

Nacho– va ser vibrant. El membre caris-

màtic del FPDT va simular que estava

abatut i cansat i, de cop i volta, es va

aixecar colpejant el matxet contra el

terra i va començar a cridar consignes:

“Si algun dia em veieu caure, serà per-

què m’he begut un litre de pulque”, va

afirmar entre les rialles de les assis-

tents. Nacho va fer una crida a la parti-

cipació i a la unitat de les lluites i va elo-

giar les dones i les persones més

ancianes del FPDT perquè “elles sem-

pre han estat aquí”. Finalment, Trini-

dad Ramírez, esposa d’Ignacio del

Valle, va anunciar l’estratègia que

seguirien en el futur: “Participar amb

altres moviments socials mexicans i

aturar el projecte CONAGUA”. Aquest

projecte pretén expulsar les habitants

d’Atenco de les seves terres, com ja pre-

tenia el projecte d’aeroport de l’any

2001 que van aconseguir aturar.

El cas d’Atenco és
un exemple clar de
la criminalització
que pateixen els
moviments socials
per part del govern
mexicà

Les persones d’Atenco que van estar empresonades han estat obsequiades amb flors després del seu alliberament

MARIA

MÈXIC • DOTZE MEMBRES DEL FRENTE DE PUEBLOS EN DEFENSA DE LA TIERRA HAN ESTAT 4 ANYS A LA PRESÓ PER FALSES ACUSACIONS

Els presos d’Atenco ja es troben en llibertat

DIRECTA 191   •   7 de juliol de 2010 roda el món • 17

, roda el món

Ignacio del Valle fa un parlament acompanyat d’altres persones que pertanyen al FPDT

CANDELA

‘Nacho’ afirma: 
“Si algun dia em
veieu caure, serà
perquè m’he begut
un litre de pulque”



Crònica d’un
moviment obrer
‘Advocats combatius i obrers rebels’ explica la història de les lluites 

laborals al marge dels grans sindicats durant el franquisme i la transició

Roger Palà

expressions@setmanaridirecta.info

L
a mobilització social, especial-

ment la del moviment obrer, va

ser un dels elements que va

contribuir de forma decisiva a erosio-

nar i desestabilitzar el règim fran-

quista. Les grans vagues dels anys 70

van generar una dinàmica de conflicti-

vitat social inèdita als Països Catalans

des dels temps de la Segona República

espanyola i van esdevenir un autèntic

pols a favor de la ruptura amb el règim

dictatorial. Aquestes són les històries

que explica el llibre Advocats comba-

tius i obrers rebels (Ecos), una història

dels advocats laboralistes del Col·lec-

tiu Ronda que serveix per fer-se una

idea de fins a quin punt la mobilitza-

ció del moviment obrer català, sovint

al marge dels sindicats CCOO i UGT i

esquivant les directrius dels partits

polítics, va arribar a ser decisiva per la

desestabilització i l’erosió del fran-

quisme. El llibre, que és obra de Josep

Garner, Raimon Gassiot, Jordi Pujol i

Laura Zenobim, aborda –a més del

paper dels advocats laboralistes de

Ronda– el desenvolupament de les

lluites de Condiesel, Joresa, Roca i el

Port de Barcelona, així com les expe-

riències d’autogestió obrera de Numax

i Talleres Alá. Un testimoni sobre un

moviment amb una capacitat de

resistència i combat brutals, que faria

acotar el cap als delegats i delegades

més valentes dels sindicats alternatius

actuals.

En un context com el de 2010, amb

la crisi econòmica més dura de les

darreres dècades fent estralls i amb les

grans centrals sindicals catalanes

ancorades en una política pactista i

farcida de renúncies, quan llegim la

crònica del moviment obrer dels anys

70 podem arribar a pensar que tenim a

les mans un volum de ciència ficció

més que de la historiografia. Però no...

encara no fa mig segle que la classe

treballadora d’aquest país tenia la

capacitat d’articular vagues solidàries

entre empreses contra els acomiada-

ments, com va ser el cas de les facto-

ries Condiesel i Joresa l’any 1973, o de

mantenir un pols de 95 dies d’aturada

amb la patronal com va fer la plantilla

de Roca els anys 1976 i 1977, assetjada

pels feixistes i per la Guàrdia Civil.

Vagues solidàries

Els conflictes que es van viure a Joresa

i Condiesel a finals de 1973 van ser

dues de les primeres mobilitzacions

obreres autònomes dels grans sindi-

cats a l’Estat espanyol. Joresa era una

indústria de cadenes de transmissió

ubicada a Cerdanyola del Vallès.

Condiesel és una indústria de meca-

nismes d’injecció per a motors dièsel i

està instal·lada a Sant Cugat del

Vallès; avui dia, es diu Delphi i és

propietat de General Motors. El 1973

va ser un any conflictiu a les dues

factories, ubicades en una comarca

que llavors encara era una zona molt

deprimida socialment.

El conflicte més rellevant va

començar a Joresa el 1973, arran de les

sancions aplicades a dos treballadors

que van negar-se a treballar per

qüestions de seguretat laboral. Les

sancions es van convertir en acomia-

daments i es va generar un pols amb

l’empresa que va acabar amb la

suspensió de sou i feina d’una quin-

zena de membres de la plantilla. El que

fa especialment significatiu el con-

flicte de Joresa és que va motivar la

convocatòria d’una vaga solidària a

Condiesel, que en poc temps va arribar

a suposar l’acomiadament d’una

cinquantena de persones. La sentència

final del tribunal laboral va ser favora-

ble al personal treballador.

La gran vaga de Roca

La vaga de Roca, entre els anys 1976 i

1977, ha quedat registrada a la memò-

ria col·lectiva del moviment obrer com

un exemple d’organització assembleà-

ria i també de denúncia i lluita (amb

enfrontaments directes contra la

Guàrdia Civil i contra elements

feixistes). La història de Roca, que va

instal·lar-se a Gavà l’any 1917, és la

d’una empresa fortament paternalista,

que ha marcat la vida d’aquesta

localitat del Baix Llobregat durant tot

el segle XX. Durant els anys 60, l’em-

presa va construir habitatges (l’ano-

menat Poblat Roca) i tot un entramat

de serveis socials per la seva plantilla.

Tot i això, les condicions de treball

eren dures i les malalties laborals molt

freqüents.

Les vagues més potents de Roca es

van produir els anys 1976 i 1977. En

aquells temps, l’empresa donava feina

a prop de 4.500 persones. La primera

aturada va començar el març de 1976

arran de l’oposició del personal a la

revisió de sou proposada per l’em-

presa: va durar 41 dies, va marcar

dinàmiques autoorganitzatives al

marge de la central sindical més

pactista, CCOO, hegemònica al Baix

Llobregat, i va acabar amb un triomf

parcial de les treballadores. La segona

es va generar arran de la negociació

del conveni i va durar 95 dies, durant

els quals la Guàrdia Civil va assaltar el

Poblat Roca en diverses ocasions

(perquè les lectores es facin una idea

de l’envergadura del conflicte, durant

un dels assalts, la Guàrdia Civil va

emprar foc real i es van arribar a

recollir 200 casquets de bala). La lluita

va acabar amb una victòria del movi-

ment, organitzat de forma totalment

assembleària i amb la readmissió de

totes les persones acomiadades a

conseqüència del conflicte.

> El rebels del Col·lectiu Ronda

A
dvocats combatius i obrers rebels (Ecos,

2010) és la història de la creació i els

primers anys del Col·lectiu Ronda, una

cooperativa d’advocats i advocades laboralistes

que va posar tota la seva capacitat al servei de la

classe treballadora en una època especialment

convulsa. L’historiador i cooperativista Raimon

Gassiot, coordinador del llibre, explica que

“sempre que s’ha tractat la història del moviment

obrer s’ha reconegut la importància que hi han

tingut els advocats laboralistes, però no hi havia

cap monografia que abordés específicament el

tema”. “Pel tipus de conflictes i per la línia del

Col·lectiu Ronda a finals del franquisme, el llibre

ens ha permès fer una reconstrucció de la histò-

ria del moviment obrer de pràctiques més assem-

bleàries i de democràcia de base”, comenta Gassiot. Hi trobem la història d’uns advocats que, com explica

el text introductori del llibre, no van resignar-se a validar la sentència de Dostoievski segons la qual els

lletrats són “una consciència que es lloga”. Jordi Pujol, Pep Manté, Francesc Gallissà, Angelina Hurios, Joan

Lluís Jornet, Josep Maria Gasch, David Santacana... són noms que potser no passaran a la gran història

d’aquest país, però que van jugar –i algun d’ells encara juguen– un paper cabdal en la història encara no

explicada del moviment obrer. Actualment, el Col·lectiu Ronda continua donant feina a prop de 100 advo-

cats i advocades laboralistes i mantenint un compromís inequívoc al servei de les classes populars.

ARXIU ECOS
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Assemblea de la plantilla de Roca organitzada l’any 1976
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‘Infectació: 42 visions 
des dels Països Catalans’

Col·lectiu Infectació

expressions@setmanaridirecta.info

C
ent persones pertanyents a

moviments socials dels Països

Catalans van rebre un correu

electrònic, durant l’any 2007, que els

proposava de participar, amb un

article, en una reflexió col·lectiva

“per parlar d’aquest procés rar i

estrany, però molt fecund, que és la

barreja de pensaments, la barreja de

gents i la barreja de moviments en

aquests moments en aquest tros de

món: del sindicalisme revolucionari

als ecologistes, dels marxistes als

feministes, de la defensa de la llen-

gua a la defensa del territori, del

moviment gai i lesbià als independen-

tistes o als llibertaris... i com ho veus

tu, com ho notes, com ho sents...”.

D’aquestes 100 persones, 42 van

respondre i els seus articles van ser

publicats setmanalment a la DIRECTA

en una columna que portava per títol

Infectació.

Ara, editat per l’Ateneu Llibertari

Alomà, Difon la Idea i el Col·lectiu

Infectació, ha sortit el carrer el llibre

que recull aquests articles, titulat

Infectació. 42 visions des dels Països

Catalans. La portada és de l’il·lustra-

dor Jordi Borràs i els logotips de la

Infectació són obra de Quechua. El

llibre es vendrà a un preu de sis euros

i quatre euros per a col·lectius i

servirà per finançar els actes que du

a terme l’Ateneu Llibertari Alomà de

Tarragona, així com per pagar el

llibre i fer-ne un altre que just ara

comença a recollir els seus textos.

Es tracta d’una obra coral que

recopila articles dels següents

autors: Pau Gomis, Toni Mollà, Joan

Rocamora, Josep Manel Busqueta,

Caterina Sánchez Sansó, Josep Maria

Yago Suau, David Pujol i Mulet,

Ricard Vilaregut, Ramon Usall i

Santa, Joan M. Rosich, Pau Juvillà,

David Fernández, Vicent Martínez,

Pepe Gutiérrez-Álvarez, Josep Cara

Rincón, Blanca Montseny, Xavi

Roijals, Abel Caldera, Helena Olcina i

Amigo, Laia Altarriba Piguillem,

Pere Bueno, Laia Alsina Garrido,

Emili Cortavitarte Carral, Mariona

Ortiz, Blanca Martí, Raimundo Viejo

Viñas, Ariadna Aubà, Jordi Martí

Font, Ivan Miró, Anna Campanera

Reig, Joan Canela, Roger Palà, Joan

Teran, Xavi Sarrià, Àlex Tizminetzky,

Gessamí Sardà, Roger Cremades

Rodeja, Pau Alabajos i Ferrer, Enric

Duran, Toni Álvarez i Roser Palol.

Totes elles i ells, cadascú des del

seu àmbit de lluita o ideològic, ja

sigui el sindicalisme, l’anarquisme,

l’independentisme, l’ecologisme o

altres moviments socials, encaren a

la seva manera el procés de trobada,

confluència, contacte i col·labora-

ció... en definitiva, d’infectació, que

s’ha donat als Països Catalans

durant els darrers deu anys i escaig.

Infecta... què?

El 6 de setembre de 2007, es va

començar a publicar una columna al

setmanari DIRECTA que, sota el títol

Infectació, va aplegar articles de

diversos membres dels moviments

socials dels Països Catalans durant

prop d’un any. Alguns dels textos

també es van publicar a altres

mitjans com la revista Catalunya de

la CGT de Catalunya, L’Accent o el

web La Fàbrica. El terme infectació

era un invent que algunes i alguns

utilitzaven per parlar, definir o posar

en qüestió les relacions que s’han

establert o es donen entre individus i

moviments socials diversos dels

Països Catalans durant els darrers

anys. Volien explorar on arribaven

les relacions i les confluències i

quins canvis, experiències o conse-

qüències tenia o podia arribar a tenir

tot això. Els coordinadors de la

iniciativa van ser la Laia Alsina i el

Jordi Martí Font.

Els i les activistes que apareixen

en aquest llibre no van ser les úni-

ques persones convidades a partici-

par, ja que la proposta de fer una

columna sobre aquest concepte que

encara ara no s’aclareix què vol dir es

va enviar a prop de 100 persones. El

darrer article del llibre, tot i que es va

rebre dins el termini proposat, no va

aparèixer a la DIRECTA perquè la seva

extensió en feia impossible la publi-

cació, ni tan sols com a article d’opi-

nió fora de la columna. També cal dir

que alguns dels articles –pocs– es van

rebre sense haver-los demanat.

LLIBRES

La defensa de la
llengua acampa 
a Ferreries

CAMPANYES

Pere Garcia

menorca@setmanaridirecta.info

“L’
Acampallengua és un

punt de trobada

obligat per aquelles

persones que creuen i s’estimen

la llengua i la cultura pròpia.

L’Acampallengua és sinònim de

música, de festa, de llengua, de

voluntariat, de participació

ciutadana...”. Amb aquestes línies

extretes del manifest, podem

resumir el sentit d’aquest esdeve-

niment que enguany ha celebrat

la seva onzena edició durant els

dies 3 i 4 de juliol.

Les anteriors edicions, orga-

nitzades per l’associació Joves de

Mallorca per la Llengua, s’havien

dut a terme a diverses poblacions

de Mallorca. Enguany, però, les

ganes de compartir aquest encon-

tre van mobilitzar Acció Cultural

de Menorca, l’Associació Juvenil

Alexandria de Ferreries i el

Consell de Joventut per organit-

zar-lo a Menorca.

És aixines com, els dies 3 i 4

de juliol, 300 persones vingudes

d’arreu, però sobretot de Mallorca

(prop de 150) i de Menorca, han

omplert la zona d’acampada i

Ferreries ha acollit una gran

diversitat d’activitats. La batu-

cada de Set Ginets i els Gegants

de Llucmaçanes van obrir l’edició

amb un recorregut pels carrers

del poble fins a la plaça de l’Oar,

on l’organització i representats de

les diverses administracions –que

han donat un gran suport econò-

mic a l’encontre– donaren la

benvinguda a tothom amb el

manifest. El text esmentava que

l’ús del català “és un dret que,

com a poble, tenim (encara que

alguns ens ho vulguin fer obli-

dar)” i feia referència a la sentèn-

cia recent sobre l’Estatut de

Catalunya: “D’exemples, en

podem trobar cada dia (…) una

sentència que posa en evidència

que l’Estat espanyol veu com una

amenaça el que, per nosaltres, és

un senyal de normalitat i d’identi-

tat”.

Al capvespre, les places i

carrers de Ferreries van fer lloc

als tallers, un recital de cantau-

tors, glosats, contacontes i

l’actuació infantil dels veterans

Pinyeta Pinyol. Al fosquet, l’Espai

Rebel –per la difusió d’activitats i

projectes de col·lectius d’esque-

rra– va oferir la presentació del

documental Més enllà del mur:

cançons contra l’apartheid, a

càrrec de Josep Pitarch (director

del documental) i Xavi Sarrià

(cantant d’Obrint Pas). El plat fort

va ser al vespre, després del

correfoc dels dimonis de Maó i

Ferreries, quan els conjunts

musicals L’infant terrible, 

Espina, Barrumbada, Obrint 

Pas i Pèl de gall van sonar davant

unes 600 persones al camp de

bàsquet.

Sent prest, encara, per parlar

de les properes edicions, Joan

Capó, membre de l’organització,

va manifestar a la DIRECTA –el

diumenge al migdia, durant, el

darrer acte de l’Acampallengua, el

concert dels Sonadors de Son

Camaró– que “el sol fet d’haver-se

fet aquest esdeveniment a

Menorca ja es pot considerar un

èxit”.

Infectació: 
42 visions des dels 
Països Catalans

Autoria: Col·lectiu Infectació.

Editorial: Ateneu Llibertari

Alomà, Difon la Idea i Col·lectiu

Infectació.

ALBERT GARCIA

Manifestació alternativa en motiu de la la vaga de funcionaris celebrada a Barcelona el dia 8 de juny

Set Ginets i els Gegants de Llucmaçanes obren l’Acampallengua de Ferreries

OLGA FEBRER



20 • expressions 7 de juliol de 2010   •   DIRECTA 191

, expressions

“Volem que la gent reflexioni i
faci un pas endavant quan calgui”
Opció K-95 acaba de treure al carrer el seu quart disc, titulat ‘Reneix’. La

banda d’oi! de Barcelona fa quinze anys que crida a la lluita dalt dels escenaris

Xavi Martí

expressions@setmanaridirecta.info

Què és el que reneix amb el

nou treball d’Opció?

Reneix el grup en si després

de sis anys i després que el baixista

original marxés, la qual cosa ens va

suposar un sotrac. Això ha coincidit,

també, amb una renaixença a nivell

nacional i ho hem volgut simbolitzar

amb aquest títol.

Quines diferències presenta el nou

CD respecte els tres treballs ante-

riors?

No és tan accelerat, hem deixat una

mica de banda el hardcore i la

velocitat, però hem mantingut el

nostre missatge de sempre i el nostre

so personal.

Les vostres cançons propugnen la

independència dels Països Catalans

i l’antifeixisme i les lletres estan

plenes de frases que criden a la

resistència i la confrontació. Sem-

bla que la lluita al carrer és l’únic

camí que ens deixen per fer sentir

la nostra veu, no?

Davant del buit institucional i de la

classe política per afrontar amb

dignitat el futur que ens espera,

doncs suposo que és la nostra

manera de protestar i implicar-nos

en la lluita del dia a dia. La voluntat

de la banda és expressar el nostre

ideari, independentment que agradi

o no agradi a la gent. Volem que la

gent reflexioni una mica i que faci

un pas endavant quan calgui.

Alguns dels vostres temes parlen de

les lluites èpiques dels Països

Catalans, com a les peces “La forja

de la història” o “Creu sagnant”.

Què ens ensenya la història?

Volem fer un recordatori i un home-

natge a tota aquella gent que s’ha

sacrificat o que ha donat la vida per

la subsistència d’aquesta terra i

d’aquest poble i creiem que és

important no oblidar el passat per

poder entendre el present.

Quina funció penseu que té la

música?

Fem el que ens agrada i intentem ser

nosaltres mateixos. Hi hauria

d’haver bandes que poguessin

arribar al gran públic a través dels

mitjans d’informació i que no

haguessin d’eliminar certs posicio-

naments per aconseguir-ho, però

malauradament no és així. És impor-

tant que la gent persisteixi encara

que sigui silenciada als mitjans.

L’escena oi! catalana ha vist néixer

els Skatalà del Fent D’aquí, Remen-

ces, Crit de Lluita, Pilseners o

Opció. Com veieu aquesta escena

actualment?

Ha canviat molt des dels anys 80.

Abans, podies comptar els grups amb

els dits de la mà. S’ha diversificat

molt i, per sort, ara hi ha més grups i

hi ha gent jove que ha agafat les

guitarres i es decideix a tocar. A

nivell militant, potser hi ha grups

que no opten tant per un posiciona-

ment, però això és una opció perso-

nal. Està bé que cada cop hi hagi més

bandes.

El llibret de Reneix presenta les

cançons traduïdes a l’anglès.

Som una banda que sempre, des de fa

molts anys, hem tocat arreu d’Europa

i hem tingut molt bona acollida. La

gent sempre s’ha interessat per les

temàtiques de les lletres i traduir-les

és una manera d’apropar els textos a

tothom. Al darrer disc, vam fer una

llicència alemanya i el CD s’ha venut

per tota Europa. I amb Reneix també

farem una altra llicència.

Heu fet un videoclip de la darrera

cançó, “Terra de Sang”. Què s’hi pot

veure?

Hem volgut que, al clip, hi surtin

totes aquelles persones amigues i

conegudes i les que ens han donat

suport. Sobretot és gent de grups

musicals amb els quals hem com-

partit escenari o vivències durant

els darrers quinze anys i gent que

ens ha seguit durant molt de temps.

Les localitzacions són del barri de

Gràcia i alguna del Poble Nou. Hem

volgut fer que el videoclip sigui

com una mena de radiografia del

barri i mostrar que, a Gràcia, hi ha

gent que val la pena i que dóna la

cara.

Al final del disc, hi ha una sorpresa.

Sempre és d’agrair que tinguis un

tema de regal. També hem intentat

fer com una mena d’APM, per donar

un toc d’humor... no tot ha de ser

seriós.

MÚSICA

Tretze rumbes al
ritme de Manolito

MÚSICA

Xavi Martí

expressions@setmanaridirecta.info

M
anolito’s Band és rumba…

és cajón, congues, bongos,

baix, percussió i, sobretot,

guitarra. Manolito’s Band són set

persones que aporten el seu granet

de sorra a la formació i que inter-

preten les cançons que composa

Manolito amb la seva guitarra, un

músic que, des de fa força anys i

perquè és el lloc on s’ho passava

més bé tocant, va escollir els

carrers de Berga com a local

d’assaig.

Manolito’s Band és rumba i

vitalisme, alegria i també melanco-

lia a les seves lletres. Els textos del

grup de Berga parlen de coses que

ens poden passar o ens poden

afectar a totes: pensaments,

sentiments o comportaments que

envolten la nostra vida quotidiana

i dels quals ningú no s’escapa. El

ritme amb flaire de ball de Manoli-

to’s Band embolcalla temes com els

dogmes religiosos, les relacions

afectives i l’amor, el racisme,

l’explotació de la immigració, la

soledat, la violència masclista o

l’enyorança. La música i els versos

de la banda són, en definitiva, un

cant que demana que allò que

somien totes les persones es faci

realitat, sense que ningú –cap

guru– ens digui el que és bo i el que

és dolent, el que s’ha de fer o no

s’ha de fer.

La formació de Berga va

presentar el seu primer CD a les

Barraques de la Patum d’enguany.

El primer disc dels Manolito’s

Band s’anomena 13 veces tarde i la

seva feina es pot veure a

myspace.com/manolitosband, on ja

han acumulat més de 16.000

visites. Els propers concerts de la

banda són al barri de Santa Eulàlia

de Berga (16 de juliol), a Olvan (30

de juliol) i a Bagà (2 d’agost).

13 veces tarde
Manolito’s Band (2010).

Edita: Centre d’Estudis Josep

Ester Borràs.

Reneix
Opció K-95.

Edita: Mai Morirem (2010).

Management: Radikal Records.

Carles, Omar A., Johnny, Raül i Omar M. són els integrants d’Opció K-

95, que torna a aparèixer a escena amb un treball de tretze cançons i

un videoclip que es pot veure al You Tube. Al calaix, Opció K-95 hi

desa tres discos d’estudi: Cap Oportunitat (1997), Mai Morirem

(2000) i Terra Cremada (2004). La formació també ha participat en

més d’una desena de recopilacions musicals que s’han editat als

Països Catalans, Galícia, l’Estat espanyol, Alemanya, el Canadà i Xile.

Opció K-95 va iniciar la gira de presentació de Reneix a París a finals

de juny i a la sala KGB de Barcelona el 2 de juliol i els espera un estiu

farcit de concerts. Parlem amb Carles, el cantant del grup.

The Oldians
Arts of Seduction

(Liquidator).

Ska -jazz.

Arts of seduction és el títol del

segon àlbum del sextet de jazz

jamaicà The Oldians. Un treball on

el grup desenvolupa, un a un, tots

els capítols d’una relació sentimen-

tal, des dels inicis fins a a la seva

consolidació i desenllaç, a partir

d’una sèrie d’adaptacions en clau

skatalítica d’estàndards de John

Coltrane, Benny Golson o Kurt

Weill. The Oldians ja van deixar un

bon gust de boca amb el seu primer

treball, Old Secrets, editat exclusi-

vament en vinil. Aquest nou disc,

instrumental en un 80%, ha estat

dirigit musicalment pel guitarrista

Javier García, que lidera el quintet

de manera destra i eficaç. 

Entre els convidats que s’han

afegit alegrement a la gravació

trobem Genís Bou de The Gramo-

phone Allstars, que toca el saxo

tenor a l’adaptació del tema “Along

Came Betty” de Golson, i la veu

sensual de Leire Etxarri (The Kinky

Cocco’s) a “The Look of Love”,

“Misty” i “You make me feel brand

new”. ROGER PALÀ

MÚSICA



. A LA CANTONADA

Roger Costa Puyal

A
baixar els braços és un

recurs primari, a l’abast de

qualsevol persona treballa-

dora. Com a tal, s’ha fet servir des

d’antic i, com que les treballadores

no han tingut més poder que la

seva pròpia força de treball, deixar

de treballar ha esdevingut una

eina bàsica de lluita.

Les primeres vagues documen-

tades es remunten a l’Egipte dels

faraons. Però totes les vagues

anteriors al segle XIX són fets

aïllats, ja que tenien lloc en socie-

tats poc assalariades, més donades

a l’esclavatge. Els treballadors de la

ciutat funerària de Deir el-Medina,

que van abaixar els braços l’any

1.166 abans de la nostra era per un

retard en el cobrament dels sous,

eren artesans especialitzats. Per

això cobraven i per això la seva

vaga va afectar profundament els

faraons que, si no eren enterrats

degudament, no podien gaudir del

més enllà. Va ser amb la societat

industrial que la vaga es va conver-

tir en una eina de lluita conscient

de la naixent classe treballadora.

Al principi, les vagues eren econò-

miques, motivades per reivindica-

cions laborals concretes. Igual que

la de Deir el-Medina, però en un

nombre i una extensió molt més

grans. Aquestes vagues no tenien

altres objectius i no consistien a

fer cap acció que no fos abaixar els

braços. Eren vagues defensives.

El sindicalisme revolucionari

francès de finals del segle XIX va

donar un caire ofensiu a la vaga, en

un moment en què el proletariat

passava de l’acció defensiva a l’o-

fensiva, amb la idea de la vaga ge-

neral revolucionària. Ja no es trac-

tava només de no produir perquè el

patró cedís. Al vessant econòmic,

s’hi sumava el polític. L’objectiu

final de la vaga general revolucio-

nària era mobilitzar la població,

era l’abolició del capitalisme. Les

demandes anaven dirigides al

patró i al govern i s’emprenien

accions paral·leles a l’abandó del

lloc de treball: manifestacions,

piquets, destrucció de maquinària,

ocupacions de fàbriques i institu-

cions, accions de guerrilla i, fins i

tot, la lluita armada.

Durant l’onada de lluites dels

anys 60 i 70, els sindicats oficials

–i oficiosos– s’havien burocratitzat

i es van convertir en el que són

avui: estructures del poder contro-

lades pels partits. La classe obrera

va haver d’adaptar les seves eines

de lluita. L’adaptació es va anome-

nar autonomia i la vaga es va

convertir en salvatge. En contrast

amb les vagues domesticades pels

sindicats, les vagues autònomes

eren assembleàries. A l’Estat

espanyol, el període més intens va

començar el gener de 1976, amb

una sèrie de vagues a Madrid que

es van anar estenent i creixent en

intensitat, i va acabar el 1978, quan

la classe treballadora –esgotada i

desil·lusionada– va entregar la

direcció del moviment als sindi-

cats. Entremig, hi ha la vaga

general de Vitòria o les vagues de

la Roca i Laforsa, per citar-ne

algunes de les menys desconegu-

des. Aquestes vagues van sortir de

la fàbrica i es van coordinar amb

les lluites veïnals, estudiantils,

ecologistes, antimilitaristes, etc.

Només la repressió més brutal

aplicada per la jove democràcia

–que es va consolidar amb el pla

Zona Especial Norte (1983) i va

arribar fins al tristament famós

GAL– va poder aturar el moviment

de vagues autònomes.

Des d’aleshores, sofrim la

pinça que exerceixen la policia

–per davant– i els sindicats, pel

darrere. Les sis vagues generals

que hi ha hagut en democràcia es

poden definir com a espectaculars,

en el sentit de Guy De bord, media-

titzades i controlades pels sindi-

cats. No han tingut objectius

revolucionaris, tan sols partidis-

tes. Hi ha hagut accions més

atrevides, però sempre minorità-

ries. La del 5 d’abril de 1978 va ser

una aturada d’una hora convocada

dins una jornada de mobilitza-

cions europees. La del 20 de juny

de 1985 va ser la primera contra el

PSOE. La UGT no la va secundar i

els mitjans van titllar els piquets

de feixistes. Durant la del 14 de

desembre de 1988, els sindicats es

van veure obligats a convocar-la.

Va ser un èxit de participació, però

la política no va variar. La del 28 de

maig de 1992 va ser de mitja

jornada i només la CGT va convo-

car 24 hores d’aturada. La del 27 de

gener de 1994 també va ser a

contracor i les imatges d’El Corte

Inglés obert van acaparar el

protagonisme. La del 20 de juny de

2002, la darrera, no va ser gaire

diferent, tot i que va comptar amb

una CGT més forta i una presència

menys marginal dels moviments

socials. La del proper 29 de setem-

bre serà la setena, serà diferent?
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HISTÒRIA

ARTS ESCÈNIQUES

Essència
clown

U
n circ sense clown és un circ mutilat. La Fira de

la Bisbal contempla un espai important per tots

aquells muntatges on l’essència és simplement

el clown. És el cas de l’espectacle Intríngulis i del

viatge que proposa per les emocions i la poesia. La

companyia Cop de Clown és l’encarregada de liderar

aquest itinerari que circula per la ratlla que separa la

realitat i la ficció, passant d’un cantó a l’altre, sense

diferenciar i amb voluntat de confondre. A través de

petites històries, dos clown hauran de resoldre diver-

sos entrellats en una atmosfera de màgia i de misteri

dirigida pel consolidat Toti Toronell, que s’atreveix a

interpretar un dels protagonistes.

> Cia Cop de Clown. > Títol: Intríngulis. 

> Gènere: Clown. / TP > Durada: 50 minuts. 

> Més informació: www.copdeclown.com.

Burlar la
gravetat

N
oemí Díaz i Adrià Mascarell fa tres anys que van

fer la descoberta conjunta del quadre aeri.

Formats a l’escola Rogelio Rivel, el 2008 van

endegar la companyia PakíPaya per continuar endin-

sant-se en els portés acrobàtics i el masteler xinès,

supeditats a la dramatúrgia teatral. L’objectiu: la

recerca constant de l’humor, la interacció i la fusió entre

el circ i el teatre burlesc. Shake, Shake, Shake no

destaca tant per l’argument – conegut i estereotipat–,

sinó per la forma com aconsegueixen fer ballar al públic

des de metres d’alçada i en posició horitzontal, en una

combinació d’humor, dansa i –sobretot– acrobàcia.

> Cia Pakipaya > Títol: Shake, shake, shake.

> Gènere: Aeri, masteler xinès. > Durada: 45 minuts.

> Més informació: www.pakipaya.net.

Espectacles de
terra i de foc

L
a Factoria de núvols es defineix més com un

col·lectiu format per cinc persones que no pas

com una companyia. Barreja d’escenari i artesa-

nia, la passió pel fang i el foc va dur aquest grup

ceramista a cercar camins poc transitats per expressar

el plaer terrenal. El plaer de sentir-se una petita

porció, una peça més de terra cuita i esdevenir part

inseparable de la matèria que n’acaba sorgint. Un

procés on són les pròpies autores les qui somnien ser

creades i que, de moment, ja ha produït diversos fruits

com l’espectacle Fet a mans, els Càntirs bufadors i la

performance Domadors de Foc. Una proposta que

s’allunya de la performance entesa en el seu sentit

extrem i retorna a les arrels de la terra.

> Cia La Factoria de núvols. > Títol: Fet a mans.

> Gènere: Performance. > Durada: 30 minuts.

> Més informació: factoriadenuvols.blogspot.com.

Qüestions
aèries

L
a Cia A Tempo fa temps que crea a la Central del

Circ de Barcelona. Un dels seus preceptes bàsics

és la poesia de l’espai, la voluntat de comunicar

emocions sense paraules i a través del buit. És a partir

d’aquí que s’han plantejat la creació d’una història

fragmentada, un dibuix on els personatges deambulen

entre una realitat màgica i quotidiana, totalment aèria.

No és gens senzill descriure aquest muntatge on es

barregen el trapezi i les teles amb una tècnica mecà-

nica, perfecta i, alhora, pertorbadora, amb un resultat

d’una bellesa excepcional i marcadament insòlita. Una

proposta que, sens dubte, guanya en horari nocturn.

> Cia A Tempo. > Títol: A tempo. 

> Gènere: Acrobàcia aèria. > Durada: 50 minuts. 

> Més informació: www.atempocirc.com.

Estel Barbé

expressions@setmanaridirecta.info

L
ocal, fix i ambulant: el circ entès

en totes les seves formes i en

tots els seus gèneres. L’Empordà

torna a esdevenir seu acrobàtica del 16

al 18 de juliol amb la XV edició de la Fi-

ra de Circ al Carrer de la Bisbal. En-

guany, amb una programació orien-

tada absolutament a tot tipus de púbic

i que dóna el protagonisme a l’entorn,

a tots aquells gèneres que, des de

temps immemorials, han format part

del seguici de les caravanes de circ. En

definitiva, un tribut simbòlic a la

performance i el clown enteses com a

arts necessàriament de carrer.

Fira de 
Circ al Carrer
Del 16 al 18 de juliol.

La Bisbal d’Empordà.

Més informació:

www.firadecirc.org.

Circ a la plaça
La Bisbal d’Empordà acull la Fira de Circ al Carrer del 16 al 18 de juliol 

Vaga general

AZAGRA



BARCELONA

Dijous 8 de juliol

Primera Jornada de Ciberactivisme: les

eines digitals al servei del veïnat.

“Com podem aconseguir fer més ressò de

les nostres demandes a través de les noves

eines digitals? Quines experiències

positives d’activisme a les xarxes socials

trobem? Què en podem aprendre?” Hi

intervindran Luis Ángel Fernández

Hermana, Francesc Camps, Simona Levi i

Jaume Albaigès. 

Més info: www.confavc.cat.

De 18 a 21h. a l’Espai La Fontana. 

C. Gran de Gràcia, 190-92.

Organitza: Confederació d’Associacions

Veïnals de Catalunya.

Dijous 8 de juliol

Conferència: Actes d’Estat: una història

fotogràfica de l’ocupació israeliana, a

càrrec d’Ariella Azoulay.

Acte dins les activitats organitzades amb

motiu de l’exposició Antifotoperiodisme.

19h. Auditori La Virreina Lab. 

La Rambla, 99.

Activitats a la fresca 

a la Farinera i el Brot

Dijous 8 de juliol

21h. Maneres de sentir, espectacle de

dansa flamenca a càrrec de la companyia

En Femenino.

Dijous 15 de juliol

19h.Presentació del còmic Alicia en el

mundo real i Mirant a Yukali, cabaret

tragicòmic.

Les activitats tindran lloc a l’esplanada

del Centre Cultural la Farinera del Clot.

Gran Via, 837. 

Més info: www.farinera.org.

Divendres 9 de juliol

Cabaret d'emigrants del Circ.

Cabaret interpretat per persones joves que

s'han vist obligades a anar-se'n a l'estran-

ger per continuar la formació circense i

organitzat amb l'objectiu de reunir-se per

reivindicar la falta d'infraestructures de

circ al país i agrair el treball d'associa-

cions com l'Apcc, l'Ateneu de Nou Barris,

la Makabra... 

Per tota la lluita de la qual s'han vist

beneficiades les joves. Us esperem al

teatre de l’Ateneu!

21:30h. Ateneu Popular de Nou Barris. 

C. Portlligat, 11-15.
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Envieu les vostres convocatòries amb una setmana d’antelació •

Segones Jornades per 
l’alliberament de la Terra
CLUA DE MEIÀ, LA NOGUERA

16, 17 i 18 de juliol

E
l desig de viure en

harmonia amb la

naturalesa sobre la

base de la fraternitat i la

igualtat social és, de nou,

el propòsit de les Jornades

per l'alliberament de la

Terra que se celebraran

entre el 16 i el 18 de juliol

a Clua de Meià. El fet que

aquestes jornades tinguin

lloc per segon any en

aquest petit poble situat a

la comarca de la Noguera,

a Lleida, no és casual:

Clua és el resultat de

l'ímpetu i la tenacitat d'un

grup de neorurals que, a

partir de 1976, van decidir

recuperar aquest poble

–llavors abandonat– i per

convertir-lo en un lloc que

possibilités una nova vida comunitària. Gairebé 35 anys després, Clua és conegut per la

qualitat del formatge de cabra que elabora la cooperativa formada pels seus pobladors i

pobladores.

Conscients, doncs, que el moviment es demostra caminant, el col·lectiu Pacha mama,

els veïns i veïnes de Clua de Meià i els amics i amigues del poble organitzen aquestes

jornades amb el convenciment que tractar de crear un model de vida ubicat a l'entorn

rural –amb plena autosuficiència i independència– no ha de suposar un aïllament social

bucòlic, sinó projectes de vida amb un posicionament polític clar i actiu: les comunitats

rurals com a focus de lluita.

En aquestes segones jornades, destaquen tres eixos temàtics: la bioconstrucció,

entesa com la necessitat de conèixer i experimentar formes i materials que ens duguin a

una convivència integrada i respectuosa amb la naturalesa; l' autogestió de l'alimentació i

la salut, com un pas bàsic per plantar cara a la dependència de la indústria alimentària i

farmacèutica, i la convivència i la resolució de conflictes, per tal d'analitzar els processos

vivencials i poder entendre'ns col·lectivament.

D'altra banda, la plaça, la font i l'església de Clua seran els llocs on, al llarg d'aquests

tres dies, se succeiran actuacions i performaces, jocs infantils i projeccions de documen-

tals, entre moltes altres activitats. Mereixen un esment especial els tallers –com el que es

dedicarà a la construcció amb bales de palla– i les xerrades dedicades a temes com la

permacultura i l'agroecologia o les xarxes d’intercanvi.

Així mateix, el dissabte 17 a les 16h. se celebrarà una trobada que, sota el títol Passat,

present i futur de les comunitats rurals a la península Ibèrica, reunirà persones de

comunitats tan emblemàtiques com les de Lakabe i Rala (a Navarra) o Aulàs i Ecodharma

(a Catalunya).

La participació a les jornades és lliure, però cal fer una inscripció prèvia. Podràs tro-

bartota la informació i el programa complet al bloc: www.liberaciontierra.blogspot.com

> CANVIAR • COMPARTIR • PROJECTAR

Escola de Moviments

Socials: “Autogestió, de

l'individual al col·lectiu”.

Trobada del 21 al 25 de juliol

a Ruesta, poble gestionat

per la CGT al Prepirineu

aragonès. 

CONTACTE:

node50.org/tintodeverano/.

La Directa: Necessitem

ventiladors per a combatre

la calor a la nostra redacció.

Si en tens i no saps que fer-

ne... 

CONTACTE:

directa@setmanaridirecta.info

Xarxa d'intercanvi de

coneixements de Sant Feliu

de Llobregat: Volem conèi-

xer persones que puguin

estar interessades a partici-

par. CONTACTE:

sfafap@hotmail.com.

Busco actors i actrius per

crear a Barcelona un nou

grup de teatre de mentalitat

oberta i dinámica. 

CONTACTE: Titus.

fumnegre@gmail.com.

Bons contra Millet: La FAVB

ha iniciat una campanya de

bons per a finançar una

acusació popular contra

l'expresident del Palau.

CONTACTE:

ap.millet@coops57.coop.

Kayo Malayo busca cantant:

Incorporació al grup a partir

de la propera temporada.

CONTACTE:

info@kayomalayo.com.

Partits i patxangues

futboleres: Si us falta gent

per a jugar, hem creat una

comunitat per a posar en

contacte a persones aficio-

nades. CONTACTE:

www.falta1.com.

Dissabte 10 de juliol

Mercat d'intercanvi al Clot.

De 10 a 14h. Al carrer Sibelius, 3.

Més info: xarclot@hotmail.com.

Organitza: Xarclot.

Dissabte 10 de juliol

Segon Aniversari de l’Ateneu Llibertari

del Casc Antic.

14h. Dinar popular.

16:30h. Concert amb El Pogo del Organillo

+ Pedro Batalla + Kronstadt.

Carrer Fonollar, 13-15 

(Forat de la Vergonya).

Més info: www.cascanticllibertari.org.

Dissabte 10 de juliol

Xerrada informativa: 

polítiques d’habitatge.

Hi intervindran: María José Lázaro, Oscar

Simón i Laia Altarriba.

19h. Plaça Revolució, Gràcia.

Organitza: CUP de Barcelona, campanya

80.000 pisos buits a Barcelona.

Dissabte 10 de juliol

Bertsolaris vs Glosadors.

Paraula improvisada. Diàlegs entre

improvisadores: l’enginy, la destresa i la

capacitat d’impressionar a través de la

paraula i de la composició rimada esdevé

un referent per la controvèrsia entre dos

bertsolaris del País Basc i dos glosadors

de Mallorca.

Jokin Castaños i Ainhoa Agirreazaldegui,

Mateu Matas el Xurí i Antònia Nicolau la

Pipiu faran un combat de picat a partir del

Envia’ns el teu anunci, màxim 15 paraules, amb el teu correu o contacte a: intercanvis@setmanaridirecta.info
> EL TEMPS
DIJOUS 8
L’anticicló i

la calor han

vingut per

quedar-se

durant uns

quants dies. Les màximes

pujaran dia rere dia. La

calor sahariana ens arriba. 

DIUMENGE 11
Arribaran

alguns

núvols alts i

mitjos al

Pirineu.

Tempestes aïllades durant

la tarda. Núvols al vespre a

les comarques de ponent. 

DISSABTE 10
La xafogor

serà asfi-

xiant a les

hores

centrals del

dia. Es farà difícil dormir a

les comarques litorals.

Haurem de viure a la nit. 

DIMARTS 13
Les màxi-

mes també

seran més

moderades.

Ja no s’arri-

barà a valors de 40 graus a

l’interior de Lleida i Tarra-

gona. Calor normal d’estiu. 

DIVENDRES 9
La bombolla

càlida

afectarà

plenament el

Pais Valen-

cià, amb màximes de 40

graus. Al sud de Catalunya

també s’hi arribarà. 

DILLUNS 12
Els termòme-

tres baixaran

lleugera-

ment per

l’entrada de

vent del nord. De nit es

notarà la feble refrescada. Es

podrà dormir millor. 



> MANIFESTACIONS • CONVOCATÒRIES

   7 de juliol de 2010 agenda directa • 23

, agenda directa

•           agenda@setmanaridirecta.info

BARCELONA

Dissabte 10 de juliol

Manifestació
“Som una nació.
Nosaltres decidim”
18h. Passeig de Gràcia 

amb avinguda Diagonal.

Convoca i organitza: Òmnium Cultural, 

amb el suport de centenars d’entitats catalanes.

www.somunanacio.cat.

Tercera Bicicletada popular pel Vallès
Diumenge 11 de juliol

E
l dia 11 de juliol

tindrà lloc la

tercera Bicicletada

pel Vallès organitzada per

les Candidatures Alterna-

tives del Vallès en defensa

dels camins, les vies

verdes i els carrils bici.

Enguany, la bicicletada

començarà a Castellar i

Rubí i finalitzarà a Badia.

Els punts de trobada

són els següents: 9:30h.

Castellar (Pl. Major) i Rubí

(Parc de Ca n’Oriol); 10h.

Sabadell (Pl. Dr. Robert),

Ripollet (Parc del riu Ripoll) i Cerdanyola (Pl. Abat Oliva); 11h. Barberà-Sabadell (Parc Central);

11:30h. Arribada a Badia del Vallès (Parc Joan Oliver). Tothom està convidat a participar-hi!

cant i de l’univers cultural que cadascú

representa. Un diàleg ple d’ironia entre

cultures, entre llengües, entre dues

maneres d’interpretar realitats.

21:30h. Cafè Lebab, Via laietana, 46A pral,

Barcelona.

Dilluns 12 de juliol

Debat: Sense bici no hi ha paradís o com

fer una revolució pacífica pedalant

Hi participaran, Òscar Patsí 

i Jordi Miralles.

Acte amb motiu de la presentació 

del llibre d'Òscar Patsí La revolución 

de las mariposas.

19:30h. Llibreria Bertrand. 

C. Rambla Catalunya, 37.

Organitza: Icaria Editorial.

Fins el 10 d’octubre

Exposició: Antifotoperiodisme

Exposició inaugurada recentment que

presenta una visió crítica sobre la pràctica

del fotoperiodisme a través del treball de

27 autors i autores, entre les quals hi ha

artistes, fotògrafes, reporteres, compilado-

res d’imatges i assagistes.

La Virreina Centre de La Imatge. La

Rambla, 99.

BENLLOCH

Festival Feslloch.

Els propers dijous 8, divendres 9 i dissab-

te 10 de juliol se celebrarà, per quart any

consecutiu, el Feslloch, la cloenda de La

Gira, el Festival Itinerant de Música en

Valencià de Benlloch (la Plana Alta).

La nit de divendres 8, a l'escenari princi-

pal, els protagonistes seran els grups Nit

de Grills, Odi, Arròs Caldós, Agraviats, Tom

Bombadil i La Gossa Sorda. El DJ Pasqu

Selector serà l'encarregat de cloure la nit.

Pots consultar tota la programació en la

web: www.feslloch.com.

FELLINES

Del 6 al 12 de juliol

Acampada de resistències, trobada

antiindustrial en defensa del territori.

La trobada prendrà com base el debat i la

convivència a través d'una acampada que

tindrà lloc entre els dies 6 i 12 de juliol

prop de Fellines, un petit poble situat a la

demarcació de Viladesens, al Gironès. Pots

trobar tota la informació i la programació

detallada al bloc: acampadaderesisten-

cies.blogspot.com.

Novena Universitat d’Estiu de l’Horta
EL SALER 

Del 15 al 18 de juliol

E
nguany, el Saler, entre l’horta i

la Ribera, a la vora de l’Albufera,

serà el lloc màgic en el qual

tindrà lloc la nova edició de la Univer-

sitat d'Estiu de l’Horta. Terres de

marjal, de conreu d’arròs, de pesca...

de platja de pineda guanyada, ara fa

uns anys, als despropòsits del formigó.

La implicació en la lluita per la

defensa de l’horta, el seu patrimoni, la

seva diversitat, el valor ecològic de les

seves terres i els substrats històrics

dels pobles que hi han treballat esdevé

necessitat de descobrir peculiaritats i

plantejar preguntes per desfer: així

neix la novena edició de la Universitat

d’Estiu de l’Horta, sota el lema Escam-

pem l’horta!

Les activitats començaran el

dijous 15 de juliol i s'allargaran fins al

diumenge 18 i s'hi faran tallers,

xerrades i debats sobre cultura i

agricultura tradicional, acompanyats

de dinars i sopars elaborats amb productes frescos de l'horta i actuacions a la nit!

Més informació i inscripcions a la web: www.perlhorta.ws.

GRAMENET DE BESÒS

Dissabte 10 de juliol

Concentració: Cap estatut 

ens farà lliures!

17h. a la Plaça de la Vila.

Convoca: Maulets Barcelonès Nord.

SABADELL

Dimarts 13 de juliol

Estudi de cas: Les dones musulmanes a

Catalunya, a càrrec de Gloria García-

Romeral.

Acte emmarcat dins el seminari Immigra-

ció i Gènere.

Aquesta sessió se centrarà en els temes i el

cas de dones musulmanes, comunitats

islàmiques i immigració a Catalunya. Es farà

una introducció general a aquesta cultura

des del punt de vista de les dones i es parlarà

d'alguns dels temes que afecten les dones

musulmanes i que estan tan presents als

mitjans de comunicació (com el vel islàmic a

les escoles o la prohibició del vel integral).

19:30h. Can Capablanca. C. Compte Jofre, 30.

Organitza: Justa Revolta i l’Escola en

Moviment.

TERRASSA

Cinefòrums.

Dijous 8 de juliol El Odio.

Dijous 15 de juliol Persépolis.

Les projeccions començaran a partir de les

21h., a la plaça Vapor Ventallò i aniran

acompanyades d'un petit debat i una reflexió.

Organitza: Assemblea de Joves de Terrassa.

TORREDEMBARRA

Divendres 9 de juliol

Homenatge a Xesco Boix

L’Associació Cultural La Traviesa de

Torredembarra organitza un acte partici-

patiu dirigit expressament a la canalla

amb el desig de contribuir a recuperar de

l’oblit la figura de Xesco Boix, el pioner de

l’animació infantil a Catalunya.

L’Associació vol animar tothom, nens i

nenes, papes i mames, tietes i tiets, veïns i

veïnes, cosines i cosins, a venir a cantar,

ballar i escoltar contes a partir de les 19h.

Al jardí de La Traviesa.

Ulldecona
Diumenge 11 de juliol

Concert de Moya Kalongo

Concert afrobeat jazz-funk-folklore de

Moçambic en el marc de les sisenes

Jornades Musicals a l'Ermita.

A partir de les 19:30h. a l'Ermita de la

Pietat. Gratuït.

VIC

Dissabte 10 de juliol

Concert antifeixista.

En solidaritat amb les antifeixistes

encausats per la manifestació en solidari-

tat amb en Carlos, assassinat a mans d'un

feixista. Grups: Kommintern + Cor Fort +

Disturbis + Martell Roig + Egundu Gorri.

23h. CSA La Torratxa. C. Joan de Serrallonga, 3.

Organitza: Joves Comunistes del Poble

Català.

VILABERTAN

Divendres 9 de juliol

Quicos, vi i jotes.

Actuacions de Quico el Célio, el Noi i el Mut

de Ferreries, a les 22h. a la plaça del Fort.

Organitza: Sons del Món.

XERTA

X Piraguada popular en defensa de l’Ebre.

Concentració a Xerta a les 9:30h. Recorre-

gut amb embarcacions, Xerta-Aldover-

Tortosa. Més informació: www.ebre.net.

Organitza: Plataforma en Defensa de l’Ebre.



Josep M. Milla

entrevista@setmanaridirecta.info

E
n què ha canviat el sistema

polític de l’Afganistan?

30 anys de guerra, primer,

contra l’exèrcit rus, després, contra

els talibans i, ara, contra l’exèrcit

nord-americà i els seus aliats han

donat al poble afganès un grau ele-

vat de conscienciació política. Ma-

lauradament, els partits fonamenta-

listes que s’han fet amb el poder en

fan ús per afavorir els seus propis

interessos i no els de la majoria de la

població: volen controlar els diners

de la inversió estrangera i són un

govern titella dels Estats Units. L’o-

cupació respon a raons polítiques i

econòmiques, com ara controlar el

mercat de l’opi i les rutes comercials

i els recursos de l’Àsia Central. La

producció i comercialització de l’opi

han estat dissenyades per la CIA i

n’hi ha prou amb constatar que, de

2001 ençà, la seva producció i el seu

consum han augmentat de forma

espectacular i que l’Afganistan, tot

sol, en produeix més del 90% de la

producció mundial! Hi ha una colla

d’enemics del poble instal·lats al po-

der. Després dels atacs del dia 11 de

setembre de 2001 a Nova York, molts

grups democràtics afganesos van

avisar que no es podia portar la de-

mocràcia al país posant gent antide-

mòcrata al govern. El govern dels

Estats Units pretén lluitar contra els

terroristes talibans fent servir terro-

ristes de l’Aliança del Nord. La gent

ja n’està farta, els fonamentalistes

no tenen base social i tothom sap

que, si les tropes estrangeres se’n

van, els fonamentalistes es queda-

ran sols.

Com es van organitzar les eleccions

en què vas ser escollida parlamen-

tària?

En lloc de partits, hi van participar

organitzacions i intel·lectuals, al-

guns dels quals pensen –com jo– que

en un país democràtic i laic aquesta

mena de gent no podran fer servir

interessadament la religió. Les elec-

cions, però, es van desenvolupar sota

el control de la màfia. Les urnes, les

controlaven ells. Van amenaçar a tort

i a dret i van rebre molts diners de

l’exterior. Per això, al parlament, hi

van entrar més criminals de guerra

que demòcrates.

Com va ser la teva campanya?

De fet, no en vaig poder fer gaire per

raons de seguretat. La gent la va fer

per mi. La majoria de diputats són

oficialment independents, però es-

tan lligats a alguna organització. Jo

mateixa sóc membre de l’Organitza-

ció per la Promoció de les Capacitats

de les Dones Afganeses (OPAWC), que

treballa a favor de les dones i els

infants en temes de salut i educació,

entre altres coses, construint clíni-

ques i orfenats. Això ens fa tenir un

contacte directe amb la gent. El resul-

tat va ser que, a les eleccions de 2005,

vaig rebre el suport de tota l’organit-

zació i de milers de simpatitzants.

Hi ha altres veus crítiques al Parla-

ment?

Sí. Hi ha, per exemple, el doctor Rama-

zan Bashardost, que va ser ministre

de Planificació al govern de transició.

Va investigar i denunciar les ONG

corruptes i per això el govern de Kar-

zai el va fer dimitir. Però, gràcies a la

seva denúncia, va esdevenir molt po-

pular i per això va obtenir molts vots,

que li van permetre entrar al Parla-

ment i presentar-se a les darreres

eleccions presidencials.

Per què et van expulsar del Parla-

ment?

Va ser una maniobra il·legal, total-

ment contrària a la llibertat d’expres-

sió. Jo sóc una parlamentària elegida

pel poble i no pel govern. Van fer una

llei especialment per a mi, per fer-me

fora, que permet expulsar del Parla-

ment aquells que n’insultin d’altres

membres. Perquè vaig dir que molts

d’ells eren uns criminals i pitjors que

animals. M’acusen d’insultar-los, pe-

rò, a mi, dins del Parlament, m’han

amenaçat de mort i de violar-me i

ningú no els ho ha retret.

Com valores les eleccions presiden-

cials de l’any passat?

No han estat unes eleccions demo-

cràtiques, sinó un procés tutelat pels

Estats Units i destinat a legitimar el

seu govern titella. Hi ha hagut una

participació baixa i un frau massiu,

que han demostrat que l’important

no és qui vota o què vota, sinó qui en

fa el recompte. El resultat d’aquestes

eleccions no representa els desitjos

del poble afganès.

Hi ha hagut canvis apreciables d’en-

çà de les eleccions?

Positius pel poble, cap ni un; de nega-

tius, en canvi, molts. Per exemple,

ara, els senyors de la guerra tenen

càrrecs encara més alts. Estem veient

un joc entre famílies: els talibans, els

senyors de la guerra i l’OTAN estan

intentant la unitat dels enemics de la

nostra nació perquè temen la unitat

del poble. Per això, amb el vistiplau

de la Casa Blanca, han convocat una

assemblea que han anomenat Jirga

de la Pau i que ha costat 160 milions

de dòlars, mentre el poble afganès

continua sobrevivint en la pobresa.

L’administració Obama ha portat

esperança a l’Afganistan?

Aquesta administració no és dife-

rent de l’anterior. De vegades, fins i

tot és pitjor. Les pitjors massacres

de civils –com les de Farah, Herat o

Kunduz– han succeït durant aquest

mandat. Si Obama hagués estat

honest, hauria tret poder al ministre

de la guerra de Bush en lloc de conti-

nuar i estendre la guerra a l’Iraq, a

l’Afganistan, al Iemen i al Pakistan i

continuar donant suport a l’Estat

sionista d’Israel. Han rellevat el seu

cap militar, però el canvi que volíem

nosaltres era que McChrystal con-

fessés els seus crims de guerra i

demanés perdó per haver-los comès.

Ben al contrari, han enviat un altre

McChrystal i els militars continuen

sent els peons estúpids de la política

exterior de la Casa Blanca, com deia

Henry Kissinger.

Per últim, què diries a les lectores

de la DIRECTA?

Que és important manifestar-se. El

silenci de la bona gent és pitjor que

les males accions dels dolents. Com

va dir Bertold Brecht: “Aquells que

lluiten poden fracassar, però els que

no lluiten ja han fracassat”.

“L’ocupació pretén
controlar el mercat
de l’opi, les rutes
comercials i els
recursos de l’Àsia
Central”

LA INDIRECTA

“Les pitjors massacres de civils
a l’Afganistan han succeït
durant el mandat d’Obama”

Ricard Vilaregut

opinio@setmanaridirecta.info

L
a veritat és que davant el

debat que l’autoanomenada

Esquerra Independentista ha

mantingut sobre presentar-se o no

a les eleccions al Parlament, sóc

dels que penso que fer-ho seria un

error. Per dos motius. Primer,

perquè jugar en una lògica –la

institucional– que no és la teva et

pot portar pel pedregar, i sovint es

fa més feina fora que dins. I segon,

perquè no hi ha el consens necessa-

ri dins el moviment: mentre uns

volen tocar poder oficial, d’altres

aposten pel municipalisme més o

menys popular –tot i que ara ma-

teix, crec, no s’acaba de fer ni una

cosa ni l’altra.

Ara bé, una cosa sí seria positi-

va, en l’hipotètic cas que s’aconse-

guís entrar a la Ciutadella: l’oportu-

nitat d’accedir, amb més facilitat,

als grans mass media, i la possibili-

tat, per tant, de donar a conèixer la

pròpia visió –i definició– de la

realitat. I és que com sabem, a la

taula de’n Bernat, qui no hi és, no hi

és comptat. Una absència que es fa

especialment crua davant l’actual

caiguda del cavall de tants membres

del que es coneix com a catalanis-

me. Amb la sentència del Tribunal

Constitucional (algú s’esperava que

ens posarien la catifa vermella?), les

veus d’aquest catalanisme empolai-

nat que reclamen la impossibilitat

d’una relació sense submissió amb

els veïns del costat s’han multipli-

cat per vint. Tot apunta que estem a

l’inici d’un nou cicle polític, en

l’adveniment del qual l’Esquerra

Independentista hi ha tingut alguna

cosa a veure. I no es tracta de fer

sang amb els que fa quatre dies no

sabien, no podien o no volien veure

que els estats, com els galls, no

estan per compartir corral. 

Però tampoc caure amb una

excessiva apropiació indeguda de

mèrits, que tampoc colaria. Ara bé,

una cosa és mantenir una certa

satisfacció legítima i una altra dir

les coses pel seu nom: no estaria de

menys un comunicat de l’Esquerra

Independentista que, en nom de

tots els que hi han participat,

digués, al conjunt del catalanisme

alguna cosa com: “Gràcies per

donar-nos, finalment, la raó. Fa 30

anys que ho estàvem dient”.
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Malalai Joya DIPUTADA EXPULSADA DEL PARLAMENT AFGANÈS

Tot apunta que en
aquests moments
estem a l’inici d’un
nou cicle polític, en
l’adveniment del
qual l’Esquerra
Independentista hi
ha tingut alguna
cosa a veure

Malalai Joya es va fer coneguda
l’any 2003 per protestar contra el
domini dels senyors de la guerra
a la Gran Assemblea Afganesa.
Escollida parlamentària per la
província de Farah el 2005, dos
anys després va ser expulsada
del seu escó, acusada d’insultar
d’altres parlamentaris. Ara ha
estat a Madrid per presentar la
versió castellana del seu llibre,
‘Una mujer contra los señores de
la guerra’ (Ed. Kailas), i rebre un
premi de la revista ‘YO DONA’,
que va recollir de mans de la
presidenta de la comunitat
madrilenya, Esperanza Aguirre, a
qui va retreure la seva defensa
de l’ocupació de l’Afganistan.
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